
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

»نباید یک متر از منابع طبیعی و اراضی ملی در اختیار افراد 
سوءاســتفاده گر قرار گیرد«؛ این جمله ای بود که معاون اول 
رئیس جمهوری در مراسم هفته منابع طبیعی و آبخیزداری و 
رونمایی از سامانه مدیریت جامع اراضی کشور مورد تأکید ویژه 
قرار داد و گفت که راه مقابله با فســاد شفافیت و قرار گرفتن 
همه چیز در اتاق شیشــه ای اســت و در این میان اگر کسی 
دغدغه مبارزه با فســاد دارد باید زندگی شــخصی و قاطعیت 
عملکرد و مدیریت و ســابقه اش نشان بدهد که اهل مبارزه با 
فساد است. عده ای تنها حرف مبارزه با فساد را با هدف بد نام 

کردن دیگران می زنند.
اســحاق جهانگیری اظهار داشت: یکی از روش های مبارزه 
با فساد مبارزه با مصادیق آن است که قوه قضائیه آن را انجام 
می دهد. باید لکه ننگ فساد را از دامن نظام جمهوری اسلامی 
ایــران پاک کرد. در این زمینه صمیمانه از اقدامات رئیس قوه 
قضائیــه قدردانی می کنم. معاون اول رئیس جمهوری با تأکید 
بر اینکه اقدام ویژه ای که برای مقابله با فساد باید انجام داد تا 
این اتفاق رخ ندهد، این است که گلوگاه ها و امضاهای طلایی 
فســاد آور را شناسایی و برخورد کنیم، گفت: در جلسه ای در 
قوه قضائیه مطرح کردم که رهبر معظم انقلاب فرمان مبارزه 
با فســاد را درسال 1380 اعلام کردند که در آن ایشان عنوان 
نمودند، حتی زیرمجموعه دفتر رهبری هم در مبارزه مستثنی 
نیستند و در صورت تخلف باید برخورد شود؛ در آن جلسه این 
سؤال را مطرح کردم ما به عنوان کسانی که قرار است پیشگیری 
کنیم تا فسادی رخ ندهد آیا از آن سال تاکنون میزان و تعداد 

مفاسد کمتر شده است؟
وی افزود: حتماً یک جای کار گیر و مشــکل دارد یا ما در 
مبارزه با فساد صادق نیستیم یا در مبارزه اشتباه می کنیم. به 
جای اینکه شمشیر را از طرف صحیح بزنیم به طرف دیگر وارد 
می کنیم چون با این فرد مخالفیم، برخورد کرده و از کنار دیگری 
عبور می کنیم. به هر حال نتیجه عملکرد ما نتیجه عکس داده 
اســت. پس باید این مشکل را برطرف کرد. جهانگیری گفت: 
در دولت ســتادی در این خصوص تشــکیل و مسئولیت وزرا 
برای شناســایی گلوگاه ها و امضاهای طلایی و برخورد با آن 
مشــخص شد. دوستان نیز تصمیماتی گرفتند اما راه مقابله با 
فساد، شفافیت و قرار گرفتن همه چیز در اتاق شیشه ای است 

تا مردم ناظر بر همه چیز باشند.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به ارسال لایحه شفافیت 
در ســال 1396 به مجلس شورای اســلامی گفت: متأسفانه 
مجلس هنوز این لایحه را اعلام وصول هم نکرده است. گاهی 
لایحه وصول می شــود اما در صحن مطرح نمی شــود اما این 
جالب است که لایحه شفافیت هنوز اعلام وصول نشده است. 
همچنین لایحه تعارض منافع که عمدتاً به مدیران قوه مجریه 
نیز باز می گردد، معطل مانده اســت. وی افزود: مدیری که در 
دولــت و غیر دولت در موضوعی که خودش منافع دارد نباید 
تصمیم گیری کند. اینها کارهای ریشه ای و بنیادی برای مقابله 
با فساد است. جهانگیری همچنین از سازمان های مردم نهاد و 
رســانه ها به عنوان ابزارهایی برای آشکار شدن فساد یاد کرد و 
گفت: یکی از مهم ترین روش ها برای مبارزه با فساد، ایجاد دولت 
الکترونیک و سامانه های مرتبط بود که در این دولت روی آن 
تمرکز شــد. دو کانون اصلی فساد پول و زمین است که مورد 

سوء استفاده قرار می گیرد.
وی تصریح کرد: بیشترین سامانه ها در حال حاضر در حوزه 
پول ایجاد شده است و بخش پول و بانک از همه بخش ها در 
دولت الکترونیک جلوتر هستند. زمانی بود کسی با کاغذی که 
معلوم نبود وجود خارجــی دارد یا نه ارز می گرفت و به هیچ 
وجه معلوم نمی شد که با آن ارز کالا به کشور وارد کرده است 
یا خیر. اما امروز تمام فرایند ثبت سفارش، دریافت ارز، میزان 
واردات، گمرک و انبار کالا تا توزیع در ســامانه ها ثبت و رصد 
می شود. حالا عده ای می گویند که فلانی ارز گرفت و چه شد؟ 
همه چیز در منظر مردم مشخص است. جهانگیری خاطرنشان 
کرد: هر کس در جایی ارزی گرفته کاملًا قابل نظارت و پیگیری 
است؛ اگر معتقد هستید که فردی ارزی گرفته و آن گم شده 
است، شکایت کنید. دستگاه قضایی هم که پای کار است و با 

آن مقابله خواهد شد.
وی با بیان اینکه اگر یک متر زمین از منابع ملی به کسی 
واگذار می شــود باید مشخص باشد، گفت: من طرفدار توسعه 
ایران هستم و به هیچ وجه نمی خواهم وقفه ای در کار اقتصادی 
مردم بیفتد اما نباید یک متر از زمین های ملی در اختیار افراد 

سوء استفاده گر قرار گیرد.
معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: همه دستگاه ها مکلف 
هستند در ارتباط سامانه ها با سازمان جنگل ها و مراتع همکاری 
کنند. عدم همکاری تنها انجام ندادن وظیفه اداری نیســت، 
اطلاعات در دســتگاه ها ارث پدری نیست و متعلق به کشور و 
مردم اســت و اگر جایی می تواند از آن به نفع مردم اســتفاده 

کند باید در اختیار آنها قرار گیرد.
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لزوم بسترسازی برای بازگشت و استفاده از 
ظرفیت ایرانیان خارج از کشور

روحانی در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا مطرح کرد

 رئیس جمهوری با بیان اینکه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی می تواند منشــأ 
انسجام در تصمیمات و اقدامات باشد، تأکید کرد: تصمیم گیری و اجرا در کشور نباید 
به خاطر اختلاف نظرها معطل بماند. به گزارش ایرنا، حجت الاسلام حسن روحانی در 
جلسه شــورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا با بیان اینکه وضعیت اقتصادی به 
سبب تحریم های ظالمانه بویژه در حوزه هایی که ارتباط مستقیم با زندگی و معیشت 
مردم دارد، مورد رضایت نیست، گفت: تمامی تلاش ها در سه قوه و همه نهادها باید 
در جهت کم کردن فشار اقتصادی از زندگی مردم باشد. رئیس جمهوری با اشاره به 
اینکه عمده این معضلات و مشــکلات به گونه ای از عوارض جنگ فراگیر و نفسگیر 
اقتصادی تحمیل شده به کشور در 3 سال گذشته است، افزود: اکنون پس از تاب آوری 
و مقاومت ستودنی مردم در خنثی سازی تحریم و جنگ اقتصادی، زمان برطرف شدن 
تحریم و عوارض آن فرا رســیده که بی ثباتی قیمت ها عمده ترین این عوارض است. 
وی با تأکید بر اینکه بازآفرینی، شــکوفایی اقتصاد و برطرف کردن عوارض تحریم ها 
نیازمند وحدت و انسجام ملی است، تصریح کرد: وجود اختلاف سلیقه و دیدگاه در 
کشور طبیعی است، اما اکنون وقت پرداختن به این اختلافات نیست و شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا می تواند منشأ انسجام و یکپارچگی کشور در تصمیمات 
و اقدامات باشــد و تمامی ظرفیت های کشور در رفع مشکلات و معضلات اقتصادی 
را به کار گیرد. رئیس جمهوری ادامه داد: احســاس بی ثباتی و ناپایداری سیاســی 
تأثیرات منفی بر اقتصاد کشور می گذارد و جامعه را دچار آسیب جدی می کند. گاهی 
اظهارات و مواضع شــخصی صرفاً با ماهیت سیاسی، ناامنی روانی و عدم اطمینان از 
آینده جامعه ایجاد می کند و عوارض اقتصادی منفی دارد که موجب نگرانی فعالان 

بازار بویژه بازار سرمایه می شود. 
روحانی با اشاره به ظرفیت و سرمایه های مادی و معنوی ایرانیان خارج از کشور 
بر لزوم بسترســازی برای بازگشت ایشان و بهره مندی از سرمایه های آنان در جهت  
ساخت و توسعه اقتصادی کشور تأکید کرد و اظهار داشت: هر کدام از ایرانیان خارج 
از کشور به نحوی علاقه مند به فراهم شدن شرایط مساعد برای فعالیت در حوزه های 
مختلف از جمله اقتصاد هستند و از این نظر با وفاق میان همه دستگاه ها می توان امنیت 
خاطر و اطمینان برای استفاده از این ظرفیت بزرگ را فراهم کرد. رئیس جمهوری با 
اشاره به رونق و شکوفایی شرکت های دانش بنیان، بر امکان استفاده از ظرفیت ایرانیان 
مستعد خارج کشور در این راستا تأکید و تصریح کرد: توسعه و شکوفایی شرکت های 
دانش بنیان بهترین نمونه برای تحقق مشارکت ایرانیان مقیم خارج در توسعه کشور 
بر اســاس تجربه قبلی و وفاق و اتفاق نظر ملی اســت که توانسته زندگی و معیشت 

مردم را در برخی حوزه ها متحول کند.
در این جلسه پیشــنهاد تمدید مصوبه پیشین شورای عالی هماهنگی اقتصادی 

قوا درباره مدیریت بازار ارز برای مدت یک سال دیگر مورد تصویب اعضا قرار گرفت. 
همچنین اختیارات قانونی تفویض شده به بانک مرکزی در مؤسسات اعتباری و نحوه 
مدیریت و سرپرستی مؤسسات ناتراز و مشکل دار تمدید شد. بخشودگی جرایم بدهی 
تأمین اجتماعی واحدهای تولیدی، مشروط به حفظ اشتغال نیروهای کار نیز دیگر 

مصوبه این جلسه بود. 
رئیس قوه قضائیه گفت: مدیریت زنجیره تولید، تأمین و مصرف آنچنان دست 
نیافتنی و پیچیده نیست که در فقدان آن وضعیتی برای دلالان فراهم شود تا آنها 

عرصه را بر مردم، تولیدکنندگان و توزیع کنندگان تنگ کنند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای 
عالی قوه قضائیه با تأکید بر این نکته که جامعه را باید از بدی ها، زشتی ها و پلیدی ها 
دور داشــت، گفت: مزین شدن به مکارم و کرامت های اخلاقی انسان را از گرفتار 
شــدن به انحرافات دور کرده و جامعه ای متعالی و رشــد یافته را نوید می دهد. او 
توجه به کرامت های اخلاقی در دستگاه قضایی را نیز یک ضرورت دانست و افزود: 
حفظ کرامت اربــاب رجوع، اصحاب دعوا، متهمان و همچنین همکاران به عنوان 
جلوه هایی از رعایت کرامت اخلاقی، باید همواره مدنظر کارکنان دســتگاه قضایی 
باشــد. آیت الله رئیسی در بخش دیگری از ســخنان خود ضمن تأکید بر ضرورت 
ایســتادگی و مقاومت در مقابل مســتکبران و متجاوزان، گفت: توجه به راهبرد 
خنثی ســازی تحریم ها که مقام معظم رهبری طی سخنرانی های اخیرشان برای 

ملت ایران تبیین کردند، راهگشای وضعیت امروز کشور است.
رئیس قوه قضائیه همچنین با بیان اینکه مســئولان و دولتمردان وظیفه دارند 
در شب عید با رفع دغدغه های جامعه، دسترسی مردم به کالا های مورد نظرشان 
را تسهیل کنند، گفت: قوه قضائیه آماده است که در تمام شهر های کشور به دولت 
و بخش های مســئول در جهت دستیابی به مدیریت بهتر زنجیره تولید، تأمین و 
مصرف کمک کند.  در این نشست حجت الاسلام جعفر منتظری از برنامه دادستانی 
کل کشــور برای نظارت و بازرســی از آن دسته از قرار های منتهی به بازداشت، با 
دلایل کم  یا غیرضرور از ناحیه بازپرس یا دادیار و دادســتان خبر داد و افزود: در 
این باره هیچ گونه گذشــتی وجود نخواهد داشــت، و بر همین اساس هیأتی در 
استان ها تشکیل شده که پرونده ها را بررسی می کند و اگر حکم بازداشتی با دلایل 
کم و قصور یا تقصیر صادر شــده باشد، افراد متخلف به دادسرای انتظامی معرفی 
خواهند شــد. رئیس قوه قضائیه نیز با اشاره به گزارش دادستان کل کشور گفت: 
در موضوع زندان، احتیاط بر زندان نکردن افراد است. اگر بی دلیل کسی به زندان 
فرســتاده شود، هم خلاف شرع هم خلاف قانون و هم خلاف حیثیت افراد بوده و 

دلخوری های اجتماعی ایجاد می کند. 

جهانگیرى: لوایح شفافیت و 
تعارض منافع در مجلس منتظر 

طرح و تصویب هستند

سیاســت های اقتصادی در بستر نهادها و سازوکارهایی که در جامعه 
وجود داردعمل می کنند. اگر نهادها و ســازوکارها متناسب با پیشرفت 
و توســعه طراحی و اجرا نشده باشند نمی توان انتظار داشت سیاست ها 
آنطور که می بایســت نتیجه بدهد. یکی از اساسی ترین مشکلاتی که در 
راه توســعه وجود دارد، نهادهای غیرتوسعه ای است که ایجاد شده است. 

اجرای این نهادها برای توسعه مناسب نیست. 
بخــش عمــده ای از این نهادها، در اختیار دولت و یا طراحی شــده 
توسط دولت و حکومت هستند، مانند مقررات و قوانین، شرایط و ضوابط 
برای فعالیت ها و سرمایه گذاری و ..این مجموعه نهادها که بخشی از آن 
فضای کسب و کار را می سازند برای کسب و کارهای توسعه ای مناسب 
نیست. بنابراین حتی اگر سیاست های خوبی هم طراحی و اجرا کنیم این 
ســازوکارها و نهادها مانع اجرای درست یا به نتیجه رسیدن سیاست ها 

می شود. 
بخش قابل توجهی از چارچوب نهادی که در کشور وجود دارد، حاصل 
طراحی  شــرایط خاص انقلابی بوده، بخشــی هم حاصل نگاه نادرست 
طراحان این نهادها بعد از انقلاب یا به انحراف کشــاندن نهادها، در دوره 
بعد از انقلاب بوده است. نهادهایی مثل قوانین و مقررات، نهادهایی مثل 
فرهنگ تولید، فرهنگ کار، فرهنگ مصرف، فرهنگ ســرمایه داشتن و 
مشــابه اینها ،طوری در ایران شــکل گرفته که با ساختارهای لازم برای 
توسعه ناسازگارند. سرمایه گذاری تولیدی و اساساً داشتن سرمایه امری 
منفرد قلمداد می شــود. اگر سرمایه منفی باشد، تولید با سرمایه منفی 

انجام می شود،سرمایه نابود می شود و به تبع آن تولید نابود می شود.
 اعضای نهادهایی که در ســاختارها شکل گرفته اند، مانع از سرمایه 
گذاری درســت می شوند. سرمایه گذاری بزرگتر منجر به تولید بیشتر، 
شتاب رشد اقتصادی بیشتر و بهبود سطح توسعه کشور می شود.هرچه 
سرمایه ها بزرگتر باشد سرعت رشد اقتصادی بالاتر می رود. نهادها مانع 
افزایش سرمایه های بزرگ هستند، در کنار آن تفکرات غلط و توجیهات 

نادرست هم وجود دارد.
در کنار اینها، نکته مهم در سیاســت های کلی کشــور، این است که 
توسعه اقتصادی و بهبود وضعیت اقتصادی هدف یا آرمان اصلی نیست، 
چون نیســت، اهداف دیگر در برخورد با توسعه، اولویت پیدا می کنند و 
باعث می شوند توسعه را کنار بگذاریم و به سراغ اهداف دیگر برویم و اهداف 
سیاسی اولویت پیدا می کند. درست است که اهداف سیاسی در جایگاه 
خودشــان اهداف خوبی هستند، اما در شرایطی که در آن قرار داریم، به 

عنوان موانع توسعه در کشور عمل می کنند.
 از کشوری که این همه مانع و این همه نهادها و سازوکارهای مزاحم 
توسعه دارد، نباید انتظار داشته باشیم اگر سیاست درستی اعمال شد نتیجه 
مطلوبی داشــته باشد. نمی گویم همه سیاست ها، سیاست های درستی 
بوده اما مانع اصلی در کشــور، مجموعه ساختارها و نهادها هستند که تا 
درست نشوند، سیاست های درست هم به نتیجه دلخواه منجر نمی شود.
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 خبر
 داخلی سازی و جلوگیری از خروج ارز از کشور

در روز پایانی هشــتمین نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی ، مدیران 
عامل شــرکت مهندسی و ساخت لوکوموتیو مپنا و مجتمع صنعتی اسفراین 

قرارداد اجرایی شدن ساخت ۲۲۴ محور لوکوموتیو را امضا کردند.
به گزارش شــاتا، بر اساس این قرارداد که محمد اسلامی اصفهانی و علی 
ملک آن را در محل غرفه ایدرو امضا کردند ، شرکت مجتمع صنعتی اسفراین 
160 محور لوکوموتیو MAp ۲۴ و همچنین 6۴ محور لوکوموتیو MAP 30 را 

به سفارش شرکت لوکوموتیو مپنا تولید خواهد کرد.
داخلی ســازی انواع محور لوکوموتیو و واگن مسافری و باری که از سوی 
ایدرو و مجتمع صنعتی اسفراین صورت پذیرفته ، تاکنون موجب صرفه جویی 

ارزی ۲ میلیون یورویی در کشور شده است .
ایــن قرارداد در پــی تایید فنی محورها و همچنیــن تحویل نمونه های 
آزمایشــی اجرایی شده است .پیشتر ، این محورها به صورت سی کی دی از 

شرکت های اروپایی تهیه و تامین می شد.
مجتمع صنعتی اسفراین ، تابعه سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 

از بزرگترین تولید کنندگان قطعات فولادی و آلیاژی در کشور است.

 بیش از نیمی از طلاق ها در کرمانشاه ناشی  اعتیاد است
معاون پیشگیری بهزیستی استان کرمانشاه گفت: بیش از نیمی از طلاق های 

رخ داده در استان ناشی از پدیده اعتیاد است. 
مسعود پایدار ، با اشاره به اینکه در استان کرمانشاه بیش از نیمی از طلاق ها 
به اعتیاد مربوط اســت اظهار داشت: ما در تلاش هستیم که اولین مصرف مواد 
مخدر اتفاق نیفتد و هر چند اعتقاد داریم دسترســی به مواد نباید راحت باشد 
اما موضوع تنها دسترسی نیست و باید به موضوع پیشگیری توجه جدی داشت.

معاون پیشگیری بهزیستی استان کرمانشاه با بیان اینکه اولین مصرف در کودک 
خردسال تا افراد مسن دیده می شود گفت: گاهی اولین مصرف از روی ناآگاهی 
انجام می شود؛ به طور نمونه والدین کودک سه ساله را در معرض دود سیگار و 

قلیان یا مواد مخدر قرار می دهند.
پایدار با اشاره به اینکه براساس مطالعات سن نوجوانی و جوانی به عنوان سن 
شــروع اعتیاد در نظر گرفته شده است افزود: بیشتر جوانانی که به سمت مواد 
مخدر رفته اند از نظر سلامت روانی یا ارتباطات خانوادگی نیازمند کمک بوده اند.

معاون پیشــگیری بهزیستی استان کرمانشاه با بیان اینکه دسترسی به مواد 
مخدر دو عامل اصلی تقاضا و عرضه دارد گفت: در زمینه درمان وابســتگان به 
مواد مخدر یک رویکرد اصلی در کشور و استان مد نظر قرار گرفته است که به 

خانواده ها کمک می کند.

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: بندر جاسک در سه فاز و 
با ظرفیتی بین 100 تا ۲00 میلیون تن ایجاد و به بزرگترین بندر تجاری 

کشور تبدیل خواهد شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ا وزارت راه و شهرسازي محمد راستاد با 
تاکید بر اینکه توسعه و ایجاد بنادر تجاری، گامی بسیار مهم و راهبردی از 
سوی سازمان بنادر و دریانوردی در سواحل مکران به شمار می آید، اظهار 
داشــت: بر اســاس مطالعات و هدفگذاری صورت گرفته، از سوی سازمان 
بنادر؛ یک بندر جدید بزرگ تجاری دیگر با قابلیت پهلودهی کشتی های 

اقیانوس پیما در طول سواحل مکران ایجاد خواهد شد.
وی ادامه داد: بهترین گزینه ممکن و ارزیابی شده در محدوده شهرستان 
جاســک قرار دارد و انتظار داریم پس از افق 1۴0۴ که طرح جامع بنادر 
بازرگانی تا آن زمان نهایی می شــود، به ســمت مراحل اجرایی این بندر 

جدید پیش برویم.

 مراحل ساخت و ظرفیت بندر
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه، این بندر بزرگ تجاری در 
محدوده حوالی کوه مبارک ایجاد خواهد شــد، گفت: ساخت این بندر در 
سه فاز برنامه ریزی شده و ظرفیت پیش بینی شده برای آن، بین 100 تا 
۲00 میلیون تن است که از نظر ظرفیت با مقیاس بنادر فعلی، به بزرگترین 

بندر تجاری کشور تبدیل خواهد شد.

راستاد افزود: یکی از مزیت های مهم جانمایی صورت گرفته به منظور 
ســاخت این بندر، دسترسی به اعماق بالا با حداقل هزینه است که کمک 
می کند بتوانیم بزرگترین ســایز کشتی ها را به راحتی پذیرش کنیم و به 

ظرفیت بالای بندری دست یابیم.
وی در رابطه با کاربری این بندر بزرگ تجاری و نیز زمان شروع ساخت 
آن، اعلام کرد: زمان ســاخت قطعا پــس از افق 1۴0۴خواهد بود و تا آن 
زمان به مرحله اجرایی می رســد، اما مراحل مطالعات تفصیلی را به مرور 

شروع می کنیم.

 مزیت بندر؛ نزدیک تر شــدن به مسیر تجارت جهانی شرق 
به غرب

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی در مورد کاربری این بندر بزرگ 
تجاری، بیان کرد: با توجه به اینکه حمل و نقل کانتینری بیشــترین سهم 
را در تجارت دریایی در دنیای امروز به خود اختصاص داده است، با ساخت 
این بندر، کشــور ما در خارج از تنگه هرمز به مســیر تجارت جهانی شرق 
به غرب نزدیک تر می شــود و این به عنــوان یک مزیت برای بندری که 
در این محدوده قرار داد به شــمار می آید و طبیعتا باید تمرکز خود را بر 
ایجاد ظرفیت کانتینری، به ویژه برای ترانزیت و ترانشیپ معطوف کنیم. 
راستاد ادامه داد: باید بتوانیم این بندر را به عنوان هاب کانتینری منطقه 
توسعه و تجهیز کنیم، هرچند در کنار آن می توانیم در رابطه با سایر محموله 
ها از جمله کالاهای فله خشک و کالاهای عمومی نیز ظرفیت سازی کنیم.

وی بــا تأکیــد بر اینکه عمــده تمرکز ســازمان بنــادر و دریانوردی 
 در رابطــه بــا ســاخت بنــدر مربوطــه، ایجــاد یــک ترمینــال بزرگ 
کانتینــری خواهد بود، گفت: بعد از ســال 1۴11 باید بهره برداری از این 
بندر را آغاز کنیم.به گزارش سازمان بنادر و دریانوردي گفتنی است؛ کوه 
مبارک یکی از شــهرهای اســتان هرمزگان در جنوب ایران و شرق استان 
هرمزگان اســت. این شــهر در بخش بیابانی شهرستان جاسک و در کرانۀ 
دریای عمان واقع شــده و از طریق راه اصلی در 1۵۵ کیلومتری میناب و 

6۵ کیلومتری جاسک قرار دارد.

معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفــت: در قانون به صراحت آمده 
است که تنها مرجع تعیین دستمزد کارگران، 
شورای عالی کار بوده و دولت موظف به تعدیل 
نظرات ذینفعان است و ما نیز بنا نداریم در این 

موضوع دخالت کنیم.
 »حاتم شــاکرمی« دربــاره روند تعیین 
حداقل دستمزد کارگران، گفت: مرجع تعیین 
دستمزد، شورای عالی کار متشکل از نماینده 
کارگری، کارفرمایی و دولت اســت، بنابراین 
دولت به تنهایی راجع به دســتمزد تصمیم 

نمی گیرد.
وی افــزود: همانطور کــه در قانون آمده 
دولت در تعیین دستمزد نقش تعیین کننده 
ندارد و ســعی می کند تفاهم و تعادل را بین 
کارگر و کارفرما ایجاد کند و وزارت تعاون نیز 
بنا ندارد که در این موضوع دخالت کند بلکه 
تنها تعدیل نظرات طرفین را در دستور کار 
دارد و نقطه اثرگذار این است که بین کارگر 

و کارفرما تفاهم ایجاد شود.
معــاون روابط کار وزیر تعاون درخصوص 
دلیل تعییــن دســتمزد در روزهای پایانی 
ســال گفت: این امر به دو دلیل است یکی 
اینکه می خواهیم افزایش دستمزد کارکنان 
دولت در مجلس که در پایان سال در بودجه 
مصوب تعیین می شود، مشخص شود زیرا در 
کشور باید هماهنگی بین افزایش مزدها وجود 

داشته باشد.
وی ادامــه داد: دیگــر اینکــه یکــی از 
شــاخص های تعیین دستمزد تورم و تعیین 
قیمت ســبد معیشــت زندگی است و این 
شــاخص ها در پایان ســال نهایی می شود 
بنابرای تعیین مزد به پایان ســال کشــیده 
می شــود و این مهم تنها در کشور ما نیست 
بلکه عمده کشورها مزد کارگران را در پایان 

سال تعیین می کنند.
 رشد 2 درصدی دریافتی کارگران 

نسبت به نرخ تورم
شاکرمی درباره روند افزایش دستمزد در 
دولت تدبیر و امید گفت: در بحث افزایش مزد 
از سال 9۲ تا کنون، همواره دولت تلاش کرده 
میانگین افزایــش حداقل دریافتی کارگران 
بیش از تورم باشد. از همین رو توانستیم میزان 
دریافتی کارگران را بیش از ۲ درصد نسبت به 

نرخ تورم افزایش دهیم.
وی افزود: سال گذشته در تعیین دستمزد 
99 حداقل مزد و مزایای کارگران ۴۲ درصد 
افزایش داشــت اما در طول ســال با وجود 
تحریم ها و مشــکلات اقتصــادی با افزایش 
قیمت ها مواجه شــدیم که ایــن امر میزان 
افزایش خوب حداقــل دریافتی کارگران را 
کمرنگ کرد و  امروز شــاهد هستیم با این 
افزایش هنوز کارگران در بحث تامین هزینه 

زندگی خود مشکل دارند.
این مقام مسوول اظهارداشت: در دو سال 
گذشــته، مزد کارگران در سال 98 را 36.۵ 
درصد افزایش دادیم و در سال 99 با وجود نرخ 

تورم 3۴.8 درصد، حداقل دریافتی  کارگران 
۴۲ درصد رشد داشت.

وی ادامه داد: کمک هزینه مسکن تا قبل 
از دولت تدبیــر و امید ۴0 هزار تومان بود و 
این رقم در دو سال اخیر )سال 98 و 99(، به 

300 هزار تومان رسیده است. 
معاون وزیر تعاون با اشــاره به اینکه از دو 
دهه قبل بین افزایش حقوق کارگران و میزان 
هزینه زندگی آنها شکاف وجود دارد، گفت: 
ترمیم یکباره شــکاف بین افزایش حقوق و 
هزینه هــای زندگی برای اقتصاد ما و فعالان 
اقتصادی و بنگاه ها شوک آور است و به دلیل 
شرایط اقتصادی حاکم واحدهای تولیدی ما 

تاب آوری ترمیم این شکاف را ندارند.

 قانون اجازه تعیین مزد چند باره در 
سال را نمی دهد

وی در پاســخ به این سوال که آیا قانون 
اجازه می دهد چند بار در سال برای دستمزد 
تصمیم بگیریم؟ گفت: در ماده ۴1 قانون کار 

به صراحت گفته شده سالی یک بار دستمزد 
تعیین شــود یعنی تصمیم سالیانه در قانون 

آمده است.
شاکرمی افزود: اما اینکه تعیین دستمزد 
برای کل کشــور یکسان خواهد بود یا خیر؛ 
این ظرفیت تحت عنوان مزد ملی و منطقه ای 
در قانون پیش بینی شده و شورای عالی کار 
می تواند دستمزد منطقه ای و یا برای صنایع 

خاص نیز در نظر بگیرد.
وی با اشــاره به اینکه زیرساخت  تعیین 
مزد منطقه ای فراهم نیســت، افزود: تعیین 
مزد منطقه ای دو بار در کشــور تجربه شد، 
یکی قبل از انقلاب که به مدت دو سال این 
تصمیم اجرا شد اما به دلیل افزایش مهاجرت 
و احســاس تبعیض و بی عدالتی مزدی این 
تصمیم اصلاح و بار دیگر به مزد ملی بازگشت.

معاون وزیر تعاون ادامه داد: در سال 138۵ 
نیز مقرر شــد مزد متفاوت برای قراردادهای 
دائم و موقت اعلام شود و با وجود اینکه تفاوت 
حداقل مزدی برای ایــن دو گروه زیاد نبود 

اما احساس تبعیض کارگران قراردادی دائم 
موجب اعتراضات گســترده ای شد و شورای 
عالی کار در میانه سال مصوبه خود را اصلاح 

کرد و به مزد یکسان برگشت.

منطقه ای  مزد  با   دولت مخالفتی 
ندارد مشروط به اینکه حداقل ها پیش بینی 

شود
وی اظهارداشت: بســیاری از افرادی که 
طرفدار مزد منطقه ای هســتند در مذاکرات 
عنوان می کنند که حداقل مزد حذف شود اما 
وزارت تعاون با این موضوع مخالف است چرا 
که باید حداقل ها را برای مناطق پیش بینی 
کنیــم اما در مجموع اگر کارگر و کارفرما در 
بحث تعیین حداقل مزد منطقه ای یا صنایع 
مختلف موافقت داشته باشند، دولت مخالفتی 

با آن نخواهد داشت.
شــاکرمی اضافه کرد: امروز تشکل های 
کارگــری و کارفرمایــی در صنایع و مناطق 
مختلف می توانند براساس ظرفیت های موجود 
در قانون کار در قالب مذاکرات و پیمان های 
دسته جمعی حقوق متفاوت غیر از حداقل 
پیش بینی شده در مصوبه شورای عالی کار 

تعیین کنند.
وی با تاکید براینکه دولت مخالف حذف 
حداقل مزد اســت، گفت: ما قائل به تعیین 
حداقل مزد حتی در مزد متفاوت منطقه ای و 

صنایع خاص هستیم.
معاون وزیر تعاون گفت: در بحث تعیین 
دســتمزد کارشناســان و افراد متفاوت در 
مســوولیت های مختلف اظهارنظر می کنند 
اما این اظهارنظرها شــخصی اســت و تنها 
مرجــع تصمیم گیــری در مــورد تعییــن 
حداقل مــزد، شــورای عالی کار اســت و 
 غیــر از این شــورا هیچ مرجعــی در قانون 
برای تعیین دستمزد پیش بینی نشده است 
و این تصمیم تنها در اختیار شــورای عالی 

کار قرار دارد. 

نقش دولت در تعیین مزد کارگران؟

جزییات ساخت بزرگترین بندر تجاری ایران با ظرفیت ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تن در بندر جاسک

رییس سازمان ملی استاندارد ایران: نشان استاندارد 
درجه بندی می شود تا مردم بدانند کالایی که خریداری 
می کنند چه رتبه ای دارد و بر اساس آن کیفیت و سلامت 

کالا را بشناسند.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولــت به نقل از 
استاندارد، غلامرضا شریعتی روز شنبه در دیدار با جمعی 
از مدیران خوزستان در اداره بنادر و دریانوردی منطقه ویژه 
اقتصادی بندر امام خمینی )ره(  بیان کرد: سیاست نظام 
و سازمان استاندارد حفظ سلامت و ایمنی جامعه است و 
تلاش داریم تا هیچ مشکلی در سلامت جامعه ایجاد نشود.

وی گفت: سعی میکنیم در کنار حفظ سلامت جامعه، 
مشکلات و دغدغه های واردکنندگان و صادر کنندگان 

را نیز رفع کنیم.
شــریعتی ادامه داد: برای ترخیص سریع تر کالاها از 
بنادر باید زمان نمونه برداری و فرایند آزمایشگاهی کوتاه تر 
شــود و برای بازرگانان مشخص باشد که دریافت پاسخ 

آزمایش در چه مدت زمانی انجام می شود.

وی افزود: یکی از مواردی که می تواند روند ترخیص 
و فعالیت استاندارد را سرعت ببخشد تفویض اختیار به 

مدیران استانی است.

تغییر معیار سنجش آفلاتوکسین نهاده های دامی
رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: میزان 
سنجش آفلاتوکسین در نهاده های دامی براساس پایه های 

علمی جهانی و بررسی هایی که سازمان انجام گرفته تغییر 
کرده و برای نهاده های دام گوشتی تا ۲0 واحد و نهاده های 

دام شیرده تا پنج واحد در نظر گرفته شده است.
وی افزود: با این تغییر که براساس تحقیقات علمی در 
پژوهشگاه استاندارد انجام شده، مشکل ترخیص نهاده های 
دامی دپو شده در بنادر نیز برطرف می شود تا برای ایام 
عید و ماه مبارک رمضان در تامین مواد پروتئینی مشکلی 

در کشور نباشد.
رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران روز شنبه در 
ســفر یک روزه به خوزســتان از اداره استاندارد منطقه 
ویژه اقتصادی بندر امام خمینی )ره( و چند آزمایشگاه 
و انبارهای بندر امام )ره( در جنوب خوزســتان بازدید و 
روند ترخیص و نگهداری و آزمایش کالاها را در این بندر 

بررسی و ارزیابی کرد.
بندر امام خمینی )ره( بزرگترین بندر کشــور از نظر 
توان ذخیره سازی انواع محصولات است و نقش مهمی 

در تامین کالاهای اساسی کشور دارد.

مصدق سیاست مدار تنها
مصدق سیاســت مداری تنها بود و یارای سخن گفتن با نزدیکترین افراد را 

هم نداشت؛ ولی این هزینه ای است که سیاست مدار وطن خواه باید بپردازد.
 برای من تنهایی مصدق از هر چیز دیگری بامعناتر است. او سیاست مداری 
بــود که در طول نهضت ملی کم و بیش تنها بود. هرچند جبهه ای از نیروهای 
ملی ایجاد کرده  بود، اما درون جبهه کمابیش با مخالفت جدی روبه رو شد. 

در اوج مبارزه، او از ســوی عناصر وابســته به انگلیس و روس و از ســوی 
دلالان و ســوداگرانی که نانشان در ســفارتخانه ها پخته می شد، به فسادهای 
گوناگون متهم  شد؛ با وجود این، مقاومت کرد و تاریخ گواهی داد که تمام آن 
اتهام ها واهی بود و جز ترفند خود فاسدان چیزی دیگری نبوده است. البته من 
هیچ گاه در مقام تقدیس هیچ سیاست مداری نبوده و نیستم و اساسا تقدیس 
بزرگان را سرآغاز انحراف و فساد می دانم، ازاین رو بر این باور بوده و هستم که 
مصدق نیز باید نقد شــود؛ اما در اینجا تنها می خواهم به تنهایی او در غوغای 
فضاسازی عناصر وابسته به شرق و غرب و عناصر وابسته به آنان توجه کنم.

 جریانــی کــه هنوز هــم ادامــه دارد و به محض اینکه سیاســت مداری 
روبــه روی منافع عناصر وابســته و مفت خــوران و دلالان آنها قــرار گیرد، 
اتهامــی نیســت کــه از ســوی اردوگاه هــای به ظاهر دوســت و دشــمن 
 بــه او زده نشــوند؛ امــا مــن از مصــدق آموختــم کــه باید حتــی یکه و 

تنها ایستادگی کرد.
 در تعطیلات نوروز ســال 1399 از جمله کتاب هایی که خواندم، »خواب 
آشفته نفت، دکتر مصدق و نهضت ملی ایران« نوشته استاد بزرگ محمدعلی 
موحد بود. او می گوید روزنامه های حزب توده، متحد و ابزار دســت روســان 
در تمام دروه حکومت رزم آرا، جبهه ملی و شــخص دکتر مصدق را ســخت 

می کوبیدند.
 روزنامه آینده در شماره 13۲9.7.3 نوشت: »عوام فریبان آخرین تیر ترکش 

استعمارند و دکتر مصدق نماینده آن گروه است«. 
همین روزنامه در ۲1 مهر همان ســال نوشت که »ملی سنگری است که 
در پــس آن دشــمنان عوام فریب خلق، دزدان، غارتگــران، مزدوران فرومایه 
اســتعمار، طفیلی ها و حشــرات پلید به توطئه چینــی، تخریب و تحریک و 
آشــوب و توهیم به مبارزان راه آزادی ادامه می دهند. ملی با استعمار مخالف 
اســت ولی درفش استعمار را بر دوش می کشد. با بیگانه دشمن است ولی، از 

بیگانه دستور می گیرد«.
 روزنامه چلنگر در شماره 18 آذر 1330 مصدق را »پیرکفتار خون آشام« 
خواند و روزنامه آخرین نبرد در شماره 17 آذر حکومت مصدق را »رژیم ترور، 
آدم کشــی، غارت و دزدی اوباش و اراذل خواند«. طرفه آنکه مخالفان مصدق 
در مجلس عده ای از اراذل را در ۲3 آذر 1330 به قسمت تماشاچیان دعوت 
کرده  بودند تا  هنگام ورود مصدق شــعار مرگ بر مصدق سر دهند و جلسه را 
به آشوب بکشانند. نطق عبدالقدیر آزاد، مدیر روزنامه آزاد و از مؤسسان جبهه 
ملی که رهبری گروهی به نام حزب اســتقلال را بر عهده داشــت، در جلسه 
۲۴ آذر 1330 خواندنی اســت: »دکتر مصدقی که در حمایت انگلیس هاست، 
چــرا تظاهر و عوام فریبی کرده می گوید من با انگلیس ها مبارزه می کنم. باید 
با کمال تلخی اعتراف کنید که خودتان و دستگاهی که دارید عامل مستقیم 

و مخفی انگلیس ها هستید«. 
شوشــتری یکی دیگر از نمایندگان در همین جلســه مجلس مصدق را به 
بی دینی و رعایت نکردن فرایض مذهبی و فراتر  از آن، جعل اسناد و سوء استفاده 
ملی متهم کرد و گفت: »مگر شما همان کس نیستید که با وکیل الملک پدرم 
مرحوم علی اکبر دبیر سهرابی همدست شدید و با شیخ محمد رزاز نوکر مرحوم 
سیدعلی اکبر مجتهدتفرشی انساد و فرامین قراء قوچان را ... جعل نمودید؟«.

 داســتان خریــد برخی سیاســت مداران و نفوذ در جبهــه اصولگرایان و 
اصلاح طلبان و تکفیر و متهم  کردن سیاست مداران ملی به واسطه ایشان همچنان 
ادامه دارد؛ اما من آموختم اگر سیاســت مدار ملی در ایران تنهاست، باید این 

تنهایی را بپذیرد و از این فضاسازی ها نهراسد. 
به  گفته غلامحســین مصدق، پدر او این قدر تنها بود که حتی یارای گفتن 
برخی مطالب را به نزدیک ترین اشــخاص خود نداشت. البته که این وضعیت 
برای او هزینه داشت؛ ولی این هزینه ای است که سیاست مدار وطن خواه باید 
بپردازد. هرچند شــبکه های اجتماعی فرصتی هســتند که بتوان بی واسطه با 
مردم سخن گفت. البته ذی نفوذان نیز با پول و پروپاگاندا از همین شبکه ها با 
راه انداختن جنگ روانی حداکثر بهره برداری را به ســود هدف های فاسد خود 
می برنــد. چنانچه فرصت یابم و خدا توفیق دهد، برخی از فســادهای دلالان 
ظاهر الصلاح چه به نام اصولگرا یا اصلاح طلب را که با هزار ترفند درصدد ورود 
به معاملات بودند، بازگو خواهم کرد و خواهم گفت که وقتی آنان راه را بسته 
دیدند، چگونه اقدام به متهم کردن دیگران کردند. از اینکه راه را بر آنان بستم، 

بسیار خشنودم و احساس رضایت وجدانی دارم.

زمان ماندگاری کالا در گمرکات به حداقل می رسد

 
 

معاون امور بانکی، بیمه و شــرکت های دولتی وزارت 
اموراقتصــادی و دارایی گفت: این وزارتخانه به پیروی از 
کشور های گروه بیست، پیاده سازی برنامه های فراگیری 
مالی را در دستور کار خود قرار داده و در حال تدوین آن 
هستیم.عباس معمار نژاد در آیین امضای نخستین تفاهم 
نامه همکاری مشترک بین بانکی میان بانک دی و پست 
بانک ایران افزود: بانکداری عاملی، اقدامی مهم در ارتباط 
با فراگیری خدمات و شــمولیت مالی است که از امروز 
توسط پســت بانک و بانک دی ارائه می شود.وی اضافه 
کرد: فراگیری مالــی در حقیقت به معنی ارائه خدمات 
بانکی، بیمه ای و بورسی در اقصی نقاط کشور با کمترین 

هزینه دسترسی و با کمک ابزارها و بسترهای دیجیتال 
است، بویژه اینکه اکثر مشتریان بانک دی از خانواده معظم 
شهدا و ایثارگران محسوب می شوند و این قشر می توانند 
از این خدمات برخوردار شوند.به گفته معاون وزیر اقتصاد، 
تفاهمنامه بانکداری عاملی که امروز بین پست بانک و بانک 
دی امضا شــد، یک بازی برد برد است، زیرا پست بانک 
به عنوان بانک عامل کارمزد خدمات خود را دریافت می 
کند و بانــک دی با کمترین هزینه خدمت خود را ارائه 
می نماید و در نهایت مشتری نیز با هزینه کمتر و راحتی 
بیشــتر خدمات را دریافت می کنند.وی افزود: امروز از 
بانکداری دیجیتال از مفهوم اکوسیستم استفاده می کنیم 

به این معنی که ذینفعان موجود در این اکوسیستم همه 
برای رسیدن به این هدف مشارکت و فعالیت می کنند و 
این مشارکت آنها را در رقابت قوی تر می کند.معمارنژاد 
درخواست کرد: مدیران پست بانک در مدل کسب و کار 
خود که برای بانکداری دیجیتال تدوین می کنند، موضوع 
بانکداری عاملی را به عنوان یکی از خط های جدید کسب 
و کار پست بانک در نظر بگیرند.معاون وزیر اقتصاد با اشاره 
به اینکه دیگر بانک های کشور نیز می توانند این تفاهم نامه 
را انجام دهند، افزود: قرار است در فاز اول خدمات دریافت 
و پرداخت وجه توســط دو بانک دی و پست بانک انجام 
شود، این در صورتی است که باید خدمات دیگری نظیر 

تکمیل و تبادل فرمها، تســهیلات، صدور و ابطال کارت 
و دیگــر خدمات بانک دی نیز به مرور ارائه شــود. گروه 
۲0 که 8۵ درصد اقتصاد جهان را در اختیار دارد شامل 
آمریکا، اتحادیه اروپا، فرانسه، انگلیس، آلمان، ایتالیا، چین، 
ژاپن، روسیه، عربستان سعودی، اندونزی، استرالیا، ترکیه، 
برزیل، آرژانتین، کانادا، هند، کره جنوبی، آفریقای جنوبی 
و مکزیک است.این گروه از سال 1999 تشکیل شد و در 
سال ۲008 با تشکیل جلسه اضطراری برای بحث در باره 
واکنش به بحران مالی جهانی اهمیت خاصی پیدا کرد و از 
آن پس سالانه نشست این گروه با حضور سران کشورهای 

عضو برگزار می شود.

 ارزهای آزادسازی شده باید صرف امور زیربنایی شود
 آزادسازی یک میلیارد دلار از ارزهای مسدود شده در کره جنوبی، امیدواری برای دسترسی ایران به سایر منابع خود در بانک های جهانی را ایجاد کرد. در این میان، کارشناسان اقتصادی هشدار می دهند به منظور جلوگیری از ایجاد تورم جدید 
در آینده، باید از تکرار پدیده ارزپاشی جلوگیری به عمل آورد. توافق های لازم برای انجام اولین مرحله از آزادسازی منابع مسدود شده ایران در بانک های کره جنوبی، در حالی به گفته طرف های ایرانی و کره ای در حال نهایی شدن است، که به 
واسطه تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران، در سال های اخیر، ایران امکان دسترسی به این دارایی خود را نداشت. منابعی که گفته می شود به صورت عمده در بانک های کشورهای کره جنوبی، عراق، عمان و ژاپن مسدود شده اند و در صورتی 
که دولت جمهوری اسلامی ایران امکان دسترسی به آن ها را پیدا کند، برخی از مسائل و مشکلاتی که در پی ایجاد تحریم ها دچار آن شده است، تخفیف پیدا خواهند کرد.در این زمینه »علی سعدوندی« استاد دانشگاه و کارشناس اقتصادی با 
استقبال از برداشته شدن اولین گام در روند آزادسازی این منابع ارزی، به خبرنگار ایرنا گفت: مطابق با خبرهای منتشر شده، یک میلیارد دلار توافق شده با دولت کره جنوبی، به صورت خرید دارو و سایر مواد ضروری در اختیار ایران قرار خواهد 
گرفت، که امر مبارکی است و امیدوارم که سایر منابعی نیز که تا امروز مسدود بوده اند، در جایگاه درست هزینه شوند.وی با تاکید بر اهمیت نحوه هزینه کرد این منابع ارزی، ادامه داد: پس از مرحله دیپلماتیک و آزادسازی دسترسی به منابع 
ارزی کشور، موضوع بسیار مهم چگونگی هزینه کردن این منابع است. گاها در رسانه ها و حتی از زبان برخی کارشناسان و مسوولین شنیده می شود که می گویند ارزهای آزادسازی شده، باید مستقیما وارد بازار داخلی شوند و به اصطلاح طی 

فرایند ارزپاشی، نسبت به کنترل قیمت ارز در بازار داخلی اقدام کرد. بازاری که در ماه های اخیر و به واسطه مشکلات اقتصادی از جمله تحریم های آمریکا دچار التهابات زیادی است.

وزارت اقتصاد در حال تدوین برنامه های فراگیر مالی است
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رئیس جمهور از عراق به عنوان کشــور 
مسلمان و دوست ایران که از جایگاه مهمی 
در تعاملات سیاسی و امنیتی منطقه برخوردار 
اســت، نام برد و بر توسعه و تعمیق روابط و 
همکاری های دو کشــور در همه زمینه ها با 

این کشور تاکید کرد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
دکتر حسن  والمســلمین  حجت الاســلام 
روحانی در تماس تلفنی »مصطفی الکاظمی« 
نخســت وزیر عراق، با اشاره به ظرفیت های 
فراوان همکاری های ایران و عراق به عنوان 
دو کشور همسایه، افزود: ارتقاء سطح روابط 
اقتصادی همپای روابط سیاســی از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و تسهیل در صدور 
روادیــد تجاری بــرای تجــار و بازرگانان و 
شرکت های سرمایه گذاری خصوصی می تواند 

به توسعه این روابط کمک کند.
دکتــر روحانی در ادامه با تاکید بر اینکه 
امنیت، یکپارچگی، صلح و آرامش در عراق 
مورد توجه جدی و اولویت ایران است، تصریح 
کرد: ما بــا هرگونه مداخله خارجی در امور 
داخلی عراق مخالفیــم و آن را به ضرر این 

کشور و کل منطقه می دانیم.
رئیــس جمهــور همچنین با اشــاره به 
اینکــه میلیاردها دلار ارز متعلق به ایران در 
بانک های عراق برخلاف قانون بلوکه شده و 
برغم قول های مکرر مســئولین عراق هنوز 

منابع متعلق به ایران آزاد نشــده اســت، بر 
ضرورت آزادســازی فوری منابع ارزی ایران 
در عراق تاکیــد کرد.رئیس جمهور حضور 
نظامیان آمریکایی در کشــورهای منطقه از 
جملــه عراق را موجب بی ثباتــی و ناآرامی 
دانســت و افزود: آمریکایی ها همیشــه در 

منطقه نقش تخریبی داشته اند و تسریع در 
اجــرای مصوبه پارلمان عراق درمورد خروج 
نظامیان آمریکایی از این کشور می تواند به 
برقراری صلح و ثبات و آرامش در این کشور 
و منطقه کمک کند.دکتــر روحانی با بیان 
اینکه مشکلات و مسائل منطقه باید توسط 

خود کشورهای منطقه حل و فصل شود، بر 
آمادگی جمهوری اســلامی برای همکاری 
با کشــورهای منطقه در این زمینه با هدف 
حفظ امنیت و صلــح و آرامش تاکید کرد.

رئیس جمهور همچنین با اشاره به توافقات 
خوب تهران - بغداد برای توســعه و تعمیق 

مناســبات دو جانبه از جمله پروژه راه آهن 
شلمچه- بصره و همکاری ها در حوزه انرژی و 
تبادلات مرزی و ترانزیتی، بر ضرورت تسریع 
در اجرایی و عملیاتی شدن این توافقات تاکید 
کــرد و افزود: خوشــبختانه اقدامات مهمی 
در این زمینه انجام شــده و گام های خوبی 
برداشته شده است و باید تلاش کنیم تا این 

رابطه بیشتر و مستحکم تر شود .
نخســت وزیر عراق نیز در این گفت وگو 
از جمهوری اســلامی ایران به عنوان کشور 
دوست و همســایه خوب عراق نام برد و با 
تاکید بر توسعه و تعمیق روابط دو کشور در 
همه زمینه هــا، آغاز عملیات پروژه راه آهن 
شلمچه - بصره و اتصال خط آهن دو کشور 
را گام مهمی در مسیر توسعه روابط اقتصادی 

و تجاری بغداد - تهران عنوان کرد
» مصطفی الکاظمی« با قدردانی از ایران 
بخاطر کمک ها به برقراری امنیت و ثبات در 
عراق، تحریم های آمریکا علیه ایران را غیر 
قانونی و ظالمانه خواند و گفت: خوشبختانه 
با تغییرات ایجاد شده در دولت آمریکا شرایط 
جدیدی برای همکاری کشورها فراهم شده 
و عــراق همه تلاش خود را برای رفع کامل 

تحریم ها علیه ایران بکار خواهد بست.
نخســت وزیر عراق همچنین از تشکیل 
کمیته ای ویژه در این کشــور برای تسهیل 
در فرایند تزانزیت کالا بین دو کشور خبر داد.

 
 

 
 

دورنمای صنعت برق ایران چگونه خواهد بود؟
سرمایه گذاری در صنعت برق نیاز به تامین مالی از منابع متعددی دارد که 
برای تحریک آنها لازم اســت  محرک سرمایه گذاری کشور فعال شود. استفاده 
از تسهیلات صندوق توسعه ملی  مکانیزمی  است که می تواند بخش های دیگر 

سرمایه گذاری را نیز با خود همراه سازد.
بــا نگاهی اجمالی به عوامل تولید، شــرایط تقاضا  شــدت مصرف انرژی، 
استراتژی رقابت  عوامل تولید و نیز سایر صنایع پشتیبانی در صنت برق ایران  
می توان گفت که راهبردها و نقشــه راه توســعه کسب و کارهای صنعت برق 
ایران به پارامترهای متعددی وابستگی مستقیم دارد که بیان هر یک می تواند 
نمودار فعالیتی این صنعت حســاس را مشخص ساخته و افق زمانی آینده را 
ترســیم کند. برپایه آخرین بررســی های صورت گرفته در مرکز پژوهش های 
اتاق بازرگانی و نیز ســندیکای صنعت برق کشــور نشانگر آن است که ایران 
شــانزدهمین تولیدکننده و نیز هجدهمین مصرف کننده برق جهان است. اما 
به دلایل مختلف همچنان صنعت برق ایران وضعیت نامســاعدی را ســپری 
می کند تا جایی که دسترســی به موقع بــه برق به یکی از چالش های فضای 

کسب و کار تبدیل شده است.
بر اساس آخرین اطلاعات و آمارهای ارائه شده در پارلمان بخش خصوصی 
نشــانگر آن اســت که این صنعت در آینده نیز با کســری بودجه هزینه ای و 
ســرمایه ای مواجه خواهد شــد که احتمالا کار را سخت تر نیز خواهد ساخت. 
البته به خوبی می دانیم که صنعت برق ایران به عنوان یک صنعت زیرســاختی 
با چالش های متعددی روبه رو بوده که برخی از آنها به صورت مزمن باقی مانده 
و اســتمرار آنها موجب شده تا دسترسی به برق به یکی از چالش های فضای 
کســب و کار ایران تبدیل شــود و جایگاه ایران در رتبه بندی محیط کسب و 
کار را با تغییر مواجه کند. در این ارتباط و براســاس سوابق موجود اصلاحات 
ســاختاری مکرر و خصوصی ســازی ناکارآمد  اتلاف بالا و بهره وری پایین در 
بخش های تولید  انتقال و توزیع  تداوم کســری بودجه و انباشت بدهی وزارت 
نیرو و رشد چشمگیر مصرف خانگی برق به ویژه در روزهای گرم سال و به طور 
ویژه و اختصاصی به لحاظ پاندومی  کرونا در روزهای پیک زمســتان  شماری 
از مهم ترین مســائل صنعت برق در سالیان اخیر بوده که یکی از علل نمود و 
تداوم آنها  نابسامانی های موجود در اقتصاد صنعت برق کشور بوده و تبیین آن 
نیازمنــد تجزینه و تحلیل جریان مالی این صنعت با توجه به عملکرد بودجه 
وزارت نیرو اســت. از طرفی و براساس بررســی های صورت گرفته  با توجه به 
کســری منابع در حوزه سرمایه گذاری نیز باید گفت که برای افزایش ظرفیت 
ســالانه  تولید برق به میزان حداقل ۵ تا 7 هزار مگاوات در هر سال بالغ بر 3 
تا ۴ میلیارد دلار ســرمایه گذاری جدید نیاز اســت. این در حالی است که به 
دلیل کمبود منابع تامین مالی پروژه ها توســط دولت  عدم توانایی ورود بخش 
خصوصی به این نوع پروژه ها به دلیل عدم اعتماد و اطمینان متقابل در تامین 
نیازهای طرفین و از طرف دیگر عدم دسترسی به منابع مالی و فاینانس خارجی 
و بین  المللی به دلیل شــرایط تحریم  سرمایه گذاری در جهت برق متناسب با 
نیازها نیســت، علاوه بر اینکه بررسی روند سرمایه گذاری در بخش تولید برق 
در ســال های گذشته نشان می دهد این روند به صورت کاهنده بوده است. بر 
اســاس آخرین اطلاعات و آمارهای ارائه شده از سوی سندیکای صنعت برق 
ایران، جایگاه صنعت برق ایران در اقتصاد ملی شامل بیش از ۲ هزار بنگاه های 
کوچک و متوسط و نیز بزرگ بوده که اشتغال مستقیم در مجموع بخش های 
دولتــی و خصوصی را به بالاتر از 1۵0 هزار ) یکصد و پنجاه نفر( در بر گرفته 
که معادل یک درصد تولید ناخالص داخلی کشــور )GDP( و نیز بیش از 13 
هزار میلیارد تومان ارزش افزوده را شامل می شود. در همین ارتباط تعداد کل 
مشترکین در سال 1399 حدود 37 میلیون بوده که شامل 33 درصد خانگی، 
1۴ درصد کشــاورزی، 3۵ درصد صنعتی و 18 درصد را سایر شامل مصارف 

عمومی روشنایی معابر و نظایر آن را در بر می گیرد.
امــا چالش های اصلی صنعت برق ایران را می تــوان به چهار بخش اصلی 

تقسیم کرد:
1-چرخه معیوب اقتصاد برق شــامل قیمت گذاری برق  کســری بودجه و 

کاهش سرمایه گذاری
۲-مشــکلات پایداری شبکه شامل پایش و نگهداری و تعمیرات تاسیسات  

تلفات تولید و شبکه برق و الگوی مصرف برق
3-مشــکلات زنجیره تامین و صادرات برق شــامل دسترسی به مواد اولیه 
از صنایع بالادســتی  توسعه فناوری و خرید ســاخت داخل، کاهش صادرات 

تجهیزات و خدمات فنی و مهندسی
۴-نظــام حقوقی و قــرارداد یک جانبه و ناکارآمد نیز شــامل عدم تعدیل 

قراردادها  توقف قراردادها و انباشت بدهی به بخش خصوصی
با رعایت نکات فوق و چرخه معیوب اقتصاد برق باید گفت که صنعت برق 
ایران دچار یک جریان نامتعارف اقتصادی شده است. این قیمت گذاری نادرست 
منجر به عدم توازن درآمدها و هزینه شده و این عدم توازن به کسری بودجه 
دولت و انباشت منجر شده است و در اثر آن روند سرمایه گذاری در این صنعت 

مهم نیز نزولی شده است.
در این حالت صنعت برق ایران به موضوع حائز اهمیت دیگری یعنی پایش  
نگهداری و تعمیرات اساسی تاسیسات خود نیاز مبرم دارد که در کنار این مهم 
تلفات تولید و شبکه برق را با تعبیه یک نظام سیستمی نرخ بالای تلفات برق را 
در بخش تولید بازدهی نیروگاهی با توجه به عمر ناوگان که از استانداردهای 
بین المللی پایین تر بوده و نیازمند اجرای طرح های بهینه سازی است. در بخش 
انتقال و به ویژه بخش توزیع نیز تلفات شبکه بالاتر است. علاوه بر دو نکته مهم 
یاد شــده  یکی از چالش های کلیدی صنعت برق اتلاف برق به واســطه الگوی 
ناصحیح توســط مشترگان برق بوده اســت. این الگوی مصرف منجر به رشد 
تقاضای برق بیش از مقدار اقتصادی موردنیاز اســت. این در حالی است که تا 
تغییر الگوی مصرف و اســتفاده بهینه و اقتصادی از منابع برق  رشــد تقاضای 

برق متناسب با نرخ رشد توسعه زیر ساخت های برق خواهد شد.
با توجه به نکات پیش گفته و درک واقعی آنچه که بر صنعت برق می گذرد 
باید گفت که بر اســاس تجارب به دســت آمده و نیز مطالعات انجام شده در 
ســندیکای صنعت برق ایران که در کمیسیون انرژی اتاق تهران مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت  لازم است راهبردهای این صنعت در سه بخش اصولی، 
اصلاح اقتصاد برق  اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی و نیز توسعه ساخت داخل 

و صادرات مورد بررسی و تجزیه و تحلیل قرار دهیم.
الــف- راهبردهای اصلاح اقتصاد برق: در این باره لازم اســت اصلاح نظام 
قیمت گذاری و نیز تامین مالی ســرمایه گذاری و همچنین تســویه مطالبات 
بخش خصوصی بعنوان موارد اساســی در این بخش مورد توجه قرار گرفته تا 

مبانی اقتصادی این صنعت اصلاح و به بازدهی مناسب نزدیک شود.
ب - راهبــر اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی: با توجه به روند رو به رشــد 
نظام های قراردادی و اجرایی در فعالیت های مترتب بر سامانه کلی برق  ضرورت 
دارد اصلاح رژیم حقوقی  اجرای قرارداد تیپ و حل معضل قراردادهای متوقف 
شده مورد توجه جدی مسوولان امر قرار گرفته و در اولویت بالاتری نسبت به 

اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی صنعت برق ایران اقدام کند.
ج - راهبــرد توســعه ســاخت داخــل و صــادرات: همــگان شــرایط و 
محدودیت هــای پاندومی  کرونا و تغییرات پی در پی شــرایط حاکم بر روند 
تولید و توســعه را شاهد هســتند و پارامترهای اثرگذار بر برنامه های ساخت 
 و توســعه محصولات ایــن صنعت را شناســایی کرده اند. در ایــن باره لازم

 است اولویت ها به طور جدی در نظر گرفته شده و به عنوان عامل های کلیدی 
برای امر توســعه ساخت داخل و ســپس صادرات محصولات اقدامات جدی 

صورت گیرد.

معافیت شاغلان صنایع دستی شناسنامه دار از پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی در سال ۱۴۰۰

انعكاس نگرانی های اتاق های سه گانه ایران

ظرفیت بازار بدهی برای تأمین مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی کشور آماده است

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی بیان کرد: »قالیبافان، 
بافندگان فرش و شــاغلان صنایع دستی شناسنامه دار از پرداخت حق بیمه 

سهم کارفرمایی معاف شدند.«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی، علی اصغر مونسان با 
اعلام این خبر  گفت: »در نشست علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان 
بررســی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال 1۴00، با الحاق یک جزء به بند 
)و( تبصره )۲( ماده واحده لایحه بودجه با 18۴ رأی موافق، ۲۵ رأی مخالف 

و 1۲ رأی ممتنع از مجموع ۲37 نماینده حاضر در جلسه موافقت شد.«
او تصریح کرد: »براساس این رای دولت مکلف است به منظور تداوم و پایداری 
و برخورداری مشمولان قانون معافیت پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی تا 
میزان ۵ نفر کارگر مصوب 1361 )بر اساس فهرست کارگرهای مشمول مصوب 
دولت(، قانون بیمه اجتماعی، قالی بافان، بافندگان فرش و شاغلان صنایع دستی 
شناسنامه دار مصوب سال 1388 و ماده )7( قانون هدفمندسازی یارانه مصوب 

سال 1387 و نیز قانون بودجه مصوب سال 1386 هستند.«
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: »بر این اساس 
منابع مالی مورد نیاز از حق بیمه ســهم در مورد تعهد دولت از محل اعتبار 
پیش بینی شــده در ردیف هــای )11(، )۲۵( و تبصره )1۴( از محل ســایر 

ظرفیت های این قانون و کســری منابع مالی مــورد نیاز با واگذاری اموال و 
ســهام دولت در شرکت ها و صندوق ها، ظرف سال 1۴00 به سازمان تأمین 

اجتماعی تأدیه خواهد شد.«
او افزود: »بنا بر این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه مکلف است با همکاری 
سازمان تأمین اجتماعی نسبت به سامان دهی مشمولان و به میزان برخورداری 
آنان از حق بیمه حمایتی سهم دولت متناسب با استقرار در مناطق محروم، 
کمتر توســعه یافته، مرزی یا برخوردار و میزان درآمدزایی و اهمیت تولید و 
فعالیت اقشار و اصناف یا کارگرهای مشمول و لحاظ عدالت توزیعی در قالب 
توافقنامه های ســه جانبه فی مابین ســازمان برنامه و بودجه، سازمان تأمین 
اجتماعــی  و وزارتخانه تخصصی ذی ربط با هر صنف و قشــر حاوی تعیین 
تعداد مشمولان و درصد حق بیمه سهم دولت برای هر یک از اصناف و اقشار 
مشــمول بر آن نسبت به تخصیص منابع سهم دولت، ظرف سال 1۴00 به 

صورت فصلی )سه ماهه( اقدام کند.«

معاون وزیر اقتصاد و رییس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران با ارسال نامه ای اعتراضی، نگرانی ها و انتقادات اتاق های سه گانه 
ایران به نمایندگی از بخش خصوصی و مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود 
محیط کسب وکار در زمینه شاخص کسب وکار در خصوص ابهام در فرمول و 

روش ارزیابی اطلاعات ارسالی را به بانک جهانی منعکس نمود.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا( در نامه ارسالی از 
سوی دکتر سید علی محمد موسوی به  عبدالحق بجاوی مدیر اجرایی بانک 

جهانی موارد ذیل انعکاس یافته است:
-  اهمیت وجود تصویری روشن از تلاش های کشورمان  در زمینه بهبود 

محیط کسب و کار،
-  ابراز نگرانی از وجود ابهام در فرمول و روش ارزیابی اطلاعات ارســالی 

کشورمان در بانک،
-  اعلام تلاش های وزارت امور اقتصادی و دارایی و کسب نظر و همکاری 
مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کســب وکار با شرکت های بخش 
خصوصی در ایران و بهره گرفتن از دیدگاه های اتاق های بازرگانی، اصناف و 

تعاون  در بهبود محیط کسب و کار،
-  ابراز نارضایتی از بانک جهانی بابت عدم تایید تمامی دستاوردهای کشور 

در حوزه کسب و کار،
گفتنی اســت برخی از ایرادات روش شناسی نماگرهای شاخص سهولت 
انجام کسب وکار بانک جهانی توسط مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب وکار وزارت اقتصاد از طریق مشورت با بخش خصوصی و اتاق بازرگانی، 

صنایع، معادن و کشاورزی، اتاق اصناف و اتاق تعاون ایران تنظیم و طی نامه 
دکتر موسوی به بانک جهانی منعکس گردیده است، به شرح ذیل می باشد:

-    فروض در نظر گرفته شده از طرف بانک جهانی برای هر نماگر به گونه ای 
است که به سختی می توان یک نمونه عینی از آن در برخی کشورها یافت و این 
امر تکمیل پرسشنامه را برای پرسش شوندگان با مشکل روبرو می کند. با توجه 
به اینکه در برخی نماگرها، هزینه ها بر حسب دلار در محاسبات وارد می شود 
لازم است در کشورهایی مثل ایران که نرخ های ارز متعدد دارند اینکه کدام 
نرخ ارز ملاک عمل قرار می گیرد، شفاف گردد. به عبارت دیگر در روش شناسی 
به صورت شفاف توضیح داده نشده است که هزینه هر کشور با چه نرخی به 
دلار تبدیل می شــود و به نظر می رسد در مورد ایران نرخ واقعی دلار که بر 
مبنای آن در بازار مبادله می شود بیش تر از نرخی است که بانک جهانی در 
نظر می گیرد و بنابراین هزینه واقعی نماگرها )به دلار( کم تر از مقداری است 

که گزارش می شود. عدم لحاظ شرایط تحریم یا سایر محدودیت های اقتصادی 
و سیاســی که برای برخی از کشورها وجود دارد قطعا روش شناسی را دچار 

اختلال خواهد نمود چرا که شرایط یکسانی لحاظ نشده است.
-    عــدم توجه بانک جهانی در انتخاب پرسش شــوندگان و جمع آوری 
اطلاعــات و داده ها بعضا از پرسش شــوندگان غیرمتخصص، منجر به ایجاد 

تورش در نتایج خواهد شد.
-    در روش شناســی شاخص ســهولت انجام کسب وکار به تفاوت های 
کشــورها در زمینه های مختلف از جمله اندازه اقتصاد، موقعیت جغرافیایی، 
جمعیت، عوامل نهادی و فرهنگی و ... توجهی نشده است. به طور کلی این 
تمایز قائل نشــدن بین گروه کشورهای مختلف، باعث شده که کشورها در 
تلاش برای ارتقای رتبه، به تغییرات در قوانین و مقررات داخلی خود در جهت 
یکسان سازی با قوانین کشورهای برتر در این شاخص و یا به تعبیر دیگر به 
مســابقه مقررات زدایی بدون فکر، مبادرت ورزند، در حالی که قوانین یکسان 

لزوما تاثیر مشابهی در فضای کسب وکاری متفاوت آن ها نخواهد داشت.
-    عــلاوه بر آن اشــکالاتی اختصاصی در خصــوص نماگرهای تجارت 
فرامرزی، نماگر دسترســی به بــرق، نماگر پرداخت مالیات،  نماگر حمایت 
از سهامداران خرد و نماگر ورشکستگی و پرداخت دیون با بانک جهانی نیز 

منعکس شده است. 
شــایان ذکر است، مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب وکار 
مستقر در وزارت امور اقتصادی و دارایی مرجع ملی ارتباط با بانک جهانی در 

خصوص شاخص سهولت کسب و کار می باشد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در جریان نشســت هم 
اندیشــی با کار آفرینان و تولید کنندگان در محل این 
وزارتخانــه، از آمادگی ظرفیت بازار بدهی برای تأمین 

مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی کشور خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شبکه 
اخبار اقتصــادی و دارایی ایران )شــادا(، دکتر فرهاد 
دژپســند در سخنان خود با اشــاره به اینکه طی 10 
سال اخیر بطور عموم، شعار های ابلاغی سال از سوی 
مقام معظم رهبری، با محوریت اقتصاد بوده است، اظهار 
داشت: نامگذاری سال 1399 به عنوان » جهش تولید« 
نشــان از اهمیت این امر و ضروت توجه بیش از پیش 
دولت و مجموعه وزارت اقتصاد به این موضوع و نقش 
بســیار مهم و اساسی بخش خصوصی است که ما خود 
را موظف می دانیم، موانع پیش روی آن را رفع کنیم.

دکتر دژپســند برقراری ارتباط مســتمر با فعالان 
بخــش خصوصی و تولید کننــدگان را یکی از اولویت 
های خود برای پذیرش مسئولیت وزارت اقتصاد عنوان 
کرد و با اشــاره به حضور رؤســای سازمان هایی چون 
گمرک جمهوری اسلامی، امور مالیاتی و بورس و اوراق 
بهادار در جلسه، گفت: بنظر من با توجه به اولویت ها، 
دغدغه ها و مشــکلات تولید کنندگان، باید جلسه ای 
نیز با حضور مدیران بیمه و فعالان اقتصادی در راستای 

رونق و جهش تولید برگزار شود.
وی گفت: برخی موارد و مشکلات، دست ما به عنوان 
وزارت اقتصاد نیســت و الزام قانونی است و برای رفع 
آنها نیاز به اصلاح قوانین توسط مراجع بالاتر است اما 
بعضی مســایل مثل حذف مقررات زائد و بهبود فضای 

کسب و کار، توسط خود ما قابل حل است.
دژپســند ادامه داد: یکی از کارهایی که می توانیم 
در این راستا انجام بدهیم، سفر به استان های مختلف 

و مشاهده نزدیک مشکلات واحد های تولیدی است.
وزیــر اقتصاد بــا بیان اینکه »اگر بــه عنوان دولت 
و حکومــت، پایبند تعهدات خودمــان در قبال بخش 
خصوصی نباشــیم، اقتصاد کشــور را به مشــکل می 

اندازیم«، تصریح کرد: بنا بر این، رابطه ما، تشــریفاتی 
نیست و این قبیل جلسات، پیش نیاز سیاست گذاری 
های ما اســت و تا کنون خیلی از سیاست های دولت، 
از جمله امکان تســویه ریالی تســهیلات ارزی تولید 
کنندگان از صندوق توسعه ملی، برآیند همین جلسات 

با فعالان بخش خصوصی است.
 وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید 
بر اینکه بنگاه های بزرگ مقیاس نباید وقت خود را برای 
تأمین منابع مالی تلف کنند، گفت: خوشبختانه شورای 
عالی بورس و اوراق بهادار، راهکار خوبی برای ســرعت 
بخشیدن به تامین مالی بنگاه ها در نظر گرفته است. 
دژپسند با بیان اینکه سهولت در تامین مالی تولید 
اهمیت بســیار زیادی دارد، گفت: به همین ســبب به 
تازگی در وزارت اقتصاد وظیفه »تأمین مالی« را نیز به 
سایر وظایف »معاونت امور بانکی، بیمه و شرکت های 

دولتی« اضافه کرده ایم.
وی ادامه داد: پس از تحمل سه سال جنگ تحمیلی 
اقتصادی و تحریم های ظالمانه و نابخردانه دشــمنان، 
بنا بر اعلام مرکز آمار، در سه ماهه سوم سالجاری رشد 

اقتصادی نفتی و غیر نفتی کشور، مثبت شده است.

وزیر اقتصــاد اعلام کرد: در 11 ماهه امســال 3۲ 
میلیــارد دلار صادرات غیر نفتی، آن در هم شــرایط 
کرونایی، داشته ایم، در حالی که فراموش نکرده ایم، به 
خاطر همین بیماری، در دو ماه فروردین و اردیبهشت 

عملا قادر به هیچ صادراتی نبودیم.
دژپسند افزود: امسال همچنین، با وجود محدودیت 
های پیش گفته، میزان صادرات و واردات کشــور، به 
ترتیب، تنها 18 و 1۵ درصد نســبت به ســال گذشته 
کاهش داشــته اســت.وی با یادآوری اینکه 8۵ درصد 
واردات کشــور شــامل مواد اولیه، کالای واسطه ای و 
سرمایه ای است، گفت: این اهمیت واردات در شرایط 
فعلی برای تولید کشــور را نشان می دهد.وزیر اقتصاد 
همچنین گفت: در 10 ماهه امسال 1۴00 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده است؛ 
در حالیکه این رقم در کل ســال 1398 معادل 97۵ 

هزار میلیارد تومان بود.
وی افزود: معتقدیم نظام بانکی باید چابک تر و فعال 
تر شــود ولی اینکه »عملکرد موفقی نداشته است« را 
قبول ندارم. وزیر اقتصاد گفت: وقتی گفته می شــود با 
دو هزار میلیارد تومان می توان دو هزار شــغل ایجاد 

کرد، این وظیفه بازار سرمایه و نظام بانکی را دو چندان 
می کند.وی تصریح کرد: ما باید از این شــرایط درس 
بگیریــم که نباید تلاش کنیم اقتصاد را با روش »قفل 

کردن« پیش ببریم. 
وزیر اقتصاد با اشــاره به فضای مملو از عزم و اراده 
جلســه امروز خود با فعالان اقتصادی، گفت: این نشان 

می دهد، بخش خصوصی پویا و زنده است.
دژپســند با یادآوری اینکه بخش خصوصی بخاطر 
ماهیت خود به فکر کســب منابع و بیشترین منفعت 
است، یاد آور شد: هر انتظار دیگری از بخش خصوصی 
بیهوده است و این دولت است که باید به دنبال تکثیر 
خدمات عمومی باشد.وی گفت: همکاران ما در گمرک 
جمهوری اسلامی از تمام اختیارات و روزنه های قانونی 
برای تسهیل واردات و رونق بخش تولید استفاده کرده 
اند و حتی گاهی همراه با ریسک عمل کرده اند و این 
کاری است که باید در سازمان های دیگر نیز انجام شود.

وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه بارقه امید برای نجات اقتصاد کشور از تحریم های 
ظالمانه بوجود آمده است، افزود: البته ما نباید خودمان 
را در چارچــوب تحریم ها گرفتار کنیم اما باید بدانیم 
که باز کردن گره تحریم ها می تواند کمک شــایانی به 

بهبود اوضاع می کند.
دژپسند اعلام کرد: خوشــبختانه دارد »روانی« در 
انتقال منابع از خارج به داخل کشور ایجاد می شود؛ و 
امیدواریــم این روند، تداوم پیدا کند و صادر کننده ما 

بتواند، راحت منابع خود را به کشور برگرداند.
وی افزود: همچنین خوشــبختانه منابع نفت ما هم 
از نظــر قیمت و هم میزان صــادرات در حال افزایش 
است و امیدواریم بتوانیم منابعی از این محل به اقتصاد 
برگردانیم و به شــرایطی برسیم که اگر چه در اعماق 
وجودمان بخاطر گرانی و فشار وارده به مردم، ناراحت 
هســتیم، این امید را داشته باشیم که روند ما، روندی 
رو به بهبود اســت و می توانیم با همدلی و هم افزایی، 
سریع تر بجایی برسیم که از بار مشکلات کاسته شود.

ضرورت آزادسازی فوری منابع ارزی ایران در عراق  
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 خبر
کاهش ۱4.۹ درصدی واردات کالاها به کشور 

مدیرکل دفتر خدمات اطلاعات تجاری گفت: واردات کشور طی یازده ماهه 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی 1۴.9 درصد 

و به لحاظ وزنی6.۲ درصد کاهش داشته است.
عباس خالقی تبار بیان کرد: واردات کشور در 11 ماهه سال جاری 30818 هزار 
تن و به ارزش 3۴3۲1 میلیون دلار برآورد شده است که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، نشان دهندۀ کاهش وزنی 6.۲ درصدی و کاهش ارزشی 1۴.9درصدی 
است.وی افزود: همچنین در بهمن ماه واردات به ۲۵69 هزار تن و 368۲ میلیون 
دلار رسید که نسبت به ماه قبل ۲0.۵ درصد از لحاظ وزن و ۲.6 درصد از نظر 
ارزشی کاهش داشته است .  مدیر کل دفتر خدمات اطلاعات تجاری در تشریح 
آمار واردات 11 ماهه سال جاری بیان داشت: کالاهای واسطه ای به ارزش ۲۴1۲1  
میلیون دلار، کالاهای سرمایه ای به ارزش ۴6۲1 میلیون دلار، کالاهای مصرفی 
به ارزش ۵۴89 میلیون دلار و ســایر کالاها به ارزش 89 میلیون دلار به کشور 
وارد شده که سهم کالاهای واسطه از کل ارزش واردات کشور معادل 70 درصد 

برآورد شده است.

معاون میراث فرهنگی کشــور گفت: »۲هزار کارگاه در حوزه مرمت بنا 
در سراســر کشور فعال اســت و با بهره برداری از این طرح ها برای بیش از 

۲۵هزار نفر شغل ایجاد می شود.«
به گزارش روابط عمومی وزارت میراث فرهنگی، محمد حسن طالبیان 
صبح دوشنبه 18 اسفند 99 در آیین بهره برداری از 7 پروژه میراث فرهنگی 
در اســتان همدان که همزمان با آیین افتتــاح متمرکز 3۲0 پروژه حوزه 
میراث فرهنگی با دستور رئیس جمهور به صورت ویدئوکنفرانسی انجام شد، 
گفت: »در چهار ســال گذشــته بالغ بر ۴ هزار کارگاه مرمت توسط بخش 
خصوصی ایجاد شده است که یک رکورد تاریخی در حوزه میراث فرهنگی 

محسوب می شود.«
او افزود: »مرمت بناهای تاریخی نه تنها سرمایه های بی بدیل و غیرقابل 
جایگزین را به چرخه خدمت در می آورد بلکه تنها عرصه ای است که دانش 

سرزمین و فرهنگ معماری و شهرسازی را حفظ و تداوم می بخشد.«
طالبیان گفت: »در دولت تدبیر و امید بیش از ۲هزار شــهر و روستای 
تاریخی تعیین محدوده شده و ضوابط حفظ آن ها ابلاغ شده است و بعد از 
چهار دهه از زمان الحاق ایران به کنوانســیون حمایت از میراث فرهنگی و 
طبیعی برای اولین بار دو اثر طبیعی بیابان لوت و جنگل های هیرکانی به 
ثبت جهانی رسید که از مهمترین پرونده های جهانی محسوب می شوند.«

 معاون میراث فرهنگی کشــور ادامه داد: »مرمت حدود 61هزار شــیء 
مــوزه ای و راه اندازی 1۵8 موزه که بالغ بر 1۲7 موزه با مشــارکت بخش 
خصوصی ایجاد شده مانند موزه های منطقه ای خراسان و بوشهر و پیشرفت 
قابل ملاحظه موزه های منطقه ای و بزرگ همدان، خوزستان، یزد و شیراز 
که به زودی به سرانجام می رسد، نشان از توجه و عزم راسخ این وزارتخانه 

به موزه و اشیای موزه ای دارد.«

او گفت: »هرچند حفظ و صیانت از میراث فرهنگی و تاریخی کشور وظیفه 
ذاتی این وزارتخانه است و بودجه این حوزه نیز متاسفانه بسیار بسیار اندک 
اســت ولی با برکت اســت به نحوی که تعداد زیادی از بناهای در معرض 
تخریب در اختیار دستگاه های دیگر به ویژه اوقاف را مرمت کرده است.«

طالبیان اضافه کرد: »میراث فرهنگی تاریخی کشــور در معرض تهدید 
سودجویان و قاچاقچیان آثار تاریخی است که کشف و ضبط 330 دستگاه 
فلزیاب و کشف 17هزار و ۲۴6 قلم شیء در 9 ماه سال جاری نشان از عزم 

دولت تدبیر و امید آن مبارزه شدید با این پدیده است.«
او در ادامه گفت: »همدان پایتخت تاریخ و تمدن ایران زمین اســت که 
قدمت سکونت در آن به دوران سنگی هزاره چهارم قبل از میلاد برمی گردد. 

مادها اولین پایتخت ایران زمین را در همدان تاسیس می کنند.«
در این مراســم هفت پروژه از میان پروژه های متعدد در دســت مرمت 
و احیــا در حوزه میراث فرهنگــی از جمله مخزن مــوزه هگمتانه، پروژه 
ســامان دهی آرامگاه بوعلی، کاروان ســرای حاج صفرخان در بازارهمدان، 
مرمت ایوان و نمخانه مســجد جامع همدان که از قدیمی ترین مســاجد 
 جامع کشور است، مرمت حمام گلشن نهاوند و خانه اقتداری تویسرکان با

 حجــم ســرمایه گذاری 61 میلیارد تومــان و اشــتغال زایی 117 نفر به 
بهره برداری رسید.

افتتاح بیش از ۴هزار کارگاه مرمت توسط بخش خصوصی طی ۴ سال

جلســه تامین کالا های اساســی به ریاســت دکتر 
جهانگیری معاون اول رییس جمهور برگزار شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر جهانگیری 
در این جلسه با تشــکر از بانک مرکزی برای تأمین ده 
میلیارد دلار ارز برای کالاهای اساســی در سال 1399 
به اختصاص شــش میلیارد دلار ارز ۴۲00 تومانی برای 
تامین کالاهای اساســی مورد نیاز کشور در شش ماهه 
نخست سال 1۴00، گفت: یک میلیارد و ۵00 میلیون 
دلار از این اعتبار برای واردات دارو و تجهیزات مورد نیاز 
بخش بهداشت و درمان و مابقی به وزارتخانه های جهاد 
کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت برای تهیه کالاهای 

اساسی تخصیص یافته است.
معاون اول رییس جمهور ضمن قدردانی از عملکرد 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در موضوع مقابله 
با کرونا،  از مسئولان این وزارتخانه خواست تا با حساسیت 
نسبت به تهیه دارو بویژه برای بیماران خاص نیز اهتمام 

ویژه ای داشته باشند.
وی بــا بیان اینکه با برنامه ریزی های انجام شــده 
نباید کمبودی در بازار داروی کشور وجود داشته باشد، 
خاطرنشان ســاخت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی باید این اطمینان را به جامعه بدهد که داروهای 

مورد نیاز مردم تحت هر شرایطی تامین خواهد شد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به گزارش دستگاه 
های ذیربط در خصوص تولید،  توزیع و قیمت روغن در 
بازار،  گفت: با توجه به افزایش تولید و توزیع و نیز ذخایر 
روغن در کشور، نهادهای متولی باید با آگاهی بخشی و 
اســتفاده از همکاری رسانه ها، فضای روانی ایجاد شده 
که منجر به خرید بیش از حد و احتکار کالا می شــود 

را از بین ببرند.
دکتر جهانگیری با اشاره به اجماع نظر همه مسولان 
کشور برای تخصیص ارز به کالاهای اساسی و نیز دستور 
رییس جمهور مبنی بر لغو یک مصوبه در خصوص افزایش 
تعرفه واردات روغن، اظهار داشــت: البته این شرایط به 

دنبال برخی تنش های روانی ایجاد شــده است اما هیچ 
منطق و دلیلی برای کمبود روغن در کشور وجود ندارد.

وی بــا تاکید بر ضرورت نظارت و رســیدگی دقیق 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و سازمان تعزیرات 
بر بازار و پرونده های تخلفاتی،  از استانداران کشور بویژه 
استانداران استانهای مرزی کشور خواست با رصد و نظارت 
دقیق، موضوع قاچاق روغن را با توجه به افزایش قیمت 

جهانی این محصول در دستور کار خود قرار دهند.
دکتر جهانگیری با تاکید بر اهمیت تنظیم بازار شب 
عیــد و تامین مایحتاج مردم در ایام نوروز و ماه مبارک 
رمضان، به مشکلات مردم در تهیه مرغ با قیمت مصوب 
اشاره کرد و گفت: بر اساس گزارش وزارت جهاد کشاورزی 
روند تولید این محصول رو به افزایش است و در روزهای 
جاری نیز تلاش شــده تا میزان عرضه این محصول در 
میادین میوه و تره بار افزایش یابد، باید با نظارت بیشتر 

بر نظام تولید و توزیع بازار به یک توازن برسید.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه استانداران در 
ارتباط با قیمت مرغ موظف به همکاری با وزارت صنعت، 
معدن و تجارت هســتند، خواستار مسئولیت و دخالت 

بیشــتر این وزارتخانه در بحث توزیع و خرده فروشی و 
نظارت در بازار شد.

وی با اشاره به دغدغه و نگرانی رهبر معظم انقلاب از 
افزایش قیمت میوه،  از وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
جهاد کشاورزی به عنوان دستگاه های متولی که وظیفه 
تعادل بخشــی به بازار میوه را دارند خواست تا با توجه 
به برنامه ریزی های انجام شده برای تولید،  انبار و توزیع 
میوه، تمام وقت و حتی در تعطیلات نوروز در بازار حضور 

داشته باشند.
دکتر جهانگیری اطلاع رسانی درباره بازارها و اطمینان 
بخشی به افکار عمومی نسبت به وجود کالاهای اساسی را 
در کشور در شرایط موجود موضوعی حایز اهمیت خواند 
و بر توزیع این کالاها با قیمت مصوب در همه استان ها 

و شهرستان ها تاکید کرد.
معاون اول رییس جمهور همچنین از استانداران استان 
های مرزی خواســت تا از طریق بازارچه های مرزی و با 
کمک تعاونی های مرزی تسهیلات و شرایط لازم برای 
واردات کالاهای اساسی و میوه مورد نیاز مردم را فراهم 
کنند، وزارت خانه های صمت و جهاد کشاورزی هماهنگی 

و نظارت نمایند.
در این جلســه که وزیر جهاد کشــاورزی و معاونان 
وزارتخانــه های صنعت، معدن و تجــارت و نیز وزارت 
بهداشــت و درمان پزشــکی حضور داشتند مقرر شد؛  
واردات کالاهای اساسی که فهرست آن از طریق وزارت 
صنعت،  معدن و تجارت اعلام می شــود از طریق مرزها 

به کشور آزاد شود.
افزایش تولید داخلی و توزیع گسترده کالاهای اساسی 
در مراکز خرید توام با نظارت جدی تا پایان ماه مبارک 
رمضان و اطلاع رســانی دقیق از میزان ذخایر کالاها و 
استفاده از ظرفیت رسانه ها بویژه رسانه ملی برای اطمینان 
بخشی از فراوانی کالاهای مورد نیاز مردم از دیگر مصوبات 

این جلسه بود.
در این جلســه دکتر شانه ساز، رییس سازمان غذا و 
دارو با اشاره به واردات دارو و هماهنگی های انجام شده 
با بانک مرکزی برای تخصیص ارز مورد نیاز، گزارشی از 
واردات واکسن کرونا، داروهای خاص و تجهیزات مصرفی 
بیمارستان ها ارائه و اظهار امیدواری کرد: با تخصیص ارز 
مورد نیاز بخش دارو در نیمه نخســت سال آتی تلاش 
خواهیم کرد مشکلات در این بخش را به حداقل برسانیم.

مفتح، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز با ارائه 
گزارشــی در خصوص ذخایر و واردات روغن و دانه های 
روغنی از افزایش تولید داخلی خبر داد و گفت: بخشی از 
کمبودها در بازار به دلایل روانی و احتکار کالا و ترس از 
انتظار تورمی رخ داده است که تلاش می کنیم به تدریج 

بازار را با کمک سایر دستگاه ها به تعادل برسانیم.
گیلانی پور، معاون وزیر جهاد کشاورزی نیز با اشاره 
به افزایش میزان جوجه ریزی توسط مرغداران و توزیع 
دقیــق خوراک طیور و نظارت کامل بــر کار مرغداران 
گفت:  در حال حاضر در بســیاری از اســتان ها بیش از 
نیــاز بازار تولید مرغ داریــم و در این زمینه تمام تلاش 
 خــود را برای پاســخگویی به نیاز مصــرف کنندگان 

به کار خواهیم بست.

تصویب اولین دستورالعمل اقتصاد پلتفرمی نسل جدید 
در تاریخ 10 نوامبر ۲0۲0، اداره ی تنظیم مقررات بازار چین که اصلی ترین 
نهاد متولی حقوق رقابت در چین اســت پیش نویس مقرراتی را برای تنظیم 
اقتصاد پلتفرمی منتشر کرد که به سرعت و در اقدامی کم سابقه در 7 فوریه ی 

۲0۲1 تصویب و لازم الاجرا شد.
در تاریخ 10 نوامبر ۲0۲0، اداره ی تنظیم مقررات بازار چین که اصلی ترین 
نهاد متولی حقوق رقابت در چین اســت پیش نویس مقرراتی را برای تنظیم 
اقتصاد پلتفرمی منتشــر کرد که به ســرعت و در اقدامی کم ســابقه در 7 
فوریه ی ۲0۲1 تصویب و لازم الاجرا شــد. با وجود این که قانون ضدانحصار 
چین به مدت دوازده سال است که تصویب شده، با این حال چین به نسبت 
ســایر حوزه های قضایی من جمله اتحادیه ی اروپــا و ایالات متحده آمریکا، 
تا زمان تصویب هیچ شــکایتی را علیه شــرکت های حوزه  دیجیتال خود در 
این خصوص تنظیم نکرده بود و از همین رو با توجه به رشــد بســیار زیاد 
بازار دیجیتال در این کشــور با انتقادهای زیادی مبنی بر عدم اســتفاده از 
اختیارات قانونی خود در خصوص مبارزه با انحصار در بازار دیجیتال مواجه 
شده بود. از همین رو می توان تصویب مقررات جدید را نقطه ی عطفی برای 

قانون گذاران چینی در این خصوص دانست.
دســتورالعمل جدید، تنظیم قراردادهای انحصاری در حوزه ی بازارهای 
دیجیتــال و همچنین هرگونه هماهنگ ســازی قیمت ها با رقبای تجاری را 
چه توسط الگوریتم ها و چه سایر ابزارهای فنی صورت گرفته باشد، مصداق 
قراردادهــای ضدرقابتی می داند حتی اگر قصــد طرفین هیچ گاه به صورت 
صریح بیان نشــده باشــد. هم چنین در خصوص قراردادهــای افقی که به 
منظــور کاهش رقابت در بازار پلتفرم ها صورت می گیرد، مانند قراردادهایی 
که به منظور تثبیت قیمت ها، تقسیم بندی بازار، محدودیت در تولید و سایر 

اقدامات ضدرقابتی صورت می گیرد را ممنوع میکند.
در خصــوص قراردادهای عمودی نیز دســتورالعمل بیــان می دارد که 
قراردادهــای ضدرقابت عمودی مانند قــرارداد تثبیت قیمت های بازفروش 
و یا تعیین حداقل قیمت بازفروش ممکن اســت با اســتفاده از راهکارها و 
ابزارهای فنــی برای تعیین خودکار قیمت ها، اســتفاده از قواعد و مقررات 
پلتفرم ها برای یکسان ســازی قیمت ها و یا اســتفاده از داده ها و الگوریتم ها 
برای محدودکردن مســتقیم یا غیرمستقیم قیمت ها صورت پذیرد که در هر 

صورت ممنوع خواهد بود.
نکته قابل توجه در ذیل ماده ی 7 این دســتورالعمل این اســت که آن 
دســته از رفتارهای پلتفرم ها که به نوعی استفاده کنندگان از پلتفرم را ملزم 
می کند تا با شرایط بهتر و یا اقلا مساوی نسبت به سایر رقبا، با آن ها تعامل 
کننــد. مانند این که قیمــت اجناس و محصولات آن ها در پلتفرم آن ها اقلا 
مســاوی و یا بهتر از قیمت همان اجناس در ســایر پلتفرم های رقیب باشد. 
ممکن است نوعی قرارداد انحصاری تلقی شود و یا سوء استفاده از موقعیت 

مسلط در بازار باشد.
مطابق دکترین تجهیزات ضروری، انحصارگران موظفند تا آن دســته از 
تجهیزات و امکاناتی را که در اختیار دارند و برای فعالیت در آن بازار ضروری 
است باز گذارند تا سایر رقبا بتوانند به صورت معقولی از آن ها استفاده کنند. 
این قاعده در ماده ی 1۴ دســتورالعمل تحت عنوان ممنوعیت رد تعامل با 
رقبا گنجانده شــده اســت. مطابق این ماده آن دسته از شرکت هایی که در 
بازار موقعیت مسلط دارند حق ندارند تا بدون توجیه معقول از دادن اجازه ی 
دسترســی به دیگران به تجهیزات ضروری خود ســرباز زنند.در ماده ی 1۵ 
این دستورالعمل، به صراحت آن دســته از سیاست های پلتفرم های آنلاین 
کــه مطابق آن کاربران را ملزم می کنند تا تنها از یکی از پلتفرم های رقیب 
اســتفاده کنند، منع شده و این رفتار را مصداق ســوء استفاده از موقعیت 
مســلط در بازار دانسته است. این دســتورالعمل در اقدامی فراتر نیز عنوان 
کرده است که اگر پلتفمرمی به بهانه ی استفاده کاربر از پلتفرم رقیب، حساب 
کاربر را مسدود کند و یا آن را در نتیجه ی جست و جوی  کاربران در موقعیتی 
پایین تر نشان دهد و یا با انجام اعمال تنبیهی هر گونه محدودیتی را بر این 
اشخاص اعمال کند؛ از موقعیت مسلط خود در بازار سوء استفاده کرده است 
و مشمول جرائم سنگینی خواهد شد.در ادامه ی دستورالعمل، سوء استفاده 
از موقعیت مســلط شامل جمع آوری اجباری داده های کاربران و یا تحمیل 
سیاســت های حریم خصوصی اجباری به بهای عدم بهره مندی از خدمات و 
محصولات نیز دانســته شده اســت. در نتیجه، آن دسته از شرکت هایی که 
در بازار از موقعیت مســلطی برخوردار هســتند باید در خصوص جمع آوری 
داده های شخصی کاربران و تجمیع آن ها با داده های به دست آمده از سایر 
محصولاتشان حساسیت بیشــتری به خرج دهند.عبارت »کشتن آشنایی« 
که در متن چینی دســتورالعمل به کار رفته اســت و به معنای نشان دادن 
قیمت های مختلف به »کاربران مشــابه« اســت، از مصادیق سوء استفاده از 
موقعیت مســلط دانســته شده و به صراحت منع شــده است. در ذیل این 
ممنوعیت، دستورالعمل به تعریف »کاربران با شرایط مشابه« پرداخته است 
و مشــخصه های مرتبط با حریم خصوصی و ســلایق و ترجیحات شخصی و 
متفاوت کاربران را به هیچ عنوان مبنایی برای نشان دادن قیمت های مختلف 

یا شرایط مختلف به کاربران نمی داند.
در بخش دیگری از دســتورالعمل، شرایط اطلاع رسانی  فعالیت های ادغام 
و تملک به ســازمان تنظیم گر بیان شده است که با توجه به قوانین پیشین 
چین، فعالیت های بیشــتری را مشمول الزام به اطلاع رسانی قلمداد می کند. 

هم چنین به صراحت تملک های کشــنده)1( منع شده است.
رویکرد خاص قانون گذاران چینی که در ســال های اخیر تفاوت و تمایز 
خود را با نظام های حقوقی اتحادیه ی اروپا و آمریکا نشــان داده اســت، در 
این دســتورالعمل تازه  تصویب شــده نیز مشهود است. چین به عنوان اولین 
کشوری که ســندی لازم الاجرا را در خصوص رقابت در بازارهای دیجیتال 
تصویب کرده است، زودتر از سایر کشورها تعهدات و محدودیت های سنگینی 
را به دوش شــرکت های بزرگ تکنولوژی فعال در خاک خود گذاشته است. 
هر چند که ممکن اســت به دلیل جدایی نســبی چین از بازار پلتفرم های 
جهانی مانند گوگل و فیس بوک، این شــرکت ها از تصویب این دستورالعمل 
آن چنان متاثر نشــوند اما تجربه ی چین، می تواند زنگ خطر و هشــداری 
برای شرکت های بزرگ بین المللی در خصوص متابعت از قوانین رقابت نسل 

جدید در بازارهای دیجیتال باشد.

 تعرفه واردات کالا های اساسی افزایشی نداشت

 
 

هرچند اقتصاد ایران تحت شدیدترین تحریم ها بوده و 
به شدت از شیوع کرونا آسیب دیده، آخرین آمارها بیانگر 
رشد اقتصادی مثبت در سال 1399 است. با توجه به رفع 
تحریم ها و کنترل بیماری کرونا در سال جدید آرامش به 
اقتصاد کشور بازگشته و انتظار می رود رشد اقتصادی به 

نقطه ایده آل سال 139۵ بازگردد.
رشد اقتصادی، در سطح کلان می تواند نماد حال خوب 
یا بد یک اقتصاد باشد، زیرا میزان تولید یک کشور را نشان 
می دهد و تولید نیز بیانگر وضعیت اشتغال و اشتغال نیز 

نشان دهنده حال عمومی اقتصاد کشور است.
بعد از برجام و گشایش های اقتصادی ناشی از آن رشد 
اقتصادی قابل توجهی در کشور تجربه شد. همانطور که 
قبل از برجام رشــد اقتصادی ایران از وضعیت مناسبی 
برخوردار نبود.قبل از دولت تدبیر و امید و در اواخر دولت 
دهم، یعنی در سال 1390 رشد اقتصادی 3 درصد بود که 

در سال 91 به منفی 7.7 درصد رسید و در سال 139۲، 
یعنی با شروع به کار دولت یازدهم، از منفی 7 درصد به 
مثبــت 0.3 درصد افزایش یافت. در طول دو ســال بعد 
هرچند در 1393 رشد اقتصادی به 3.۲ درصد رسید اما در 
139۴ باز وارد مدار منفی شد و به منهای 1.6 تنزل کرد.

اما بعد از برجام رشد اقتصادی رقم 1۲.۵ درصد رسید 
که در اقتصاد ایران بسیار قابل توجه و کم نظیر است. این 
رشد نشان دهنده اثرات مثبت برجام بوده و غیر قابل انکار 
اســت. بعد از آن با شروع روند به خطر افتادن این توافق 
مهم بین المللی رشــد اقتصادی ایران نیز سیر نزولی به 
خود گرفت. در سال 1396 با شروع به کار دونالد ترامپ 
و زمزمه های خروج آمریکا از برجام رشد اقتصادی به 3.7 
درصد کاهش یافت و در ســال های 97 و 98، به ترتیب 

ارقام منفی ۴.8 درصد و منفی 7 درصد ثبت شد.
بازگشت تحریم ها، سیاســت فشار حداکثری دولت 

ترامپ در قبال ایران و شــروع و شیوع بیماری کرونا در 
کشور اقتصاد ایران را بیش از هر موقع دیگری ضعیف و 
نحیف کرد. با این حال، آخرین آمار رشد اقتصادی بیانگر 

وضعیت رو به بهبود اقتصاد کشور است.
طبق گزارش مرکز آمار ایران در پاییز سال جاری رشد 
اقتصادی مثبت بوده است. آمار جدید نشان می دهد که 
رشد اقتصادی کشور، به مثبت 0.8 درصد و رشد اقتصادی 

بدون نفت به مثبت 0.۲ درصد رسیده است.
همچنین، رشد گروه کشاورزی به مثبت ۵.۵ درصد، 
گروه صنایع و معادن به مثبت 3.7 رســیده و تنها رشد 

گروه خدمات منفی 1.8 بوده است.
تولید ناخالص داخلی بر اساس قیمت ثابت سال 1390 
در 9 ماهه نخست سال 1399 برابر با ۵۲3 هزار میلیارد 
تومان  با نفت و ۴۵۴ هزار میلیارد تومان بدون احتساب 

نفت بوده است.

واقعیت این است که تولید در کشور در طول سالیان 
گذشــته همواره با چالش ها و موانع زیادی روبه رو بوده 
اســت. هرچند فراز و فرودهایی داشته، اما موانع دست 
و پاگیر همیشــه تولید را از رسیدن به حد مطلوب خود 
باز داشــته اند. در هر کشــوری، برنامه ریزی اقتصادی و 
مشــخص کردن خط مشی های اصلی در این حوزه یکی 
از وظایف دولت و حاکمیت آن به شمار می رود. در ایران 
نیز سیاستگذاری و توجه به تولید، به ویژه در بخش های 
 صنعت و کشــاورزی از اهمیت زیــادی برخوردار بوده و

 پیشینه ای طولانی دارد.
اهمیت بخش کشــاورزی برای خودکفایی کشور در 
زمینه کالاهای استراتژیکی مانند گندم و غیره و همچنین، 
اهمین بخش صنعت و خدمات در ایجاد اشتغال بر کسی 
پوشیده نیست. این موارد جزو دغدغه های اصلی دولت های 

مختلف بعد از انقلاب بوده است.

امیدواری  در انتظار اقتصاد ۱۴۰۰ 

سرکوب تقاضا با نفت ۷۰ دلاری
در حالــی که تمدیــد محدودیت عرضه 
اوپک پلاس، قیمت نفت برنت را به مرز 70 
دلار در هر بشکه رساند، بالاترین قیمت نفت 
در بیش از یک سال گذشته ممکن است به 
احیای تقاضای جهانی برای نفت که همچنان 

شکننده مانده است، آسیب بزند.
 پس از اقدام غیرمنتظــره وزیران اوپک 
پلاس در تصویب عدم افزایش تولید در آوریل، 
قیمتهای نفت سریعتر از روندی که بسیاری از 
ناظران پیش بینی کرده بودند، صعود کردند 
زیرا بازار انتظار دارد در بحبوحه احیای تقاضا، 

با کمبود عرضه روبرو شود.
به گفته دیون رابویین از شرکت آکسیوس، 
نفت 70 دلاری برای خریداران بازار، شرکتهای 
نفتی و تولیدکنندگان اوپک پلاس که درآمد 
بودجه شان به نفت وابسته است، خوب است 
اما برای کشورهای واردکننده نفت مانند چین 
و هند و رانندگانی که مجبورند قیمت بالاتری 
برای بنزین بپردازند، خبر خوبی نیست. بعلاوه 
قیمتهای بالاتر نفت، فشار تورمی بیشتری بر 
اقتصادهــای در حال احیا از رکود ناشــی از 
پاندمی تحمیل کرده و قیمت بسیاری از کالاها 
و خدمــات از جمله بلیت هواپیما و کالاهای 

وارداتی در آمریکا را افزایش می دهد.
نتیجه فوری عدم تغییر سطح تولید اوپک 
پلاس در آوریل، بالاتر رفتن قیمت بنزین در 
سراســر جهان از آمریکا تا هند است. روند 
رشد قیمتهای بنزین حتی پیش از تصمیم 
غیرمنتظره اخیر وزیــران اوپک پلاس آغاز 
شده بود. با تصمیم اوپک پلاس برای به تاخیر 
انداختن تسهیل محدودیت عرضه، چشم انداز 

قیمت ســه دلار به ازای هر گالن بنزین در 
آمریکا تقویت شده است.

شــرکت گازبادی پس از نشســت هفته 
گذشته اوپک پلاس اعلام کرد بهبود تقاضا 
برای سوخت در آمریکا از یک سو و افزایش 
قیمتهای نفت از ســوی دیگر، ممکن است 
میانگین قیمت بنزین را تا روز یادبود به بالای 

سه دلار در هر گالن برساند.
آخرین باری که میانگین قیمت بنزین در 
آمریکا ســه دلار در هر گالن بود، اکتبر سال 
۲01۴ بود. سه ســال پیش در سال ۲018 
میانگین قیمت ملی نزدیک به سقف سه دلار، 

در دو دلار و 97 سنت ایستاد.
پاتریک دی هان، مدیر تحلیل نفت گازبادی 
اظهار کرد: تداوم روند محدودیت عرضه، عدم 
توازن رو به رشد میان عرضه و تقاضا را حفظ 
می کند و در صورت ادامه روند احیای تقاضای 
جهانی، باعث بالا رفتن قیمتها نفت می شود. 
رانندگان آمریکایی با سریعترین روند از زمان 
آغاز پاندمی، بهبود تقاضا برای سوخت را پیش 
می برند و با مخالفت اوپک برای افزایش تولید، 
احتمال رسیدن قیمت بنزین به سه دلار در هر 

گالن، 70 درصد پیش بینی می شود.
طبــق آمار گازبادی، تقاضــای بنزین در 

آمریکا روز جمعه نسبت به هفته پیش ۴.9 
درصد افزایش یافت و به بالاترین حد از زمان 
آغاز پاندمی رسید. تقاضا برای بنزین در آمریکا 
از ۲0 فوریه کاهش هفته به هفته نداشته است.

مصرف کنندگان در هند هم با قیمتهای 
بالای بنزین مواجه شــده اند. این کشور که 
ســومین واردکننده بزرگ نفــت در جهان 
اســت، مستقیما به اوپک پلاس هشدار داده 
است تصمیم غیرمنتظره این گروه می تواند 
به احیــای مبتنی بر مصرف اقتصادها ضربه 
زده و تقاضای مصرف کنندگان آسیب ببیند.

هند و چین - بزرگترین واردکننده نفت 

جهــان - در واکنش بــه قیمت 70 دلار هر 
بشــکه نفت ممکن است خریدشــان را در 
ماههای آینده کاهــش دهند و روند احیای 
تقاضا برای نفت تضعیف شــود چرا که این 
دو کشور پیشرانان رشد تقاضای جهانی برای 
نفت به شمار می روند.آن لوییز هیتل از شرکت 
تحقیقاتی وود مک کنزی در این باره گفت: 
این ریسک وجود دارد که قیمتهای بالاتر به 
روند احیای جهانی آسیب بزند. اما شاهزاده 
عبدالعزیز بن ســلمان-وزیر انرژی عربستان 
سعودی مصرانه اصرار دارد اوپک پلاس پیش 
از افزایش تولید باید نشانه های محکم از رشد 

تقاضا را مشاهده کند.
قیمتهــای بالا همچنین باعث تشــدید 
فشارهای تورمی و رشد تورم به بالاتر از سقف 
هدف گذاری شده از سوی بانک مرکزی آمریکا 

و بانکهای مرکزی دیگر جهان می شود.
با اقدام غیرمنتظره اوپک پلاس، عربستان 
سعودی انتظار دارد محدود شدن عرضه در 
بــازار، درآمد نفتی بالاتری را در کوتاه مدت 
به همراه داشــته باشــد و روی عدم افزایش 
تولید نفت شــیل آمریکا حساب کرده است 
زیرا این بار تولیدکنندگان آمریکایی ترجیح 
داده اند به جای بالا بردن تولید، سود بالاتری 

داشته باشند.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، بالاترین 
قیمت نفت در 1۴ ماه گذشــته ممکن است 
به احیای اقتصاد جهانی آســیب بزند؛ همان 
شــاخصی که ســعودیها پیش از تســهیل 
محدودیت عرضه مــی خواهند بهبودش را 

مشاهده کنند.
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رییــس کل بانــک مرکــزی تامین ارز 
کالاهای اساســی،  دارو و نهاده های دامی، 
مواد اولیه واحدهای تولیدی، پشــتیبانی از 
رشد اقتصادی، کنترل نقدینگی ومهار تورم 
و جلوگیری از وقوع ابرتورم وآنچه فروپاشی 
اقتصــادی گفته می شــود را از مهمترین 
دستاوردهای بانک مرکزی در دو و نیم سال 

گذشته دانست.
به گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی، 
دکتر همتی در نشست پایان سال با مدیران 
بانــک مرکزی با بیان اینکه دو ســال و نیم 
گذشــته جزو سخت ترین و بی سابقه ترین 
شرایط کشــور از نظر فشارهای اقتصادی و 
حتی سیاســی بوده است گفت: اما علیرغم 
تمام فشارها و محدودیت ها عملکرد مجموعه 
بانــک مرکزی در بخش های گوناگون قابل 
دفاع اســت و من از این بابــت از همکاران 

قدردانی می کنم.
همتی با اشــاره به اینکه زمانی متوسط 
درآمد نفتی کشــور بین ۴0 تا 60 میلیارد 
دلار بــود، گفت: اما درآمد نفتی مجموع دو 
سال گذشته کمتر از ۲0میلیارد دلار بوده و 

مخارج ارزی کشور با آن اداره شده است.
وی افزود: بخش زیادی از این منابع نیز 
در دســترس نبوده که به ســختی و روش 
های مختلف امکان دسترســی به انها ایجاد 

شده یا می شود.
همتی تصریح کرد: در حالی که تعهد بانک 
مرکزی برای تامین ارز در سال جاری حدود 
8میلیارد دلار بود اما 10 میلیارد دلار با نرخ 

ارز ترجیحی تامین ارز کرده است.
وی تاکید کرد: بانک مرکزی وظیفه خود 
را در حوزه ارزی علیرغم همه مشــکلات به 

خوبی و درستی انجام داده است.
همتی گفت: نرخ های کنونی ارز در بازار 
نیز ناشــی از عدم اطمینان و انتظارات است 

وچنین نخواهد ماند 

رییس شورای پول و اعتبار ادامه داد: نرخ 
ارز در شهریور 97 به حدود ۲0 هزار تومان 
رسیده بود و اکنون و پس از دو سال و نیم و 
علیرغم تداوم تحریم وکاهش درامدهای ارزی 
،تمام فشارهای تورمی و جنگ روانی دشمن 
افزایش زیادی در نرخ ارز نداشــته ایم و در 
حال حاضر نیز اگر منابع ارزی خود بانک در 
دسترس باشــد توان کاهش قیمت و ثبات 

بیشتر بازار ارز را داریم.
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه 
مقابله با رانت خواری از اهداف بانک مرکزی 
بوده وهست تصریح کرد:  در این مدت یک 
دلار ارزپاشی صورت نگرفته و میزان ذخایر 
ارزی نیز نسبت به گذشته افزایش یافته است.

همتی با اشــاره به اقدامــات حوزه نظام 
پرداخت بانک مرکــزی گفت: این حوزه به 

شدت تحت فشار است و تقریبا هر اتفاقی اعم 
از شیوع ویروس کرونا، فرار مالیاتی، قاچاق، 
قمار و شرط بندی و پول شویی ... در کشور 
رخ می دهد نظام پرداخت بانک مرکزی باید 

وارد عمل شده و راهکاری بیندیشد.
وی با تاکید بر اینکه شــفافیت در امور 
ارزی و ریالی کشــور به شدت افزایش یافته 
است تصریح کرد: توسعه و ایجاد سامانه های 
متعدد بانک مرکزی در حوزه های مختلف 
ارزی، ریالی، تسهیلات و... شفافیت حاصل 
از آن نتیجــه  تلاش بخــش فناوری بانک 

مرکزی است.
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: کنترل 
ریال در راستای مقابله با پولشویی از افتخارات 
بانک مرکزی است که اگر انجام نمی شد و 
سامانه های مرتبط  توسعه نمی یافت تخلفات 

متعدد در حوزه های مختلف انجام و به ضرر 
عموم مردم صورت می گرفت وکنترل بازار 

ارز بسیار مشکل می شد.
همتی افزود: طی سال گذشته و امسال 
همزمانی انتظارات تورمی، رکود ناشی از کرونا 
و شــوک ارزی تصمیم گیری بانک مرکزی 
در حوزه سیاست پولی را بسیار سخت کرد. 
اما بانک مرکزی با اتخاذ تدابیر مناســب در 
پرداخت تســهیلات کرونا و نیز حمایت از 
صنایع و جهش تولید عملکرد موفقی داشت.

وی تصریــح کــرد: یکــی از بزرگترین 
دســتاوردهای بانک مرکزی در این مقطع 
این بود که سیاست انقباضی اتخاذ نکرد ولی 

انتظارات تورمی را نیز کنترل کرد.
همتــی افزود: در حــال حاضر انتظارات 
تورمی کنترل شــده که شاخص آن کنترل 

رشد پول است که از 89 درصد به ۵6 درصد 
رسیده است. 

همتی با اشــاره به رشد مثبت اقتصادی 
کشور در 9 ماه ابتدایی سال جاری تاکید کرد: 
این شاخص در کل سال نیز مثبت خواهد بود 
که با توجه به وقوع کرونا و مقایسه با وضعیت 

سایر کشورها قابل قبول است.
رییــس کل بانک مرکزی، بــا تاکید بر 
اینکه هشــدارهای لازم را در خصوص روند 
بازار سرمایه داده بود گفت: بانک مرکزی در 
حد توان خود از بازار سرمایه حمایت کرده 
که بخشی از تشدید رشد نقدینگی هم از آن 
سرچشمه گرفته است و حتی بانک مرکزی 
در سیاســتهای پولی خود بــه دلیل برخی 
ملاحظات ازجمله بازار ســرمایه از افزایش 

نرخ سود پرهیز کرده است.
وی تصریــح کــرد: بانک مرکــزی در 
تصمیمات خود مجموعه اقتصاد کشــور را 
در نظر گرفته و سیاست های پولی خود را با 

مجموع ملاحظات دنبال کرده است.
همتی با تاکید براقدامات بانک مرکزی در 
راستای کنترل ناترازی بانک ها، ادغام بانک 
های وابســته به نیروهای مسلح و مدیریت 
موسســات پولی  افزود: جلوگیری از ادامه 

بحران یک موفقیت محسوب می شود.
وی ادامــه داد: ناترازی های سیســتم 
بانکی مربوط به یک سال و دو سال نیست و 
سابقه چندین ساله دارد و مقایسه وضعیت 
فعلی ترازنامه بانک ها با دو سال و نیم پیش 
بیانگر دستاوردهای مهم بانک مرکزی در این 

خصوص است. 
رییس کل بانک مرکزی در پایان تصریح 
کرد: شفاف سازی، موجب تخریب از سوی 
مخالفین شفاف ســازی می شود. اما بانک 
مرکزی پذیرفته است که تخریب بشود ولی 
اقدام درست و اصولی در راستای منافع کشور 

و مردم انجام شود.

 
 

واکاوی ارتباط نقدینگی و قیمت دلار
وقتی از حال روز بازار در وضعیت ابهام درباره »اف ای تی اف » سوال می 
کنید، ظرف شربتی را در نظر بگیرید که به طور منظم به آن  آب اضافه میشود 
یعنی بیش از آنکه احتیاج داشته باشد، به آن ظرف آب داخل می شود؛ حالا 
به ما می گویند:« اگر راه باز شــود ممکن اســت،  شکرهای بلوکه شده ما به 

دستمان رسیده و باعث قوت گرفتن شربت ما شود؟«
آیا اینکه خبر برسد ممکن است، مقداری شکر برای اضافه شدن به شربت 
برسد، یا بر عکس محموله شکر را برگردانده اند آیا باید خیلی باعث خوشبینی 

یا بد بینی راجع به وضعیت شربت شود؟
به نظرم قبل از اینکه برای رسیدن شکر برای اضافه شدن به شربت، نگران 
باشــیم و حدس و گمان بزنیم و برای رســیدن آن کوشش کنیم بهتر است 
بیشــتر از آن یا حداقل به اندازه آن نگران آبی باشیم که به طور مرتب داخل 

شربت ما وارد می شود.
وقتی آمارها حکایت از رشــد بیش از 30 درصدی نقدینگی در سال 98 و 
99 دارد، و  برای سال آینده  هم  رشد نقدینگی کمتری پیش بینی نمیشود، 

چه انتظاری از واکنش بازار داریم؟
 خوب شــربت ما با این  وضعیت هر لحظه رقیق تر می شــود،  یعنی پول 
ملی ما با این روش لحظه به لحظه ضعیف تر می شود و ضعیف شدن پول ملی 
به معنی گران شــدن کالاهای مقابل آن از جمله ارز اســت ، تا عوامل کاهش 
ارزش پــول ملــی را از بین نبریم ، مســائلی مانند تصویب » اف ای تی اف » 
و حتی آزاد شــدن پول های بلوکه شده و رفع تحریم ها به تنهایی مشکلات 

اقتصادی کشور را حل نمی کند. 
اینکــه  قیمت دلار افزایش قیمت پیدا می کند دلیل اصلیش تفاوت معنی 
داری است که  بین نرخ تورم در کشور ما و کشورهای حوزه دلار مشاهده می 
شــود و همانطور که عرض کردم، افزایش حجم نقدینگی به طور فاحش، ولی 
دلایل دیگری هم می توان برای بی ثباتی در بازار  ذکر کرد از جمله مهمترین 
آن  چند نرخی بودن ارز است که خودش باعث رانت و فساد در بازار ارز است 
و وجود محدودیت هایی که برای صرافی های بخش خصوصی اعمال میشود 
متاســفانه سیاست های بانک مرکزی باعث شده صرافی های بانکی و برخی از 
صرافی های بزرگ در بخش خصوصی از رانت ها و امتیازاتی برخوردار باشند، 
که  صرافی های کوچک نه تنها از آن  بی بهره اند، بلکه از فعالیت های عادی 
خود هم منع شــده اند و  و البته نفع این کارها به جیب رانت خواران از یک 

طرف و صرافان غیررسمی از طرف دیگر میرود.
اخیراً دو تن از بزرگترین مقامات حال حاضر اقتصاد کشور راجع به مسئله 
ارز ، اظهار نظر فرموده اند ، ولی اظهار نظر هر دو بزرگوار از موضع  دستوری و 
فتوایی بوده و کوچکترین نشانی از دلیل و برهان واقعی  در آن  دیده نمی شود .

و تنها دلایلی که بر آن تکیه می شود، تصویب شدن » اف ای تی اف » و  
آزاد شدن پول های بلوکه شده، و لغو برخی از تحریم ها است.  

یکی از بزرگواران قیمت دلار را بدون ذکر هیچ دلیلی 8۵00 تومان دانسته 
و بعــد تخفیف داده و تــا 9000 تومان کوتاه آمده اند، ولی باز هم بدون ذکر 
هیچ رد پائی از دلیل ، بی خود نیست که زیر مجموعه ، این بزرگوار هم وقتی 
برای مودیان ، مالیات می نویسد ، هیچ دلیل و مدرکی  ارائه نمی کنند،  لابد 
زیر مجموعه هم پیروی از خط مشــی رئیس می کنند ، متاسفانه خبرنگاران 
محترم هم که از قول ایشــان تیتر می زنند حوصله ندارند از ایشــان ســوال 
کنند ، خوب این عدد 9000 تومان چگونه به دست آمده ؟ چرا 8000 تومان 
نباشد ؟ چرا 10 هزار تومان نباشد؟ و اگر این عدد صحیح است چرا نرخ دلار 
در بودجه کمتر از نصف این عدد ذکر شــده ؟ چرا در بازار بسیار بالا تر مورد 

معامله قرار می گیرد؟
اصولا در شــرایطی که اغلب قیمت ها خودشــان را با نرخ های فعلی دلار 
هماهنــگ کرده اند ، آیا مصلحت هســت که قیمت ارز را به طور مصنوعی و 

دستوری پائین آورد؟
آیا حتی اگر گشایشــی حاصل شــود، بهتر نیست، آن را صرف زیر ساخت 
های اقتصادی کشــور کنیم؟ مثلا نمی شود ، از آن پول ها )اگر هم به دست 
بیاید ( به جای تزریق بی دریغ برای پائین آوردن مقطعی ارز برای ایجاد شغل 

و کم شدن نرخ بیکاری استفاده کرد؟
نمی شود با تکیه بر آن از حجم استقراض دولت از بانک مرکزی و پیرو آن 
از نرخ های تورم و بهره در کشور کاست ؟وعده پائین آوردن قیمت ارز از یک 
طرف مژده به کسانی است که به طور غیر قانونی انواع کالا های مصرفی و غیر 
ضروری را به کشور وارد می کنند، و از طرف دیگر بشارت به کسانی است که 
در صدد تبدیل ســرمایه هایشان به ارز و انتقال آن به خارج از کشور هستند. 
آیا برای به دست آوردن نرخ برابری پول های خارجی در مقابل ریال فرمولی 
وجود ندارد ؟ آیا می باید فال گرفت ؟ یا خواب دید ؟ یا خدایی ناکرده برآورد 

کرد که اعلام چه نرخی به صلاح و مصلحت دوستان است ؟ 
ممکن اســت،  آقایان بگویند:«حالا کی خواســت واقعا قیمت ارز را پایین 
بیاورد که تو ای اســتدلال ها را می کنی ، ما یک حرفی می گوئیم که فعلا 
دل مردم خوش شــود.« بنده عرض می کنم که اگر این جور باشد که خیلی 
بدتر ، بخاطر اینکه همه صدمه هائی  که عرض کردم ، به اقتصاد کشــور وارد 
می شود و فایده ای هم اگر برای پائین آمدن ارز متصور بود حاصل نمی شود.  
حتی اگر حمل به صحت کنیم و بگوئیم برای صلاح کشور نرخ ها را کم و 
زیاد اعلام می کنیم باز هم قابل قبول نیست، زیرا  اعلام عدد غلط با هر نیتی 
که باشد ، باعث گمراهی کاربران  خواهد شد اگر حتی با نیت خیر هم قیمت 
ها ، که همان علامت ها هســتند دســتکاری شوند ، فرقی نمی کند و صدمه 
اش به اقتصاد کشــور حتمی اســت .نمی دانم چرا  کسی این سوال را مطرح 
نمی کند، که قدرت یک بانک مرکزی در چیست ؟ آیا این قدرت است و هنر 
اســت که در ظرف چند روز بیش از 3000 تومان به نرخ دلار افزوده شــود و 
بعد ظرف چند ســاعت نرخ آن 1000 تومان کاهش یابد ؟ آیا وظیفه و اقتدار 
بانــک مرکزی ایجاب می کند که از نوســانات و تلاطمات در بازار جلوگیری 
کند ، و با تنظیم به موقع و هماهنگ با تفاضل نرخ تورم و بهره در کشــور ما 
و کشــورهای حوزه دلار،  نوعی ثبات نســبی را در بازار حاکم کند؟ ، یا اینکه  
بــا ایجاد تلاطم در بازار اگــر نگوئیم  »رانت اطلاع«  ولی حداقل بی نظمی و 
بــی ثباتی در بازار ایجــاد کند ؟خود همین صحبت ها گاهی موجب تلاطم و 

نوسان در بازار ارز می شود ،
به هر حال از سران کشور اسلامی انتظار  بیش از این است انتظار می رود 
که با درک موقعیت و جایگاه رفیع خود در ســخن گفتن ها دقت بیشــتری 

بفرمایند و سخن نگفتن را بر گفتن سخنان بهت آور ترجیح دهند .

تحلیل تحولات اقتصاد کلان و اقدامات بانک مرکزی در بهمن ۱399

نوسانات ارزی به تولید آسیب جدی زد

آثار تعدیل انتظارات تورمی بر اقتصاد کلان
تغییر جهت سیاســت پولی بانک مرکزی در حرکت به ســمت راهبرد 
هدف گذاری تورمی با محوریت انجام عملیات بازار باز، یک تغییر رویکرد اساسی 
از هدف گذاری کل های پولی به سمت مدیریت نرخ های سود محسوب می شود.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، یکی از ارکان مهم در زمینه هدایت 
نرخ تورم به سمت تورم هدف )۲۲/۲ درصد(، مدیریت انتظارات تورمی است 
که مستلزم ارائه اطلاعات درست و به هنگام از مجموعه تحولات اقتصاد کلان 
و اقدامات انجام شده توسط بانک مرکزی به آحاد جامعه و فعالین اقتصادی 
است. این امر موجب خواهد شد تا علاوه بر شکل گیری درست انتظارات، شرایط 
برای بهبود رشد اقتصادي نیز فراهم شود و بانک مرکزی در شرایط بهتری 
اهداف حفظ ارزش پول ملی )کنترل تورم( و مساعدت به رشد اقتصادی را 
پیگیری کند. بر این اساس، مجموعه تحولات اقتصاد کلان و اقدامات بانک 
مرکزی در پاسخ به تحولات اقتصاد کلان در بهمن ماه 1399 به شرح زیر است.

۱- تحولات اقتصاد کلان
با کاهش التهابات در بازار ارز، تعدیل انتظارات تورمي و به تبع آن نمایان 
شدن آثار کلي آن بر تحولات شاخص بهای اقلام کالایي، روند نزولی قیمتی 
از آذرماه در بازار ارز، طلا و خودرو و رشــد قیمتی محدودی در بازار مسکن 
آغاز شــد و تا دی ماه تداوم یافت. علی ایحال در بهمن ماه و به دنبال افزایش 
معنادار شــاخص مربوط به زیرگروه خوراکی ها و آشامیدنی ها، روند کاهشی 
نرخ تورم ماهانه متوقف شد؛ با این توضیح که کماکان کمتر از نقطه اوج خود 
در ســال جاری )مهر و آبان( قرار گرفته است. افزون بر این، متوسط قیمت 
خرید و فروش مسکن نیز در بهمن ماه نسبت به ماه گذشته افزایش یافت. این 
تحولات در کنار شواهد آماری سال های گذشته در زمینه الگوی فصلی تورم در 
ماه های پایانی هر سال، می تواند گویای تداوم وضعیت جاری در اسفندماه باشد.

عمدتا با هدف کنترل نرخ تورم و مدیریت نقدینگی، عملیات بازار باز در 
بهمن ماه نیز در راستای تثبیت نرخ سود بازار بین بانکی در محدوده دالان 
نرخ سود سیاستی از پیش تعیین شده با موفقیت اجرا شد. در این عملیات، 
بانک مرکزی اعتبار کوتاه مدت )یک هفته تا 1۴ روز( را در فرآیند رقابتی و 
در قالب توافق بازخرید در اختیار بانک های متقاضی قرار می دهد. همچنین 
بانک ها می توانند نیازهای اضطراری بســیار کوتاه مدت خود را با استفاده از 
اعتبارگیری قاعده مند در نرخ سود سقف دالان تامین کنند. با افزایش سهم 
اوراق دولتی در ترازنامه بانک ها و گسترش ظرفیت استفاده از ابزارهای مزبور، 
شاهد انضباط بیشتری در ارتباط میان شبکه بانکی با بانک مرکزی هستیم.

نرخ بازده اسناد خزانه اسلامی در سررسیدهای یک و دو سال در بهمن ماه 
صعودی بود. نرخ بازده اسناد با سررسید یک ساله در بهمن  ماه نسبت به ماه 
قبل افزایش 0.68 واحد درصدی داشت و از 19.1۴ درصد به 19.8۲ درصد 
رسید. همچنین نرخ بازده اسناد با سررسید دو ساله در بهمن ماه به ۲0.3۴ 
درصد رسید که نسبت به  دی ماه 0.13 واحد درصد افزایش را نشان می دهد. 
تغییر جهت نرخ های بازده کوتاه مدت و میان مدت از نیمه دوم بهمن ماه شروع 
شده است که می تواند منعکس کننده سیاست های در پیش گرفته شده برای 
آرامش بخشی به بازار سرمایه و همچنین تغییر در انتظارات تورمی باشد. لازم 
به یادآوری اســت که تعدیل نرخ های بازده می تواند به باثبات شدن شرایط 

پولی در اقتصاد کلان کمک کند.
تغییر جهت سیاســت پولی بانک مرکزی در حرکت به ســمت راهبرد 
هدف گــذاری تورمی با محوریت انجــام عملیات بازار باز، یک تغییر رویکرد 
اساسی از هدف گذاری کل های پولی به سمت مدیریت نرخ های سود محسوب 
می شــود. لیکن تا زمان پیاده ســازی کامل رویکرد جدید و ترمیم سازوکار 
اشاعه پولی، کنترل رشد کل های پولی کماکان مورد توجه سیاست گذار پولی 
خواهد بود تا ضمن علامت گرفتن از تحولات آنها برای روند تحولات اقتصاد 
کلان از عدم انباشت ریسک های منجر به ایجاد اختلال در مدیریت نرخ سود 
اطمینان حاصل شــود. در همین راستا و هم جهت با رشد متغیرهای عمده 
پولي در چند ماه گذشــته و بر اساس ارقام مقدماتی، رشد نقدینگی و پایه 
پولی در پایان بهمن 1399 نســبت به پایان سال قبل، به ترتیب به 33.8 و 
۲3.6 درصد رســید. لازم به ذکر است علیرغم شرایط دشوار اقتصادی و به 
طور مشخص متاثر از شیوع کرونا و لزوم استفاده از منابع بانکی برای تخفیف 
آن و پوشش کسری بودجه دولت در سال جاری، با مدیریت و رویکرد فعال 
بانک مرکزی رشــد پایه پولی به نحو مناسبی کنترل شده است. با اقدامات 
مناسب بانک مرکزی در زمینه مدیریت اضافه برداشت ها بانک ها و مساعدت 
به دولت در زمینه کارگزاری اوراق بدهی دولتی، از پولی شدن کسری بودجه 
جلوگیری به عمل آمد و رشد پایه پولی در سطح سال گذشته )۲3.6 درصد( 
بدون تغییر ماند. لیکن، شــرایط خاص ناشی از شیوع بیماری کرونا و لزوم 
حمایت از فعالیت های اقتصادی و همچنین افزایش ضریب فزاینده نقدینگی 
متاثر از تحولات نســبت ذخایر اضافی بانکها باعث شــد تا رشد نقدینگی 
بیشــتر از سال گذشته باشــد. البته رفتار بانک ها در سرعت دهی به خلق 
داراییها که عمدتاً  از منفی تر شدن نرخ سود واقعی نشأت گرفته است، نقش 
 موثری در رشــد نقدینگی ایفا کرده و به همین دلیل بوده که بانک مرکزی

 سیاست احتیاطی مربوط به محدود کردن رشد ترازنامه بانک ها را در دستور 

کار قرار داده است. بررسی رشد اجزای نقدینگی نیز حاکی از تداوم کاهش 
رشد پول می باشد، به نحوی که رشد دوازده ماهه پول از 88.6 درصد در مهر 
ماه به ۵6.9 درصد در بهمن ماه کاهش یافته که حاکی از تقویت ماندگاری 
سپرده ها در ماه های اخیر بوده و تاییدی بر کاهش انتظارات تورمی و استقبال 

بیشتر از سپرده گذاری بلندمدت در بانک ها می باشد.

2- اقدامات بانک مرکزی
- در بهمن ماه 1399 به منظور تنظیم  نرخ ســود بازار بینبانکی، بانک 

مرکزی در تعامل با بانک ها اقدامات زیر را انجام داد:
- انجــام عملیات بازار باز مجموعاً به ارزش ۲۵۲.8 هزار میلیارد ریال در 
قالب توافق بازخرید با سررسیدهای 1۲، 1۴ و 16 روزه )مانده توافق بازخرید 
از محل انجام عملیات بازار باز 93.3 هزار میلیارد ریال در پایان ماه بوده است(.

-  اســتفاده از اعتبارگیری قاعده مند توســط بانک ها برای رفع نیازهای 
نقدینگی اضطراری در ۲3 نوبت مجموعاً به ارزش 3۵0.7 هزار میلیارد ریال )در 
پایان دی ماه مانده اعتبارگیری قاعدهمند 119.۵ هزار میلیارد ریال بوده است(.

-   تامیــن 3۲.۲ میلیــارد دلار ارز به منظــور واردات مورد نیاز اقتصاد 
کشــور در یازده ماهه ســال جاري )از این میزان حدود 9.3 میلیارد دلار با 
نرخ ترجیحی به منظور واردات کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات پزشــکی 

اختصاص یافته است(.
- تلاش درجهت مساعدت به رشد اقتصادی و کاهش آثار بیماری کرونا 

بر تولید از طریق:
- تمدید مهلت امهال بدهی واحدهای تولیدی تا شهریور 1۴00 برای آن 
دسته از واحدهایی که تمام یا بخشی از آن غیرجاری شده حداکثر به مدت 

پنج سال با اخذ 7.۵ درصد از میزان بدهی و با تنفس شش ماهه
-  اجرایی شدن استفاده از اوراق گواهی مولد )گام( با هدف تأمین مالی 

موثر بخشهای اقتصادی از مسیرهای غیرتورمی
- تامین مالی مخارج دولتی در قالب فروش اوراق دولتی از طریق کارگزاری 
بانک مرکزی به میزان 10۴.۲ هزار میلیارد ریال در بهمن ماه سال جاری ) بر 
این اساس، مجموع اوراق دولتی فروش رفته در 38 حراج برگزار شده تا پایان 

بهمن ماه 1399 معادل 1091.۲ هزار میلیارد ریال بوده است(.
-  بــا توجــه به کاهش انتظــارات تورمــی، ضرورتی مبنــی بر تغییر 
 نرخ ســود بازار بین بانکی تشــخیص داده نشــده و بانک مرکزی سیاست

 پولی را به گونه ای اعمال کرده است که نرخ سود بازار به سمت نرخ سیاستی 
هدایت شود.

رییس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه نوسانات ارزی به 
تولید آسیب بزرگی زد،گفت: انبارش مواد اولیه در گمرکات کشور، کمبود مواد 

اولیه و تصمیمات غلط ارزی، عوامل تهدیدزای تولید بود.
 ســال 99 برای صنایع کشور سال پر فراز و نشیبی بود؛ عواملی همچون 
نوسانات شــدید نرخ ارز، شیوع ویروس کرونا، بســته شدن مرزها، سیاست 
گذاری های غلط ارزی، عدم حمایت مالی، انبارش مواد اولیه در گمرک و کاهش 
سرمایه در گردش موجب شد صنایع کشور با چالش های عمده ای مواجه شوند 
به شکلی که امکان برنامه ریزی حتی برای یک هفته آینده از آنها سلب شد.

مهم ترین تهدید برای تولید داخل طی ســال جاری، نوسانات شدید نرخ 
ارز بود؛ این نوسانات که موجب شد مواد اولیه هر روز با یک نرخ عرضه شود 
آســیب های بزرگی به صنعت کشور وارد کرد؛ یعنی در عین حال که افزایش 
نرخ دلار برای تولید داخل یک فرصت بود اما نوســانات نرخ یک تهدید بودبا 
این وجود، تحریم و ممنوعیت واردات برخی از اقلام موجب شد تولیدکنندگان 
از توان حداکثری خود برای پاسخ به نیازهای بازار داخل استفاده کنند که این 
مساله تکیه به توان داخلی را افزایش داد. در اینجا می توان به تولید لوازم خانگی 
اشاره کرد که اگرچه تولیدکنندگان در تأمین مواد اولیه با مشکل مواجه بودند 
اما آمار 11 ماهه نشان می دهد که تولید لوازم خانگی در داخل کشور به طور 

میانگین 30 تا ۵0 درصد افزایش یافته است.
در همین ارتباط، ابوالفضل روغنی، رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی 
ایــران در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه طی ســال جاری ۴ فرصت 
مناســب برای تولید داخلی به وجود آمده بود، اظهار داشــت: این ۴ فرصت 
در واقع تهدیدهایی بودند که قابلیت تبدیل شدن به فرصت را داشتند؛ مورد 
نخست افزایش نرخ دلار بود چراکه این مساله به خودی خود برای تولید داخلی 
مناسب است؛ مورد دوم تصمیم دولت مبنی بر مدیریت واردات و ممنوعیت 
واردات 1600 قلم کالا بود؛ مورد سوم تحریم بود که باعث شد به توان داخلی 
تکیه کنیم و همچنین عامل چهارم نیز شیوع کووید 19 بود که اگرچه تهدید 
به شــمار می رفت اما در عمل برای برخی از صنایع همچون صنایع دارویی و 

غذایی فرصت مناسبی ایجاد کرد.
یکی از تهدیدهایی در سال جاری با آن مواجه بودیم انبارش مواد اولیه در 
گمرکات کشور و کمبود مواد اولیه به دلیل عدم تخصیص ارز برای واردات بود؛ 
در 3 ماه پایان سال دولت به این نتیجه رسید که پیشنهادات بخش خصوصی 
و کارآفرینان را مورد توجه قرار دهد که موجب شد بخشی از مشکلات تأمین 
مواد اولیه حل شودوی افزود: در مقابل تهدیدهایی هم برای تولید وجود داشت؛ 
مهم ترین تهدید برای تولید داخل طی سال جاری، نوسانات شدید نرخ ارز بود؛ 
این نوسانات که موجب شد مواد اولیه هر روز با یک نرخ عرضه شود آسیب های 
بزرگی به صنعت کشور وارد کرد؛ یعنی در عین حال که افزایش نرخ دلار برای 
تولید داخل یک فرصت بود اما نوســانات نرخ یک تهدید بود؛ در ســال 98 و 
99 به قدری نوسانات نرخ ارز سنگین بود که تولیدکنندگان دچار چالش های 

زیادی شدند و امکان برنامه ریزی از آنها سلب شد.
وی ادامه داد: مورد دوم شیوع کرونا بود که با توجه به ناشناخته بودن این 
ویروس، تقریباً تا ۴ ماه نخست سال بسیاری از مشاغل از جمله مشاغل خدماتی 
و صنعت گردشگری تعطیل شدند و آسیب دیدند و اگرچه دولت قصد حمایت 
مالیاتی، بیمه ای و تسهیلاتی داشت اما در نهایت محقق نشد و به تولیدکننده 
فشــار وارد و تهدید بدی برای صنایع ایجاد شــد. بخش هایی از فعالیت های 
عمرانی هم ناشی از کاهش درآمد نفت کم شد و برای صنعت مشکل ایجاد کرد.

روغنی گفت: در سال جاری برخی از صنایع ما همچون لوازم خانگی، کاغذ، 
صنایع نســاجی، سیمان و … علی رغم همه تهدیدات، رشد تولید داشت. اما 
بخش های خدمات، حمل و نقل، هتلداری، گردشــگری و… نیز دچار چالش 
شدند. اما در مجموع بر اساس جمع جبری در سال 99 نسبتاً سال بدی برای 
صنعت نداشتیم که امیدواریم در سال 1۴00 فرصت های بهتری به وجود بیاید 
زیرا صنعت منجر به ثروت ملی، اشتغال پایدار، افزایش درآمد سرانه ملی، رفاه 

و امنیت اجتماعی می شود.
وی در مورد چالش تأمین مواد اولیه طی سال جاری تصریح کرد: یکی از 
تهدیدهایی در ســال جاری با آن مواجه بودیم انبارش مواد اولیه در گمرکات 
کشور و کمبود مواد اولیه به دلیل عدم تخصیص ارز برای واردات بود؛ در 3 ماه 
پایان سال دولت به این نتیجه رسید که پیشنهادات بخش خصوصی و کارآفرینان 
را مورد توجه قرار دهد که موجب شد بخشی از مشکلات مواد اولیه حل شود. 
اما بیم این می رفت که مشــکلاتی که بانک مرکزی به وجود آورده بود برای 
ما چالش جدی ایجاد کند.یکی از این پیشنهادات بخش خصوصی که به آن 
ترتیب اثر داده شد، آزادسازی صادرات در برابر واردات بود؛ همچنین تخصیص 
ارز بــرای مواد اولیــه روند بهتری پیدا کرد؛ رفع تعهدات ارزی نیز تا حدودی 
تسهیل شدرئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران افزود: دستورالعمل های 
ارزی بانک مرکزی بسیار شرایط سخت گیرانه ای برای صنعت ایجاد کرد چرا 
که تصمیمات ارزی اتخاذ شده غلط بودند اما بعد توجه دولت به پیشنهادات 
بخش خصوصی مسیر هموار شد.وی ادامه داد: یکی از این پیشنهادات بخش 
خصوصی که به آن ترتیب اثر داده شد، آزادسازی صادرات در برابر واردات بود؛ 
همچنین تخصیص ارز برای مواد اولیه روند بهتری پیدا کرد؛ رفع تعهدات ارزی 
نیز بسیار سخت گیرانه بود که تا حدودی تسهیل شد.وی گفت: با شیوه بانک 
مرکزی، بازگشت ارز صادراتی صد در صد عملی نمی شد چراکه روند خرید و 
فروش و صادرات حداقل ۴ ماه طول می کشد حتی در برخی صنایع همچون 
صنایع داروسازی پروسه تا 1۵ ماه نیز طول می کشد. از این رو تسهیل گری 

در این سیاست ضروری بود که عملی شد.

  تغییرات مدیریتی در سازمان بورس
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با صدور احکامی، چند مدیریت این سازمان 
را تغییر داد.محمد علی دهقان دهنوی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار کشور 
در احکامی محمدحســن ابراهیمی سروعلیا، معاون سابق نظارت بر بورس ها و 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار را به سمت معاونت نظارت بر نهادهای مالی، 
محمدرضا معتمد، معاون سابق نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و اوراق 
بهادار را به ســمت رئیس کمیته ریسک، محسن خدابخش مدیر سابق نظارت 
بر بورس های سازمان بورس را به عنوان سرپرست معاونت نظارت بر بورس ها و 
ناشــران سازمان بورس و اوراق بهادار و میثم فدایی واحد را به سمت نظارت بر 
نهادهای مالی منصوب کرد.راضیه صباغیان، مدیر سابق نظارت بر نهادهای مالی 
سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان مشاور رئیس سازمان بورس در امور نظارت 

بر نهادهای مالی منصوب شد.

دفاع از کارنامه بانک مرکزی

 خبر
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اجرای ۴۲۰۰ متر عملیات حفاری در فاز ۱۱ پارس جنوبی
مدیرعامل گروه پتروپارس گفت: با وجود 
شرایط جوی نامساعد و ناپایدار زمستانی در 
خلیج فارس، عملیات حفاری فاز 11 پارس 
جنوبی با جدیت و بــدون وقفه ادامه دارد و 
تاکنون چهار هزار و 180 متر حفاری انجام 

شده است.
»حمیدرضا مســعودی« گفت: عملیات 
حفاری فاز 11 پارس جنوبی از ۲۴ آذر آغاز و 
تاکنون چهار هزار و 180 متر عملیات حفاری 

روی چاه های فاز 11 انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه به منظور دستیابی به 
تولید زودهنگام از آخرین فاز پارس جنوبی، 
حفاری  ها در دو مرحله انجام می  شود، افزود: 
در مرحله نخست یک چاه توصیفی و سه چاه 
تولیدی، حفاری و تکمیل می  شود و در ادامه 
پس از نصب سکوی تولیدی، هشت چاه دیگر 

حفاری و تکمیل خواهند شد.
مدیرعامــل گروه پتروپارس با بیان اینکه 
نصب لوله  های هادی و ســیمان کاری حفره 
3۲ اینــچ 1۲ حلقه چــاه و همچنین نصب 
لوله جداری و ســیمان کاری حفره ۲۴ اینچ 

سه حلقه چاه تکمیل شده است، بیان داشت: 
اکنون عملیات حفــاری حفره ۲۴ اینچ چاه 

چهارم آغاز شده است.
مســعودی با تاکید بر اینکه ملاک عمل 

پتروپارس استفاده حداکثری از توان تولیدی 
و خدماتی کشــور و حمایت از کالای ایرانی 

است، گفت: تاکنون 100 درصد قراردادهای 
مطالعات اولیه و ســرویس  های عمومی، ۵0 
درصد خریدهای زیرســطحی و روسطحی و 
100 درصد قرارداد پیمانکاران زیرسطحی و 
روسطحی با شرکت  ها و تامین  کنندگان داخلی 
بسته شده که به این ترتیب به اشتغال زایی 
حدود ۵00 نفر به صورت مستقیم و نزدیک 
به ۲ هزار نفر به صورت غیرمستقیم انجامیده 
است. در ابتدا قرار بود تا توسعه فاز 11 پارس 
جنوبی توسط کنسرسیومی متشکل از توتال، 
سی. ان. پی. سی چین و پتروپارس ایران انجام 
شود. اما به دلیل خروج آمریکا از برجام ابتدا 
توتال و ســپس شرکت چینی از این قرارداد 
خارج شدند و در نهایت قرارداد توسعه تنها 
فاز باقی مانده از میدان مشترک پارس جنوبی 

به پتروپارس واگذار شد. 
بر اســاس اعلام وزارت نفت، تولید از این 
بخش از میدان از سال آینده آغاز خواهد شد و 
برای صرفه جویی در هزینه ها، یکی از سکوهای 
فاز 1۲ که قابلیت تولید در آن منطقه را ندارد 

به موقعیت فاز 11 منتقل می شود.

  اجرای ســنّت حسنه درختکاری در شرکت گاز استان آذربایجان 
شرقی

همزمان با 1۵ اسفند، سنّت حسنه درختکاری در شرکت گاز استان آذربایجان 
شرقی اجرا شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان آذربایجان شرقی، در اقدامی نمادین 
مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره شرکت با شعار آشتی با طبیعت، نسبت به کاشت 

چند اصله نهال در اداره مرکزی اقدام نمودند.
 بر اســاس این گزارش: مدیرعامل این شرکت با تأکید بر اهمیت درختکاری و 
ضرورت حفظ محیط زیســت گفت: منابع طبیعی جزء ثروت های ملیّ و امانتی 
در دست ما برای نسل آینده کشور می باشد لذا می بایست امانتداری امین برای 
 کشور و فرزندانمان باشیم و در حفظ محیط زیست از هیچ کوششی دریغ ننماییم. 
پســندیده  ســنّت  داشــت:  ظهــار  توحیــدی  رهنمــای  رضــا  ســیّد 
 درختــکاری یکــی از مهــم تریــن راهکارهــای اجرایــی در حفــظ منابــع
 طبیعی و زیستی می باشد که خوشبختانه هر سال در این شرکت اجرایی می گردد.

 مدیرعامل شرکت گاز در پایان تصریح کرد: گاز نعمت پاک و دوستدار محیط 
زیست می باشد که بکارگیری این انرژی پاک کمترین آسیب را برای منابع طبیعی 
دارد و در همین راستا با تدابیر اتخاذی و ایجاد بسترهای لازم ، با اتمام گازرسانی 
بخش های خانگی شهری و روستایی، زمینه لازم برای تأمین گاز بخش های صنعتی 

و حرکت به سمت و سوی صنعت پاک نیز فراهم گردیده است.

 رضایتمندی مردم شریف استان، نتیجه گسترش مسئولیت اجتماعی 
وتوسعه گازرسانی وعدالت اجتماعی است

مدیرعامل شــرکت گازاستان مرکزی بااشاره به اینکه هدف ازطرحهای توسعه 
گازرســانی همگام باگسترش مسئولیت اجتماعی ورســیدن به عدالت اجتماعی 
ورضایت مندی مردم است گفت : خدمت رسانی ازطریق راههای توسعه گازرسانی 
به شهرهاوروســتاها وتحقق پویش سبزو گازرسانی صددرصدی ، مدیریت شبکه 
گسترده گازبا بکارگیری نیروهای توانمند ، متخصص ومتعهد ، دستیابی به امکانات 
مکانیزه وسرعت بخشیدن باحداقل زمان وحداکثرسرعت بمنظور امدادرسانی ازجمله 

موارد مهم جهت رضایتمندی وامنیت وآرامش فکری شهروندان گرامی می باشد.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت گازاســتان مرکزی محمدرضاســمیعی 
گفت:عملکرداین مجموعه بسیارمثبت ارزیابی شده وازاقدامات مهم برای به روزشدن 
نیازمندیهای مرتبط باشرکت گازاستان ، دستیابی به اطلاعات جغرافیایی ، خدمات 
غیرحضوری ارتباط بامشترکین جهت تبادل اطلاعات الکترونیکی ، امدادمکانیزه 
جهــت جلوگیری ازهرگونه حوادث وخطرات احتمالی ، آموزش نیروهای شــاغل 
درهرواحدبراساس نیازسنجی واســتانداردهای روزمورد نیاز، نگهداشت وحفاظت 
ازتاسیسات وتعمیرات به موقع تاسیسات مستهلک شده ازاهم خدمات  دراین مجموعه 
می باشد. وی درادامه گفت : باتوجه به حدیث نبوی )کلکم راع وکلکم مسئول عن 
رعیته()هرکدام ازشــما مسئول هستید ودرباره افرادی که به سخن شماگوش می 
دهند بازخواست خواهید شد( میزان رضایتمندی مردم ازطرح تکریم ارباب رجوع 
وازطریق انجام نظرسنجی از مشترکین محترم گازطبیعی درسطح استان ،درسرلوحه 
کاراین شــرکت بوده وپاسخگویی به مشترکین وارائه خدمات ضروری وبسیارمهم  

وضروری می باشد.

 گازرساني به 57 واحد صنعتي و مصرف کننده عمده در سالجاری
مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل خبر داد: بهره مندی ۵7 واحد صنعتی عمده 

و جزء در یازدهماهه نخست سالجاری از گاز طبیعی.
به گزارش روابط عمومي شــرکت گاز استان اردبیل، اسماعیلی مدیر عامل این 
شــرکت با اشاره به جایگزیني گاز طبیعي با سوخت فسیلي در واحدهاي صنعتي 
اظهار داشت : استان اردبیل با توجه به ظرفیت های کشاورزی و معدنی و همچنین 
به لحاظ وجود شهرکهای صنعتی و صنایع تبدیلی گسترده در جایگزینی گاز طبیعی 
با سوختهای فسیلی عملکرد مناسبی داشته و در این رابطه شرکت گاز استان اردبیل 
تا بحال به یک هزار و ۵01 واحد صنعتی عمده و جزء گازرســانی کرده و خدمات 
ارایه می دهد.وی در رابطه با ایجاد زیرساختهای گازرسانی در شهرکهای صنعتی 
نیز به اقدامات گسترده شرکت در خصوص گازرسانی به محورهای صنعتی اشاره 
نمود و گفت: در سطح استان یک هزار و ۵01 واحد صنعتی از نعمت گاز طبیعی 
بهره مند هستند که از این تعداد 1۲۲8 واحد صنعتی به عنوان مصرف کننده جزء 

و ۲73 واحد صنعتی نیز به عنوان مصرف کننده عمده می باشند.
وی می افزاید: افتتاح پروژه گازرســانی به فــاز ۲ محور صنعتی پارس آباد در 
دهه فجر امسال ، به لحاظ جایگزینی گاز طبیعی با سوختهای فسیلی در صنایع و 
کارخانجات مستقر در این شهرک صنعتی که در مساحتی بالغ بر ۵0 هکتار ایجاد 

شده است؛ اهمیت بسزایی دارد.
اسماعیلی جایگزینی گاز طبیعی با سوختهای فسیلی را در صنعت حمل و نقل 
را از مهمترین رویکردهای شــرکت گاز استان برشمرد و گفت : در حال حاضر در 
 سطح استان اردبیل تعداد 69 جایگاه CNG وجود دارد که مشغول خدمت رسانی به 

هموطنان گرامی می باشد.

 کاهش ۱۹ درصدی حوادث در گیلان
مرجان عباس زاده/رشــت-مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان با بیان اینکه 
حوادث جاده ای یکی از مهم ترین خطرات در استان های گیلان محسوب می شود، 
اظهار کرد: استان گیلان به دلیل جاذبه های گردشگری یکی از استان های مسافر 
خیز در کشور بوده و هرساله مسافران بسیار زیادی به این استان سفرکرده و همین 
امر سبب افزایش میزان حوادث جاده ای می شود.وی با اشاره به رخ دادن 691 حادثه 
جاده ای در استان گیلان گفت: بر اساس آمار امسال یک هزار و 1۴7 حادثه در سطح 
استان رخ داده که 60 درصد آن مربوط به حوادث جاده ای، 1۵ مورد مربوط به برف 

و کولاک و 33 مورد نیز آتش سوزی جنگل و مرتع بوده است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان با اذعان به اینکه امدادگران این جمعیت در تمامی 
حوادث به وجود آمده در گیلان حضور فعال داشته اند، تصریح کرد: درمجموع یک هزار 
 و 1۴7 خدمت متناسب با حوادث رخ داده در شهرستان های مختلف صورت گرفته که 
بیشــترین خدمات ارائه شده مربوط به شهرستان رضوانشهر با 1۲ درصد کل آمار 
بوده است.غلامی بیشترین عامل تصادف در گیلان را انحراف از مسیر و برخورد با 
مانع و واژگونی دانست و افزود: ۵8 درصد حوادث جاده ای مربوط به تصادفات و 8۵ 
درصد حوادث دریایی-ساحلی مربوط به غریق و 6 درصد مربوط به  واژگونی شناور 
و سایرین نیز مربوط به نقص فنی شناور و برخورد شناور با شناگر است.وی از آسیب 
دیدن سه هزار و 990 نفر در گیلان بر اثر حوادث جاده ای و غیر جاده ای خبر داد 
و بیان کرد: در طب یک ساله گذشته تعداد مصدومین حوادث در گیلان  یک هزار و 
۴۴6 نفر بوده که به یک هزار و ۵91 نفر امدادرسانی شده و ۲0۴ نفر نیز مورد درمان 
سرپایی قرارگرفته و 6۵9 مصدوم حوادث مذکور نیز به مراکز درمانی منتقل و 131 
نفر متأسفانه جان خود را از دست دادند.به گفته مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان 
 از ابتدای سال تاکنون یک هزار و 1۴7 مورد حادثه رخ داده که در مقایسه با مدت

 مشابه سال گذشته، 19.11 درصد کاهش داشته و این حوادث توسط یک هزار و ۵۵0 
تیم عملیاتی متشکل از پنج هزار و 139 نیروی امدادی و عملیاتی کنترل شده است.

 بافت های مسکونی اطراف حرم فاطمه اخری ساماندهی شود
   ماکان پدرام در جلسه کارگروه طرح توسعه حرم فاطمه اخری )خواهر امام( 
رشت، گفت: اداره کل راه و شهرسازی به اندازه خود در طرح توسعه حرم سهیم خواهد 
بود.وی با اشاره به تصویب طرح تفضیلی منطقه دو شهر رشت در سال 9۲، افزود: 
طرح توسعه حرم باید طبق نقشه راهی که منطبق با طرح تفضیلی است، اجرا شود.

مدیرکل راه و شهرسازی گیلان با بیان اینکه در اجرای طرح توسعه حرم فاطمه 
اخری به موارد میراثی باید اهمیت داده شود، اضافه کرد: آستان مقدس حرم فاطمه 

اخری میراث معنوی شهر رشت است.

لایحه قانون آب به کجا رسید؟

تأمین و انتقال پایدار گاز در زمستان 99

لایحه قانون آب )ویرایش نخســت( به طور رسمی 
در تاریخ 9 بهمن ماه در حضور وزیر نیرو رونمایی شد و 
آن طور که مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان آب و آبفای 
وزارت نیرو اعلام کرده روند دریافت نظرات و پیشنهادات 

همه گروه ها تا ۲0 اسفندماه همچنان ادامه دارد.
 از تاریخ انتشــار ویرایش نخست لایحه و به منظور 
دریافــت نظــرات صاحبنظران، متخصصــان و عموم 
علاقه مندان، ســاز و کار دریافــت دیدگاه ها از طریق 
مکاتبات رسمی، بارگذاری نظرات در پورتال وزارت نیرو 
)سامانه اختصاصی به روزرسانی قانون آب( و همچنین 
برگزاری سه نشست تخصصی با نمایندگان دستگاه های 
اجرایی و حاکمیتی، شرکت های آب منطقه ای، سازمان 
آب و برق خوزســتان و دفاتر تخصصــی وزارت نیرو، 
ســمن ها و انجمن های غیردولتی با ارســال دعوتنامه 
رســمی پیگیری شــد.صدیقه ترابــی- مدیرکل دفتر 
برنامه ریــزی کلان آب و آبفای وزارت نیرو در این باره 
با اشاره به نشست هم اندیشی )ویرایش نخست( لایحه 
قانون آب با نمایندگان دستگاه های اجرایی و حاکمیتی 
در دوم اســفندماه سال جاری، گفت: در این جلسه که 
از طریــق ویدئو کنفرانس با حضور نمایندگان بیش از 

۲0 دســتگاه اجرایی و حاکمیتی، نمایندگان شرکت 
مدیریت منابع آب ایران و همچنین نمایندگانی از جامعه 
دانشگاهیان برگزار شد، نمایندگان 1۴ دستگاه نظرات 

خود را در خصوص این لایحه اعلام کردند.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان آب و آبفای وزارت 
نیرو خاطرنشان کرد: علاوه بر ارائه نظرات در ارتباط با 
مواد لایحه قانون آب، نمایندگان برخی از دستگاه ها بر 
لزوم مشارکت هرچه بیشتر ذی نفعان در ادامه فرآیند 
تدوین قانون آب و توجه بیشتر تیم تدوین لایحه قانون 
آب به نظرات ارائه شده، عدم تعجیل و شتاب زدگی در 
تدوین قانون و بازبینــی و اصلاح مفاد لایحه از منظر 
حقوقی تأکید کردند.ترابی با بیان اینکه نشســت دوم 
هم اندیشی با حضور نمایندگان دفاتر تخصصی وزارت 
نیرو، شرکت های آب منطقه ای استان ها و سازمان آب 
و برق خوزستان در ۵ اسفندماه برگزار شد، اظهار کرد: 
در این جلسه که نمایندگان 19 شرکت و سازمان حضور 
داشــتند، دیدگاه ها عمدتا با ورود کارشناسی و فنی به 
جزئیات و با تمرکز بر محتوای مواد لایحه قانون آب ارائه 
شــد.وی افزود: تغییر فصول لایحه قانون آب، ویرایش 
لایحــه از لحاظ مباحث حقوقــی، به کارگیری موضوع 

ســازگاری با کم آبی، به کارگیری نظام مهندسی آب، 
تعریف یک ماده برای حق دسترسی به آب برای همگان، 
مشــخص کردن نحوه تعیین آب قابل برنامه ریزی، در 
نظر گرفتن تغییــرات اقلیمی آتی در تعیین حقابه ها، 
توجه بیشتر به مباحث ســیلاب و خشکسالی و ملزم 
کردن صنایع پرمصرف و صنایع بزرگ به اســتفاده از 
فناوری های نوین در صرفه جویی مصرف آب، برخی از 

پیشنهادهای ارائه شده در این جلسه بود.
مدیــرکل دفتــر برنامه ریــزی کلان آب و آبفــای 
وزارت نیرو با اشــاره به جلســه هم اندیشی با سمن ها 
و انجمن های غیردولتی در 7 اســفندماه ســال جاری 
یادآور شد: در این جلسه نیز که با دعوت از نمایندگان 
سمن ها و انجمن ها از جمله شبکه سازمان های مردم نهاد 
محیط زیســت و منابــع طبیعی کشــور، نظام صنفی 
کشاورزی و منابع طبیعی کشور، کمیسیون کشاورزی 
و صنایــع غذایی اتاق تعاون ایران، اتحادیه انجمن های 
علوم آب ایران، کمیته ملی سدهای بزرگ ایران و کمیته 
ملی آبیاری و زهکشی ایران برگزار شد، نمایندگان بیش 
از 3۵ سمن و انجمن مردم نهاد شرکت کرده و نظرات 
خود را در ارتباط با مواد لایحه قانون آب ارائه کردند.

وی با بیان اینکه یکی از مطالبات اغلب مشــارکت 
کننــدگان اختصاص یــک بازه دو تا ســه ماهه برای 
اظهارنظر و مشارکت در تدوین مواد قانونی در قالب یک 
سازوکار مشخص بود، گفت: در همین راستا پیشنهاد 
شد روند بررسی لایحه قانون آب با تشکیل کارگروه های 
تخصصی و برگزاری جلسات تکمیلی ادامه یابد و نتایج 
به صورت تلفیق نظرات و مباحث،   به دبیرخانه تدوین 
قانــون آب ارائه شــود.ترابی همچنین یادآور شــد: با 
درخواست معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی، 
نشســت اختصاصی نیز در تاریخ 6 اسفندماه با حضور 
نمایندگان معاونت های مختلف وزارت جهاد کشاورزی، 
موسسات تحقیقاتی وابسته و سازمان مراتع، جنگل ها 
و آبخیزداری کشــور و نمایندگان منتخب نظام صنفی 
کشــاورزی و منابع طبیعی تشکیل شد.مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی کلان آب و آبفای وزارت نیرو با بیان اینکه 
روند دریافت نظرات و پیشــنهادها در ارتباط با لایحه 
قانون آب )ویرایش نخست( همچنان ادامه دارد، گفت: 
با توجه به اســتقبال صورت گرفته، مهلت زمانی ارائه 
نظرات قبلًا از ســوی وزیر نیرو تا تاریخ ۲0 اسفندماه 

1399 تمدید شده است.

 معاون وزیر نفت در امور گاز گفت: شرکت ملی گاز ایران وظیفه خود را 
در زمینه تأمین و انتقال پایدار گاز در زمستان 99 به خوبی انجام داده است.

 »حسن منتظرتربتی« در آخرین نشست سوخت زمستانی این شرکت در 
محل دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران برگزار شد، افزود: در فصل زمستان 
با اینکه میانگین دما به نسبت پاییز و زمستان 98، افت و خیز بیشتری داشت 
و مصرف گاز در بخش های مختلف افزایش یافت، اما هیچ مشکلی در تأمین 

و عرضه گاز به وجود نیامد.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران ادامه داد: در واقع دو اتفاق شاخص در 
بخش انتقال و توزیع گاز ســبب شد شرکت ملی گاز ایران امسال نیز مانند 
سال های گذشته، با وجود شرایط سخت شیوع ویروس کرونا، عبور موفقی را از 
زمستان تجربه کند. یکی از این اتفاق های شاخص این بود که ما به هیچ وجه در 
هیچ یک از میدان های تولید، حبس گاز نداشتیم، یعنی هر مقدار گاز تولیدشده، 
بلافاصله برای انتقال و توزیع، برداشت می شد و نکته دوم و مهم بعدی آن بود 

که در در هیچ نقطه ای از کشــور، افت فشار یا قطعی گاز نداشتیم که نشان 
داد شــرکت ملی گاز ایران وظیفه خود را در بحث تولید، انتقال و توزیع گاز 

به خوبی انجام داده اســت.  تربتی دستیابی به این دستاوردها در سال 99 را 
نتیجه برنامه ریزی مناسب، استفاده از تجربه های مدیران و همکاری و همدلی 
مناسب در همه بخش ها دانست و اظهار کرد: گاهی در جامعه احساس می شود 
گاز بدون هیچ مشکلی تأمین و توزیع می شود، در حالی که در واقع این طور 
نیست و دریافت، پالایش، انتقال و توزیع روزانه و دائمی بیش از هزار میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی و برنامه ریزی مطلوب برای توزیع در بخش های خانگی، 
صنعتی، تجاری، صادراتی و دیگر بخش ها کاری بسیار دشوار، حساس، سخت 
و نفس گیر است و همه کارکنان، مدیران و دست اندرکاران شرکت ملی گاز 
ایران و بخش های بالادستی به صورت شبانه روزی برای تأمین پایدار و بدون 

دغدغه گاز طبیعی به مردم کشور، تلاش ویژه و مضاعفی دارند.
 با وجود سرمای هوا در زمستان سال جاری و همچنین افزایش مصرف گاز 
به دلیل شیوع کرونا، قطعی گاز در بخش خانگی و تجاری اتفاق نیافتاد و حتی 
گازرسانی به نیروگاه ها نیز در روزهای سرد سال تا ۲۵ درصد افزایش یافت.

واگذاری ۱۸۸۰ انشعاب رایگان گاز به مددجویان لرستان

از نفت ارزانی که خریدید استفاده کنید!

 مدیرعامل شــرکت گاز لرســتان گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 
19 هزار مشــترک جدید به مشترکین ما اضافه شده اند که از این تعداد 
1880 انشعاب به صورت رایگان به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد 

و سازمان بهزیستی واگذار شده است.
کرم گودرزی با اشــاره به این که ما دومیــن دارنده منابع گاز طبیعی 
در دنیا هســتیم اما به این معنی نیست که هرگونه دوست داشته باشیم 
می توانیــم مصرف کنیم، اظهار کرد: نه فرهنگ و نه آموزه های دینی ما 
هیچوقت پرُمصرفی و بدمصرفــی را توصیه نکرده اند بلکه از امر نیز نهی 

شده ایم.
وی ادامه داد: ما باید درســت مصرف کنیم که نتیجه آن افزایش رشد 

اقتصادی و توسعه زیرساخت های اقتصادی است.
گودرزی با اشاره به این که ما باید کاری کنیم که مصرف گاز در بخش 
خانگی به حداقل برســد، افزود: اگر ما درســت و بهینه مصرف کنیم آن 
گازی را که می توانیم در زیرساخت های اقتصادی استفاده کنیم در منازل 

به صورت غیر علمی نمی سوزانیم.
مدیرعامل شرکت گاز لرســتان با اشاره به این که شرکت ملی گاز در 
راســتای اجرای این هدف و اصلاح الگوی مصرف امسال طرح های خوبی 

را ارائه کرده است، عنوان کرد: یکی از این طرح ها، طرح ملی بهینه سازی 
موتورخانه ها بود که این امر با ســه کار انجام می شود که هزینه های آن را 

شرکت ملی گاز به طور کامل پرداخت می کند.
وی افــزود: در این طرح صنف شــوفاژکاران با تنظیم مشــعل، نصب 
رســوب گیر و تأمین عایق های پوششــی به راحتی می توانند مصرف گاز 
موتورخانــه را کم کنند که در این صورت در مصرف گاز خود مشــترک 
صرفه جویی ایجاد می شــود.گودرزی بیان کرد: طرح دیگر در راســتای 

فرمایشــان مقام معظم رهبری مبنی بر کمک به اقشار کم درآمد جامعه 
است که مصوبه ابلاغ شده به این صورت است که مشترکینی که کمتر از 
۲00 متر مکعب در ماه گاز مصرف می کنند گازبهای آن ها رایگان است.

مدیرعامل شرکت گاز لرستان ادامه داد: مشترکینی هستند که بیشتر از 
۲00 مترمکعب در ماه گاز مصرف می کنند که چنانچه نسبت به سال های 
96 و 97 بتواننــد مصرف خود را 10 درصد کاهش دهند برای آن ها 1۵ 
درصد تخفیف لحاظ می شود.وی تصریح کرد: مشترکینی نیز هستند که 
این سقف را رعایت نمی کنند و نسبت به مدت مشابه سال های 96 و 97 
مصرف بیشــتی دارند که به ازای 10 درصد افزایش مصرف ما 1۵ درصد 

جریمه برای آن ها لحاظ می کنیم و این رقم تصادعی است.
گودرزی تأکید کرد: اگر اصلاح الگوی مصرف از طرف مشترکین رعایت 
شــود نه تنها گازبهای آن ها افزایــش نمی یابد بلکه با تخفیفاتی که داریم 

شاهد کاهش گازبهایشان خواهند بود.
مدیرعامل شرکت گاز لرستان عنوان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون 
19 هزار مشــترک جدید به مشترکین ما اضافه شده اند که از این تعداد 
1880 انشعاب به صورت رایگان به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد 

و سازمان بهزیستی واگذار شده است.

اوپک و متحدانش درخواســت هنــد برای افزایش 
تولید را نادیده گرفتند و عربستان سعودی از دهلی نو 
خواســت از نفتی که سال گذشته با قیمت فوق العاده 

ارزان خریده بود، استفاده کند.
 دارمندرا پرادهان، وزیر نفت هند در آستانه نشست 
چهارم مارس تولیدکنندگان اوپک پلاس با اشــاره به 
افزایش قیمت نفت که به تقاضا برای ســوخت در این 
کشور آسیب زده و فشارهای تورمی را افزایش داده، از 
اوپک و متحدانش خواسته بود محدودیت عرضه خود 

را تسهیل کنند.
پرادهان پس از تصویب عدم افزایش تولید نفت در 
نشست پنج شنبه وزیران اوپک پلاس، به رویترز گفت: 
به عنوان یکی از بزرگترین کشــورهای مصرف کننده 
نفت، هند نگران است که اقداماتی که از سوی کشورهای 
تولیدکننده دنبال می شــود، احیای مبتنی بر مصرف 
را تضعیــف کرده و به مصرف کنندگان به خصوص در 

بازار حساس به قیمت هند آسیب بزند.
قیمتهای نفت هفته گذشته در پی تصمیم اوپک و 
متحدانش برای عدم افزایش تولید، به بالاترین حد در 

بیش از یک سال اخیر صعود کردند و نفت برنت تا مرز 
70 دلار پیشروی کرد.

شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی در کنفرانس مطبوعاتی پس از نشست وزیران 
اوپک و متحدانشان در پاسخ به پرسشی درباره تقاضای 
هند گفت: دهلی نو باید بخشی از نفتی که سال گذشته 
با نرخ بسیار ارزان خریداری و انبار کرد را استفاده کند.

وزیر انرژی عربســتان ســعودی گفت: درباره هند، 

بسیار ساده است. من از دوستم می خواهم که بخشی 
از نفت ارزانی که در آوریل، مه و ژوئن ســال گذشــته 
خریداری کردند را استفاده کند. برداشت نکردن از این 
ذخایر یک هزینه فرصت دارد. هند در فاصله آوریل تا 
مه ســال ۲0۲0 به میزان 16.71 میلیون بشکه نفت 
خریداری کرد و هر سه ذخایر نفت استراتژیکی که در 
ویساخاپاتنام آندراپرادش و مانگالور و پادور در کارناتاکا 
ایجاد کرده بود را پر کرد. به گفته پرادهان، قیمت خرید 

هر بشکه نفت در آن زمان به طور متوسط 19 دلار بود.
اگر شــرکتهای نفتی تصمیم بگیرند افزایش قیمت 
جهانی نفت را به مصرف کنندگان منتقل کنند، قیمت 
بنزیــن و دیزل که در حال حاضر هم در رکورد بالایی 
قرار دارد، افزایش بیشتری پیدا خواهند کرد. قیمتهای 
بنزین و دیزل در مدت پنج ســال گذشته تغییر نکرده 
اند و شرکتهای نفتی در گذشته در آستانه انتخابات در 
سالهای ۲017 و ۲018 در ایالاتی مانند اوتارپرادش و 

گجرات، قیمتها را بازبینی نکردند.
ایالتهای بنگال غربی، تامیل نادو، کرالا، پوندی چری 

و آسام تا چند هفته دیگر انتخابات برگزار می کنند.
پرادهان هفته پیش گفته بود هند که شاهد احیای 
تقاضا برای ســوخت و بازگشــت آن به دوران پیش از 
شیوع پاندمی است، قیمتهای نفت معقول و مسئولانه 

می خواهد.
هند که ســومین واردکننده و مصرف کننده بزرگ 
نفت در جهان است، سال گذشته از تصمیم اوپک پلاس 
برای کاهش تولید با در نظر گرفتن ســقوط تقاضا در 

بحبوحه شیوع ویروس کرونا حمایت کرده بود.
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دراگان به دنبال اثبات خود در تیم ملی
 شهاب عزیزی خادم از شنبه کار رسمی 
اش را در فدراســیون فوتبال آغاز کرد تا ۴ 
ســال سخت را در پیش داشته باشد. او که 
بارها در شــعارهایش تکــرار کرده از افراد 
باتجربه و کاربلد در فدراســیون اســتفاده 
خواهد کرد، در وهله اول چالش بازی های 
تیم ملی را در پیش دارد. تیم ملی که قرار 
بود در بــازی های انتخابی جام جهانی در 
فروردین ماه به میدان برود، بازی هایش به 
خرداد موکول شده اما هنوز مشخص نیست 
این بازی ها به صورت متمرکز برگزار خواهد 

شد یا به صورت رفت برگشت.

  تیمی که دیگر یوزپلنگ نبود
تیم ملی در بازی هــای مقدماتی جام 
جهانی بــا تیم های عراق، بحرین، کامبوج 
و هنــگ کنگ همگروه شــد. در نگاه اول 
تیم ملی برای صعود از مرحله اول گروهی 
کار آســانی در پیش داشــت و تیم مارک 
ویلموتــس در بازی مقابــل هنگ کنگ با 
نتیجه ۲-0 پیروز شــد و در تهران هم 1۴ 
گل بــه کامبوج زد تا باز خیال کنیم که به 
راحتی به جام جهانی صعود خواهیم کرد. 
اما عیار ویلموتــس در بازی مقابل عراق و 
بحرین مشخص شد. جایی که ملی پوشان 
حتی بدون یک شوت در درون دروازه مقابل 
بحرین شکست خوردند و باخت در لحظات 
پایانی مقابل عراق هم آب سردی بود روی 
ســر فوتبال ما. ویلموتس ۲00 میلیاردی 
رفت و مدیران وقت فدراســیون که زمان 
زیادی برای بازی های انتخابی جام جهانی 

در فروردین 99 نداشتند، تیم ملی بحران 
زده را به اسکوچیچ سپردند که در آن زمان 
تنها گزینه سئول نشینان بود. اما در همان 
روزها ســر و کله ویروس منحوس چینی 
پیدا شد تا بازی های مقدماتی جام جهانی 

۲0۲۲، 1۵ ماه به تعویق بیفتد.

 اسکوچیچ به دنبال اثبات خود
اســکوچیچ در حالــی هدایــت تیــم 
ملــی را برعهده گرفت که بســیاری او را 
 گزینــه ای کوچــک قلمداد مــی کردند

 و معتقد بودند نیمکت تیم ملی به سرمربی 
کروات اعتبار بخشیده و او نمی تواند از پس 

ایــن کار بربیایــد. او از همان روزهای اول 
ســعی کرد تا بازی ملی پوشان را زیر نظر 
بگیرد و به نقاط مختلف اروپا ســفر و بازی 

لژیونرها را تماشا کرد.
 بــا حضــور اســکوچیچ درهــای تیم 
ملــی روی بعضــی از بازیکنــان از جمله 
زاده  خلیــل  شــجاع  قایــدی،  مهــدی 
 و کاوه رضایــی بــاز شــد تــا تیــم ملی

 از انحصــار بعضی از بازیکنــان در بیاید. 
اســکوچیچ در این یک ســال چند اردوی 
تدارکاتــی برگزار کرد و حتــی به مصاف 
ازبکستان و بوســنی هم رفت و موفق شد 

این دو تیم را شکست دهد.

 4 بازی حساس و ۱2 امتیاز حیاتی
تیم ملــی در ادامه بازی های مقدماتی 
جام جهانی ۴ دیدار مهم را در پیش دارد و 
اسکوچیچ خوب می داند اگر در این ۴ دیدار 
امتیازی از دســت دهد، به قیمت برکناری 
برای او تمام خواهد شــد. او در این مدت 
تمام بازی های لیگ برتر و لژیونرها را زیر 
نظر گرفته تا با تمامی قوا راهی این مسابقات 
شــود. اسکوچیچ در تیم ملی از نسخه کی 
روش تبعیــت می کند و اول به دنبال گل 
نخوردن اســت و سپس به فکر گل زدن. او 
روش بازی نتیجه گرا را در پیش گرفته تا 
بتواند تیم ملی را از این ۴ بازی به سلامت 

عبور دهد و راهی مرحله بعدی شود.

با  اتمام حجت رئیــس جدید    
مربیان تیم ملی

عزیزی خادم پس از انتخابش به عنوان 
رئیس فدراســیون فوتبال و حضورش در 
ساختمان ســئول، جلسه ای با اسکوچیچ 
و دســتیارانش برگزار کرد تا از برنامه های 
آنها باخبر شود. خادم در شروع کارش می 
خواهد کارنامه خوبــی از خودش به جای 
بگذارد و به کادر فنــی اولتیماتوم داده تا 
هرچه در توان دارند بگذارند و تیم ملی را 

از این شرایط سخت نجات دهند.

 ملی پوشان مرد روزهای سخت
این اولین باری نیســت که تیم ملی در 
چنین شرایط قرار می گیرد. ملی پوشان در 
مقدماتی جام جهانی ۲01۴ هم در شرایطی 
مشــابه قرار گرفته بودند. دو باخت مقابل 
لبنان و ازبکســتان، تیم ملی را در آستانه 
حذف قرار داده بود و تنها کسب 9 امتیاز از 
3 بازی جواز صعود را شاگردان کی روش را 
می داد. تیم ملی با هدایت کی روش موفق 
شد در آن ســه بازی، لبنان را در تهران و 
قطر و کره جنوبی را در خانه حریف شکست 
دهد و راهی برزیل شود. در حالی که گفته 
می شــود احتمال دارد بازی های تیم ملی 
 در بحرین و به صورت متمرکز برگزار شود، 
اما ملی پوشــان ایران آنقدر تجربه لازم را 
دارند که بتوانند از این شرایط هم سربلند 

خارج شوند.

 
 

 
 

آماده هرگونه همكاری ورزشی با اسپانیا هستیم

انگیزه بالایی برای مسابقات پیش روداریم

در دیدار ســفیر اسپانیا با وزیر ورزش و جوانان توسعه همکاری های 
مشــترک در دو حوزه جوانان و ورزش میان تهران و مادرید مورد تاکید 

قرار گرفت.
 به گزارش پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان ، لوئیس فیلیپه فرناندز 
با مسعود سلطانی فر راهکارهای همکاری های مشترک میان دو کشور به 

بحث و تبادل نظر گذاشته شد.
در این دیدار ســلطانی فر با اشــاره به روابط دیرینــه و بلند مدت و 
مشــترکات فرهنگی میان ایران و اسپانیا، ظرفیت های دو کشور را مورد 
توجه قرار داد و خواســتار همکاری های مشــترک در دو حوزه ورزش و 

جوانان شد.
وی گفت: متاســفانه با توجه به شیوع ویروس کرونا دنیا با محدودیت 
های بســیاری مواجه شده که امیدوارم با تلاش مردم کشورهای مختلف 
هر چه ســریعتر ازاین بیماری رها شویم و مردم بتوانند به شرایط عادی 

زندگی بازگردند.
وزیــر ورزش و جوانــان افزود : روابط تهــران و مادرید در حوزه های 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی از ثبات بســیاری برخوردار بوده اســت و 
همین مســئله می تواند کمک کند تا طرفین از ظرفیت ها برای توسعه 

همکاری های مشترک در دو بخش ورزش و جوانان بهره مند شوند.
سلطانی فر خاطرنشــان کرد: در ورزش پرجاذبه فوتبال امروز اسپانیا 

بزرگترین و بهترین باشگاه های دنیا را در اختیار دارد و توانسته موفقیت 
های قابل توجهی در ســطح اروپا و جهان به دست آورد. ضمن اینکه در 
رشــته های مختلف دیگر نیز کشور اسپانیا ورزشکاران خوبی در اختیار 

دارد که هم در اروپا و هم در جهان افتخارآفرینی می کنند.
وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از ســخنانش به ظرفیت های 
برخی از رشته های ورزشی ایران اشاره کرد و گفت: خوشبختانه جمهوری 
اسلامی ایران در رشته هایی چون کاراته، تکواندو، کشتی ، والیبال و ووشو 
جایگاه بسیار خوبی در دنیا دارد و جزو چهار، پنج کشور اول جهان هستیم. 
این امکان در ایران وجود دارد که تجربیات مان در این رشــته ها را در 

اختیار سایر کشورها به ویژه کشور شما قرار دهیم .
وی در ادامه با اشاره به ظرفیت ورزش در جذب توریسم ورزشی میان 
دو کشــور اظهار داشــت: همچنین در زمینه تبادل مربیان ورزشی، تیم 
های ورزشی، آموزش و انتقال تجربیات این همکاری ها می تواند صورت 
بگیرد ضمن اینکه در زمینه پزشــکی ورزشی و توریسم ورزشی در قالب 

انعقاد تفاهم نامه از ظرفیت اسپانیا بهره بگیریم.
وزیر ورزش و جوانان در ادامه بر ارتقای ســطح همکاری دو کشور در 
حوزه ورزش فوتبال تاکید کرد و ادامه داد: مناســب اســت بین روسای 
فدراسیون های فوتبال دو کشور ارتباط برقرار شود که بتوانیم از ظرفیت 

مربیان و مدرسین اسپانیا برای توسعه فوتبال ایران استفاده کنیم.
او افــزود: مذاکراتی چند ســال قبل انجام شــده بود که یک ســند 
همکاری های ورزشی و جوانان بین دو کشور به امضا برسد که تاکنون انجام 
نشده. امیدواریم پیگیری های لازم برای تهیه پیش نویس این تفاهم نامه 
قطعی شــود و از همین جا از وزیر ورزش و فرهنگ اسپانیا برای سفر به 
ایران دعوت می کنم تا در این دیدار یادداشت تفاهم نامه را امضا کنیم.

در پایان سفیر اسپانیا از وزیر ورزش و جوانان ایران تشکر کرد و گفت: 
ورزش ایران در ســال های اخیر رشد بسیار خوبی داشته و نتایج خوبی 
گرفته اســت و امیدوارم که بتوانیم از دانش مربیان این کشور در جهت 

رشد ورزش اسپانیا بهره بگیریم.  

سرمربی تیم ملی کاراته بانوان گفت: در کاراته وان ترکیه قبل از نتیجه به 
دنبال عملکردی ممتاز از سوی کاراته کاها هستیم تا برنامه های خود را برای 

مسابقات مراکش تکمیل کنیم.
ســمانه خوش قدم گفت: برگزاری رقابتهای کاراته وان یک حرکت رو به 
جلو برای ورزشی است که بعد از چند سال پر ترافیک به لحاظ تورنمنت های 
ســطح بالا، یکسال گذشته را به دلیل شرایط کرونا بدون مسابقه پشت سر 
گذاشت. کاراته کاها نیاز به حضور روی میدان مبارزه دارند و قبل از رقابت های 

مراکش، مبارزه روی تاتامی ترکیه خیلی اهمیت داشت.
وی افزود: شش مرحله اردو را پشت سر گذاشتیم و در شرایط فعلی نفرات 
تیم شرایط آمادگی مناسبی برای رقابتهای ترکیه دارند. البته در روز نخست 
مرحله آخر با حضور داوران ســطح بالای جهانی و آسیایی چون المیرا گزل 
زاده، نســرین و معصومه روستازاده، رقیه احمدی و راضیه عطایی یک دوره 
مسابقه درون اردویی با شرایط کاملًا رسمی و قانونی برگزار کردیم تا نفرات 
تیم خود در موقعیت و شــرایط مختلف محک بزنند و نتایج آن نیز برای ما 
خیلی راضی کننده بود. به آنچه می خواستیم دست یافتیم. ضمن اینکه در 
اردوهای قبلی نیز داوران رسمی در اردو حضور یافته و ضمن تشریح قوانین 

به سوالات پاسخ دادند.
ســرمربی تیم ملی بانوان در خصوص شرایط عباسعلی و دلیل غیبت در 
مسابقات ترکیه گفت: مشــکل آسیب دیدگی حمیده چند ماهی است که 
برطرف شده و او مدتهاست خیلی جدی و سرحال همانند سایر کاراته کاها 

تمرین می کند. بانوی المپیکی ما هیچ مشکلی برای حضور در مسابقات ترکیه 
نداشــت ولی پس از مشورت های لازم کادر فنی تصمیم گرفت در مسابقات 

استانبول حضور نداشته باشد.
خوش قدم در پاسخ به این سوال که کادر فنی تیم ملی بانوان از مسابقات 
استانبول چه اهدافی را دنبال می کند، گفت: هدف اصلی ما مسابقات کاراته 
وان مراکش اســت که امتیاز آن در رنکینگ المپیکی محاســبه می شــود 
و بــه همین دلیــل در ترکیه به دنبال یک عملکرد قابــل انتظار و خوب از 
نفرات تیم هســتیم تا بعد از یکســال دوری در تورنمنتی سطح بالا کاراته 
 کاهــای خــود را محک بزنیم. نتیجه و کســب مدال خیلــی اهمیت دارد

 ولی ما اهداف بزرگ تری چون ســه سهمیه المپیک را در این مرحله دنبال 
می کنیم.

وی در پایان گفت: بعد از یک ســال دوری از مسابقات، به دنبال شروعی 
خوب هستیم و این مهم به دلیل انگیزه بالای کاراته کاها شدنی است. ما در 
اردوها علاوه بر مباحث و کارهای فنی، کارهای روانشناســی نیز انجام دادیم 
و در این خصوص از تجربیات دکتر واعظ موسوی استفاده کردیم که خیلی 

برای ما مفید بود.

 حسن یزدانی مسافر المپیک توکیو شد
حسن یزدانی با پیروزی در رقابت انتخابی تیم ملی کشتی آزاد برابر کامران قاسمپور مسافر بازیهای المپیک ۲0۲1 توکیو شد.

 صبح امروز حسن یزدانی در رقابت انتخابی وزن 86 کیلوگرم تیم ملی کشتی آزاد به مصاف کامران قاسمپور رفت و با پیروزی ۵ بر 3 به برتری رسید. بدین ترتیب حسن یزدانی به عنوان ملی پوش ایران در بازی های المپیک انتخاب شد.
همچنین در وزن ۵7 کیلوگرم نیز رضا اطری مقابل رحمان عموزاد خلیلی با نتیجه 6 بر ۴ به پیروزی رسید.

طبق تصمیم کادر فنی رقابت های انتخابی درون اردویی در اوزان ۵7 و 86 کیلوگرم برای حضور در المپیک ۲0۲1 توکیو ساعت 11:۲0 امروز )سه شنبه( در خانه کشتی شهید ابراهیم هادی برگزار شد.

کاندیدای رد صلاحیت شــده انتخابات فدراســیون 
دوچرخه ســواری گفت: افرادی که از خانواده دوچرخه 
سواری بوده اند را رد صلاحیت کرده اند و در این شرایط 

من همه دیگر علاقه ای به اعتراض ندارم.
مجید مجیدزاده درباره ی رد صلاحیت مدیریتی خود 
از انتخابات فدراسیون دوچرخه سواری بیان کرد: در نامه 
ای که 17 اســفند برایم ارسال شد، مطلع شدم کمیته 
تطبیــق صلاحیت ها، صلاحیــت مدیریتی من را برای 
نامزدی در مجمع انتخاباتی فدراسیون دوچرخه سواری 
تایید نکرده است. نکته جالب این است که به همراه من،  
پنج کاندیدای دیگر از اهالی دوچرخه سواری نیز به این 
سرنوشت دچار شده اند. واقعا جای تعجب دارد ما که از 
خانواده دوچرخه سواری هستیم رد صلاحیت می شویم 

و افراد بدون تخصص تایید می شوند.
او ادامه داد: با توجه به سوابق ورزشی ام در دوچرخه 
ســواری از ورزشکاری و مدیرعاملی باشگاه و سرپرستی 
تیم ملی در مسابقات قهرمانی جهان گرفته تا سرپرستی 
نایب رییســی فدراســیون و مدیرعاملی یک شــرکت 
خصوصی در ده ســال اخیر، ســوالم از وزارت ورزش و 

رییس کمیته تطبیق صلاحیت ها این اســت که چطور 
می شــود رییس هیات ووشو یک استان و رییس اسبق 
فدراسیون ورزش های رزمی و دو مدیرکل اداره ورزش و 
جوانان تایید شده اند اما چگونه تشخیص دادید من و دیگر 

کاندیداها کم توان و کم سابقه تر از این افراد هستیم؟
مجید زاده با اشاره به وضعیت دوچرخه سواری گفت: 
فدراسیونی که مانند یک کشتی در حال غرق شدن است 
و بدهی میلیاردی دارد را می توان به فردی که  تا امروز 

دوچرخه را از نزدیک لمس نکرده و خود نیز حقوق بگیر 
آن دستگاه است، ســپرد؟ واقعا چرا نظارت قاطعانه بر 
امورات جاری و عملکرد فدراســیونها وجود ندارد تا یک 
مدیر جوابگوی سوء مدیریت خود باشد. سوء مدیریتی که 
حتی  کمیته ملی المپیک هم آن را تشخیص داده بود. 
نکته مهم این است که که فرد وقتی ماموریتش به اتمام 
می رسد بدون حتی کوچکترین خروجی مثبت، در یک 
جایگاه دیگر منصوب می شود. ورزش ایران با این شیوه 

مدیریت رو به زوال و نابودی خواهد رفت.
نایب رییس سابق فدراســیون دوچرخه سواری  در 
پاسخ به این پرسش که قصد اعتراض برای رد صلاحیت 
شــدن را دارد یــا خیــر تصریح کرد: خیــر، من حتی 
مشــکل مدرک تحصیلی هم ندارم و مدرک تحصیلی 
من کارشناســی ارشــد مدیریت است. با وجود اینکه تا 
چهارشــنبه فرصت اعتراض دارم این کار را انجام نمی 
دهم چــون افرادی کــه از خانواده دوچرخه ســواری 
هســتند را رد صلاحیت کردنــد و افراد بدون تخصص 
 تایید شدند و در این شرایط من هم دیگر هیچ علاقه ای 

به اعتراض ندارم. 

 آزمون: برابر روبین کازان خیلی بدشانس بودیم
مهاجــم ایرانی عنوان کرد تیمش برابر روبین کازان موقعیت های زیادی را با 

بدشانسی از دست داد.
 به نقل از اکسپرس، زنیت سن پترزبورگ مدافع عنوان قهرمانی دیروز دوشنبه 
به دیدار روبین کازان رفت و با نتیجه ۲ بر یک شکست خورد. تنها گل زنیت را در 
این دیدار سردار آزمون به ثمر رساند تا با 1۲ گل زده به تنهایی در صدر جدول 
گلزنان لیگ روسیه قرار گیرد و آرتم زیوبا هم تیمی 11 گله خود را پشت سر بگذارد.

آزمون بعد از این دیدار گفت: بدترین روزی که می توان تصور کرد همین روز 
بود. ما در این دیدار موقعیت های زیادی ایجاد کردیم و واقعا خیلی بدشانس بودیم 
که نتیجه نگرفتیم. حریف تقریباً چنین موقعیت هایی نداشت.  با این حال ما به 

کار خود ادامه خواهیم داد و  سعی در بهبود بازی خود داریم.
او در ادامه گفت: این شکست نباید اجازه دهد بازی ما ضعیف قلمداد شود. ما 
باید نتیجه گیری درستی داشته باشیم ، درس های زیادی را بیاموزیم. ما بازیکنان 

سطح بالا و خوبی داریم ، باید سخت کار کنیم و بهتر شویم.
زنیت در دیدار بعدی خود برابر اخمت گروزنی و در ادامه با زسکا مسکو بازی 

خواهد داشت که هر دو دیدار در اسفندماه برگزار می شود. 

دسپورتو پرتغال: مغانلو در پرسپولیس فرصت شکوفایی دارد
رسانه پرتغالی نوشت شهریار مغانلو برای رشد بیشتر در فوتبال تصمیم به 

حضور در تیم پرسپولیس گرفت.
 رســانه های پرتغالی به پیوســتن شــهریار مغانلو مهاجم ایرانی به تیم 
پرسپولیس خبر دادند. دسپورتو نوشت: شهریار مغانلو برای فرصت شکوفایی 
بیشتر تصمیم به حضور در یکی از بهترین تیم های ایرانی گرفت و با پرسپولیس 
قرارداد امضا کرد. او در اولین حضور خود در فوتبال اروپا،  در 13 بازی شرکت 
کرد که با زدن یک گل تاریخی سانتا کلارا را به مرحله یک چهارم نهایی جام 
حذفی پرتغال رســاند. این مهاجم اکنون امکان ادامه تکامل را خواهد داشت، 
این بار به کشور مبداء خود باز می گردد و امیدوار است به رشد بیشتری برسد 

تا در ادامه بتواند برای سانتاکلارا به میدان برود. 
شــهریار  فصل گذشته با به ثمر رســاندن 13 گل دومین گلزن برتر لیگ 
ایران بود و به واســطه همین عملکرد بود که ســران تیم سانتاکلارا برای به 
خدمت گرفتن او اقدام کردند. سانتا کلارا با کسب ۲8 امتیاز از ۲۲ بازی، در 

لیگ فوتبال پرتغال  هشتم است.

 مدافع سابق استقلال به نساجی پیوست
شاهین طاهرخانی پس از فسخ قرارداد با پیکان، با نساجی مازندران قرارداد 
بســت. شاهین طاهرخانی مدافع فصل گذشته استقلال و نیم فصل اول پیکان 

به نساجی مازندران پیوست.
طاهرخانــی در مدت زمان حضور در پیکان کارنامه موفقی نداشــت و از 
ســوی تارتار کنار گذاشته شد اما در لیســت مدنظر مجید جلالی، سرمربی 
ســابق نساجی قرار داشت و در نهایت با کنار رفتن جلالی در روز گذشته، او 

از امروز به عنوان شاگرد ساکت الهامی فعالیت می کند. 

 عمر السومه برابر ایران بازی می کند
مهاجم سرشناس تیم ملی فوتبال سوریه برای دیدار دوستانه با ایران دعوت 
خواهد شد. به نقل از سایت عربی کوره، تیم ملی فوتبال سوریه قرار است که 
در دو دیدار دوستانه به ترتیب برابر بحرین در ۲۵ مارس)۵ فروردین( و ایران 

30 مارس)10 فروردین( به میدان رود.
نبیل معلول ســرمربی تیم ملی فوتبال سوریه اسامی بازیکنان تیم ملی را 

برای این دیدار دوستانه روز پنج شنبه اعلام خواهد کرد.
پیش بینی می شــود که در این فهرســت نام بازیکنانی مثل عمر السومه، 
احمد صالح، علاء الدالی و عبدالله الشــامی به چشــم بیاید اما عمر خربین به 
خاطر اختلاف با ســرمربی تیم دعوت نخواهد شد.تیم ملی فوتبال سوریه در 
انتخابی جام جهانی ۲0۲۲ عملکرد بسیار خوبی داشته است و در هر ۵ دیدار 

خود توانسته به پیروزی دست پیدا کند.

 قایدی همچنان به دنبال افزایش قرارداد
 مهدی قایدی بر ســر بازگشــت به تمرینات تیمش نزدیک به دو هفته با 
مدیران باشگاه دچار اختلاف بود و سرانجام دو روز مانده به بازی نفت مسجد 

سلیمان سر از تمرین تیمش درآورد.
 بازشــت قایدی این تصور را به وجود آورده بود که شــاید مدیران باشگاه 
استقلال در راستای پذیرش درخواست های شماره 10 اقدام هایی انجام داده اند 
اما صحبت های مهدی قایدی بعد از بازی با فولاد نشان می دهد که او همچنان 
مشکلات حل نشده ای با باشگاه استقلال دارد.  گرچه قایدی در میانه های راه 
اعتصاب و نرفتن به تمرین تیمش رســانه هایی که صراحتاً از درخواست های 
او رونمایی کرده بودند را حاشیه ســاز نامیده بود اما رفتار های او کاملًا تأیید 

می کرد که در خفا دنبال چه چیز هایی است.
 حال هم دوباره قایدی از حل نشــدن مشکلاتش با باشگاه استقلال پرده 
برداشــته و در پاســخ به این ســؤال که آیا مشــکل قراردادت حل شده این 
اینگونه گفته اســت: »حل که نشــد اما گفته اند حل می شــود. ان شاءالله که 

درست خواهد شد.«
قایدی در شــرایطی بــه دنبال تغییراتی در قرارداد خود اســت که در دو 
بــازی اخیر هرگز در قامت آن بازیکن آماده ای که پیش تر می شــناختیم قد 

علم نکرده  است.
 قایدی در بازی با نفت مســجد ســلیمان و فولاد آن آمادگی همیشگی را 
نداشت و به رغم آنکه توانست یک پنالتی در بازی با فولاد برای استقلال بگیرد 

اما نمایش خوبی در خط حمله تیمش به اجرا نگذاشت.
 این وضعیت نشان می دهد حواس مهدی قایدی همچنان به تیمش متمرکز 
نیست و او انتظار دارد مدیران باشگاه استقلال زودتر قراردادش را اصلاح کنند.

 
 پیشنهاد شاهین به فکری؛ جواب چیست؟

 چه شاهین بخواهد و چه نخواهد بازگشت فراز کمالوند به این تیم منتفی 
اســت و بوشهری ها باید به دنبال گزینه جدید باشــند به این خاطر که فراز 
کمالوند با استقلالی ها قرارداد بسته است. شاهینی ها تصور کردند مصوبه جلسه 
هیات رییسه برای باز گرداندن فراز کمالوند به اردوی تیم شاهین کافی است و 
حتی منتظر بودند مدیر فنی جدید استقلال به آنها برای بازگشت به اردوی تیم 
اطمینان خاطر دهد و در نهایت در اردوی تیم در اهواز برای بازی با استقلال 
ملاثانی حاضر شــود؛ مسابقه ای که دیروز در استادیوم تختی اهواز برگزار شد 

و دو تیم به نتیجه مساوی یک بر یک دست یافتند.
شــاهینی ها حالا که مطمئن شــده اند جای پای فراز کمالوند در استقلال 
محکم شده به دنبال مربی جدید هستند. یکی از گزینه های مربیگری شاهین 
محمود فکری سرمربی هفته های پیش استقلال است. محمود فکری پیش از 
این هم در شــاهین مربیگری کرد. در فصلی که این تیم به لیگ برتر صعود 
کرد. البته در میانه های راه محمود فکری از شاهین جدا شد و هدایت تیم را 
عبدالله ویســی برعهده گرفت و در نهایت به لیگ برتر صعود کرد. گل صعود 
شــاهین بوشهر در بازی پایانی در برابر سرخپوشان پاکدشت را محمد محبی 
مهاجم امروز ســپاهان به ثمر رســاند. اگر چه محمود فکری پیش از حضور 
در اســتقلال و نساجی در خوشه طلایی مربیگری کرده و این اتفاق به فصل 
گذشــته برمی گردد اما بعید است این مربی برنامه ای برای حضور در تیم های 
دسته اولی داشته باشد و احتمالا منتظر پیشنهاد از تیم های لیگ برتری است.

چرا همه کاندیداهای مرتبط با دوچرخه سواری رد صلاحیت شده اند؟
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امام باقر علیه السلام :

دا صلی  إنَّ اللَّ عز و جل بعََثَ مُحَمَّ
الل علیه و آله إلیَ النّاسِ أجمَعینَ ، 
ةً لّلِ عَلی جَمیعِ خَلقِهِ  رَسولاً وحُجَّ
دٍ  في أرضِهِ ، فَمَن آمَنَ باِلّل وبمُِحَمَّ

قَهُ فَإِنَّ مَعرِفَةَ  رَسولِ الّل وَاتَّبَعَهُ وصَدَّ
الِإمامِ مِنّا واجِبَةٌ عَلَیهِ

همانا خداوند عز و جل محمّد را 
فرستاده و حجّت الهی برای همه 

خلایقش در زمین بر انگیخت . 
پس هر که به خدا و محمّد ، پیامبر 
خدا، ایمان آورَد و از او پیروی کند 

و تصدیقش نماید ، شناخت امامِ 
خاندان ما بر او واجب خواهد بود.

الکافي : ج ۱ ص ۱80 ح 3

 دلار                           246,6۱0 
 یورو                          2۹7,۹00 
 پوند انگلیس             35۱,460
 درهم امارات               68,۹۱0   
 لیر ترکیه                    33,500
 سکه امامی          ۱08,۱20,000
 بهار آزادی          ۱04,50۹,000
 نیم سکه              62,500,000

 ربع سکه               3۹,000,000 
 سکه گرمی           23,000,000
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 و 
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سفر نوروزی با کرونای انگلیسی!

فناوری

 حلقه بسکتبال هوشمند ساخته شد
یک حلقه بســکتبال هوشمند قادر اســت همزمان با ارتقای مهارت های 

کاربران کوچکتر شود یا بالاتر برود.
 بــه نقل از نیو اطلس، هنگام آموزش و تمرین برای انجام هر نوع ورزش، 
مهم اســت که همراه با پیشرفت مهارت های خود، خود را به چالش بکشید. 
این موضوع در مورد یک حلقه بســکتبال جدید صدق می کند، چرا که قادر 
است همراه با افزایش مهارت کاربران، کوچک شود یا ارتفاع بیشتری بگیرد.این 
دستگاه توسط تیمی به سرپرستی پروفسور »استفانی مولر« در آزمایشگاه علوم 
رایانه ای و هوش مصنوعی موسسه فناوری ماساچوست)MIT CSAIL( ساخته 
شده است. این حلقه بسکتبال هوشمند بخشی از یک پروژه بزرگتر است که 
هدف آن توسعه ابزارهای تغییر شکل دهنده است که برای کمک به عملکرد 

بهتر کاربران سازگار می شوند.
نمونه های دیگر از این ابزار، شامل دوچرخه دارای چرخ های جمع شونده 
و بازوبندی است که برای کمک به گلف بازها، دست ها را صاف نگه می دارد.

این حلقه بسکتبال هوشمند در شکل فعلی خود دارای یک حسگر فشار 
پیزوالکتریک در صفحه پشــتی خود و یک سوئیچ الکتریکی در حلقه است 
و حســگر، هر توپی را که به تخته برخورد می کند یا از حلقه عبور می کند، 
تشــخیص می دهد و یک رایانــه متصل به حلقه، هر بار کــه توپ به تخته 
برخورد می کند، نیم امتیاز و هر بار که توپ از حلقه عبور می کند، یک امتیاز 

به کاربر می دهد.
سپس هنگامی که میانگین امتیاز کاربر طی چهار پرتاب، به حداقل 0.7۵ 
امتیاز رسید، قطر حلقه کمی کوچکتر می شود و همچنین کمی ارتفاع می گیرد.

این روند بارها و بارها تکرار می شــود و با به تدریج کوچک شدن حلقه و 
ارتفاع گرفتن آن، کاربر مهارت بالایی به دست می آورد.

این تغییرات می تواند هم به صورت دســتی و هم به شکل خودکار اعمال 
شــود. با این حال، در آزمایشات مشخص شد که داوطلبان هنگام استفاده از 

حلقه با تنظیمات خودکار، عملکرد بهتر و مهارت بیشتری کسب می کنند.
این یافته حاکی از آن است که افراد به طور کلی در ارزیابی سطح مهارت 
فعلی خود چندان خوب نیستند و بیشتر خود را دست کم می گیرند یا روی 
خود بیش از توانایی هایشان حساب باز می کنند. در حالی که در مقابل، این 
فناوری با سازگاری خودکار برای حفظ یک نقطه چالش بهینه در نظر گرفته 

شده است که کار با آن نه خیلی آسان است و نه خیلی سخت.
امید است که با توسعه بیشتر، این حلقه و وسایل مشابه توسط افرادی که 

توانایی استخدام مربیان حرفه ای را ندارند، مورد استفاده قرار گیرد.
محققان می گویند با افزودن حســگرهای بیشتر از جمله دوربین ها، این 
سیستم علاوه بر ارزیابی توانایی کاربر، خواهد توانست طیف وسیعی از مهارت ها 

را ردیابی و قابل دستیابی کند.

 فرود موفقیت آمیز ماموریت »هایابوسا-2«
آژانس فضایی اروپا اخیرا در حساب کاربری خود با انتشار تصاویری موفقیت 

آمیز بودن ماموریت »هایابوسا-Hayabusa(»۲-۲( را تبریک گفت.
پس از 3.۲ میلیارد کیلومتر ســفر در فضا، روز شنبه)۵ دسامبر( کپسول 
بازگشتی »هایابوسا-۲« آژانس پژوهش های هوافضای ژاپن در منطقه ممنوعه 
صحرای دورافتاده »ومرا« )Woomera ( استرالیا با کمک چتر نجات فرود آمد.

درون این کپسول مواد جمع آوری شده از سیارک »ریوگو«)Ryugu( طی 
دو عملیات نمونه برداری وجود دارد. عملیات نمونه برداری اولیه در ماه فوریه 
۲019 و عملیات نمونه برداری دوم نیز در ماه ژوئیه همان سال به دنبال عملیات 
قبلی انجام شد و طی آن پس از انفجاری که توسط برخوردگر منفجر شونده 

بر روی سطح سیارک انجام شد، نمونه های زیر سطح آن جمع آوری شد.
آژانس فضایی اروپا در ادامه نوشــت: ماموریت ســیارکی ما برای حفاظت 
از سیاره مادری موسوم به ماموریت »هرا«)Hera(، هیچ نمونه ای را به زمین 
باز نخواهد گرداند اما از یک نظر قابل توجه رویکرد ماموریت »هایابوسا۲« را 
دنبال خواهد کرد. هنگامی که ماموریت ما در اواخر ســال ۲0۲6 به سیستم 
سیارکی مورد نظر خود یعنی »دیدیموس«)Didymos( برسد، فضاپیمای اندازه 
میز ما نیز به طور مشــابه مواد زیرســطحی را بررسی خواهد کرد و این بار با 
یک برخورد بسیار قدرتمندتر عملیات حفاری انجام می شود. در همین حال 
فضاپیمای ناسا موسوم به »دارت«)DART( در سال ۲0۲۲ به سیارک کوچک تر 
از دیدیموس به نام »دیدیمون«)Didymoon( برخورد و تلاش خواهد کرد تا 

مدار سیارک را به روشی قابل اندازه گیری تغییر دهد.
در ماموریت »هایابوسا-۲« نیز پرتابه مسی ۲.۵ کیلوگرمی هایابوسا-۲ با 
ســرعت حدود ۲ کیلومتر در ثانیه به ســطح سیارک ریوگو با قطر 900 متر 
شــلیک شــد. پرتابه)projectile( جسمی است که با وارد کردن نیرو، به فضا 
پرتاب می شود. فضاپیمای »دارت« ناسا وزنی معادل ۵۵0 کیلوگرم دارد و با 

سرعت شش کیلومتر بر ثانیه به دیدیمون برخورد خواهد کرد.
ماموریت »هرا« همراه با یک جفت »تاسواره«)CubeSats( فضای عمیق که 
در فضاپیما تعبیه شــده، پرتاب خواهند شد، این تاسواره ها روی دهانه ای که 
در اثر برخورد باقی مانده اســت تمرکز خواهند کرد و از نزدیک ارزیابی هایی 
برای اندازه گیری جرم، ترکیب و همچنین سطح زیرین و خصوصیات داخلی 
سیارک انجام خواد داد. با انجام این کار هرا به ماموریت ناسا کمک می کند تا 
 DART’s grand-scale deflection(»آزمایش انحراف در مقیاس بزرگ دارت«
experiment( به درستی انجام شود و به یک روش حفاظت از سیاره مادری 
کاملًا جامع تبدیل شــود که در صورت لزوم برای محافظت از زمین در برابر 
سیارک های در حال ورود، می توان دوباره از آن استفاده کرد. شکل چرخش 
سیارک مورد هدف »دیدیموس« همانند چرخش سیارک »ریوگو« است اما 
قطر آن 780 متر است. سپس در ادامه ماموریت هرا، محققان ماموریت مذکور 
ایــن فرصت را پیدا می کنند که کار دیگری انجام دهند و کاری کنند که دو 
تاسواره آنها بر سیارک »دیمورفس« )Dimorphos( فرود آیند و سپس هرا را 

در پایان ماموریت به »دیدیموس« برسانند.

 ابرنواخترها زودتر از تصور، حیات می بخشند
محققان می گویند ابرنواخترها احتمالا اتم های کربن حیات بخش را سریع تر 
از آنچه تصور می شــود تولید می کنند، چرا که یک ابررایانه نشان داده است 
که ستاره های در حال انفجار، تولید کربن را در اعماق خود افزایش می دهند.

به نقل از انگجت، دانشــمندان دانشــگاه ایالتی میشیگان دریافته اند که 
ستاره های در حال انفجار بســیار سریع تر از آنچه تصور می کردند، اتم های 
کربن حیات بخش را ایجاد می کنند. با این حال این کشف، رمز و راز دیگری 

ایجاد کرده است که می تواند نظریه های فعلی ایجاد عناصر را به چالش بکشد 
و به پیدایش علوم جدیدی در زمینه نجوم و همجوشی کمک کند.

کربن یکی از فراوان ترین عناصر روی کره زمین است که با انفجار ستاره های 
ابرنواختر در واکنش همجوشی »ســه گانه آلفا« ایجاد شده است. منظور از 
اصطلاح »آلفا«، یک هسته اتم هلیوم است که از دو پروتون و دو نوترون تشکیل 
شده است. وقتی سه تا از آنها با هم ذوب شوند، کربن با مجموع شش پروتون، 

شش نوترون و شش الکترون به دست می آید.
این واکنش همجوشی بسیار ناکارآمد است، مگر اینکه چیزی به آن کمک 
کند. محققان با اســتفاده از مدل های توسعه یافته توسط ابر رایانه دریافتند 
که پروتون های اضافی در قسمت داخلی یک ابرنواختر می توانند واکنش های 
همجوشــی سه گانه آلفا را تســریع کرده و 10 برابر بیشتر از حد انتظار، اتم 

کربن تولید کنند.
این ممکن اســت وجود کربن اضافی موجــود در جهان را توضیح دهد، 
اما رمز و راز دیگری را نیز ایجاد می کند. دانشــمندان تاکنون فکر می کردند 
که این پروتون های اضافی مســئول ایجاد ایزوتوپ های سنگین تر روتنیوم و 
مولیبدن هســتند که به وفور شگفت آوری در زمین یافت می شود. »لوک اف 
رابرتز« استاد دانشگاه میشیگان و محقق این مطالعه می گوید: این عناصر را 
در جاهــای دیگری جز ابرنواخترها نمی بینید.این بدان معنی اســت که این 
ایزوتوپ ها ممکن اســت به روش های دیگری تولید شده باشند، اما محققان 
از چگونگی آن اطمینان ندارند. »هندریک شــاتز« محقق این مطالعه گفت: 

یافتن گزینه های جایگزین آسان نیست.
با این حال، اگرچه ممکن است این تحقیق، نظریه مورد علاقه ما را از بین 
ببرد، اما این یک علم جدید و جالب اســت. »سم آستین« مدیر این پروژه و 
مدیر ســابق آزمایشگاه ملی ابررسانای سیکلوترون می گوید: پیشرفت وقتی 

حاصل می شود که تناقضی وجود داشته باشد.

 یک قدم مانده تا رسیدن پای »بلو اوریجین« به ماه
آزمایشات موتور و پیشــرانه های فرودگر قمری شرکت فضایی خصوصی 
»بلو اوریجین«)Blue Origin( متعلق به »جف بزوس« ثروتمندترین فرد دنیا 
برای ارسال فضانوردان به کره ماه به خوبی در حال انجام است و این شرکت 

راه زیادی برای رسیدن به ماه ندارد.
به نقل از آی ای، شــرکت فضایی »بلو اوریجین«)Blue Origin( متعلق به 
»جف بزوس« چهارمین ســری از آزمایشات محفظه احتراق پیشران خود را 
انجام داد. این محفظه پیشــران موتور »BE-7« برای مدت زمان کمی بیش 
از ۲0 ثانیه روشــن شد که همانطور که »بزوس« در یک پست اینستاگرامی 
ذکر کرد، مجموع زمان روشن ماندن و آزمایش آن را به 1۲۴۵ ثانیه رساند.

موتور »BE-7« موتوری اســت که نیروی مورد نیاز فضانوردان ناسا را   در 
سال ۲0۲۴ برای بازگشت به ماه تامین می کند که شامل اولین زن فضانوردی 
خواهد بود که به عنوان بخشی از »برنامه آرتمیس« سطح ماه را لمس می کند.

همانطور که در پست اینستاگرامی »بزوس« آمده، این آزمایش موتور در 
مرکز پرواز فضایی مارشال ناسا در هانتسویل آلاباما انجام شده است.

»برنت شــروود« معاون رئیس و مدیر برنامه های توســعه پیشرفته »بلو 
اوریجیــن« گفت: »BE-7« یک موتور مبتنی بر توربوماشــین اســت که از 
کارآمدترین پیشرانه ها برای مانور در اعماق فضا و فرود روی ماه استفاده می کند.

»بلو اوریجین« می گوید این موتور خارق العاده جدا از تاریخ سازی همچنین 
می تواند 10 هزار پوند رانش ایجاد کند و برای یک فرود دقیق روی ماه، رانش 

آن تا دو هزار پوند کاهش می یابد.
»جان ویلیا« مدیر توســعه موتورهــا در »بلو اوریجین« گفت: قدرت بالا، 
قابلیت های رانــش عمیق و توانایی های راه اندازی مجــدد »BE-7«، آن را 
به موتوری ایــده آل برای حمل محموله های بزرگ به ماه و همچنین انجام 
بســیاری از برنامه های دیگر در فضا تبدیل می کند. شــرکت »بلو اوریجین« 
بخشــی از گروهی از شرکت ها است که توسط ناسا برای ساخت فرودگرهای 
قمری برای بازگشــت ناسا به کره ماه انتخاب شده است. فرودگر قمری یک 
قسمت مهم از »برنامه آرتمیس« است. این شرکت سرپرست تیم »سیستم های 
انسانی فرود«)HLS(است که شامل شرکت های »لاکهید مارتین«، »نورثروپ 
گرومن« و »دراپر« نیز هست. در بیانیه مطبوعاتی »بلو اوریجین« آمده است: 
»بلو اوریجین« به عنوان پیمانکار اصلی، مدیریت برنامه، مهندسی سیستم ها، 
اطمینان از ایمنی و مهندســی مأموریت را رهبری می کند. شرکت »لاکهید 
مارتین« نیز مســئولیت توسعه و ساخت صعودگر و عملیات ها و آموزش های 
ماموریت های سرنشین دار را بر عهده دارد. شرکت »نورثروپ گرومن« هدایت 
»عنصر انتقــال«)Transfer Element( را بر عهده دارد که فرودگر را به مدار 
 )Draper(»زیرین ماه و فرود نهایی هدایت می کند. در آخر نیز شرکت »دراپر

هدایت هنگام فرود را بر عهده دارد.

 اولین آشپزخانه رباتیک جهان ساخته شد
اولین آشپزخانه رباتیک جهان دارای یک ربات با دو بازوی رباتیک است که 
از دست و حرکات انسان تقلید می کند و هم قادر به آشپزی است و هم می تواند 
آشــپزخانه را بعد از پخت غذا تمیز کند. به نقل از آی ای، همه ما گاهی در 
مواقع تنهایی آرزو کرده ایم که ای کاش کسی یا رباتی بود تا برایمان آشپزی 
کند و پس از آن آشپزخانه را نظافت کند. در حالی که بسیاری از ما در این 
مواقع سفارش غذا از بیرون و تحویل درب منزل را انتخاب می کنیم، این آرزوی 
دیرین ما ممکن است به لطف شرکت »مولی رباتیک«)Moley Robotics( به 
واقعیت تبدیل شود. این شرکت انگلیسی ادعا کرده است که اولین آشپزخانه 
رباتیک جهان را با یک ربات ماهر و یکپارچه در یک آشپزخانه لوکس تولید 
کرده اســت که غذاها را تنها با لمس یک دکمه می پزد و آماده می کند. این 
آشپزخانه دارای دو بازوی رباتیک است که می تواند به شکلی واقعی و طبیعی 

از حرکات دست انسان هنگام تهیه غذا تقلید کند.
این شرکت در بیانیه مطبوعاتی در مورد این محصول جدید نوشته است: 
این بدان معنی است که این آشپزخانه رباتیک درست مانند یک آشپز انسان 
می تواند مواد موجود در یخچال هوشمند را ارزیابی کند و مواد لازم را بیرون 
بیاورد، سپس دمای اجاق گاز را تنظیم کند، ظروف را از ظرفشویی بردارد و 
غذای آماده شده را در بشقاب سرو کند. این ربات حتی خودش آشپزخانه را 
تمیز می کند. شــرکت سازنده می گوید دستیابی به چنین آشپزخانه رباتیک 
پیشــرفته ای کار ساده ای نبود و برای تحقق آن، کار گروهی متشکل از 100 
مهندس، طراح محصول و طراح داخلی لوکس و سه سرآشپز که برنده جایزه 

شده اند، انجام شد.

سری جدید لپ تاپ های اچ پی دارای سیستم ردیاب نرم افزاری Tile هستند 
تا درصورت گم  شدن یا دزدیده شدن، بتوان به سادگی آن ها را پیدا کرد. 

لپ تاپ  جزو محصولات الکترونیکی گران قیمت محسوب می شود و قابل  حمل  
بودن  باعث می شــود احتمال دزدیدن شدن یا گم شدن آن  افزایش پیدا کند. 
تایل )Tile( شــرکتی است که ردیاب  هوشمند می سازد و در اوایل سال جاری 
میلادی شاهد انعقاد قرارداد تجاری این شرکت با اچ پی )HP( بودیم. به موجب 
این قرارداد، سیستم ردیاب تایل وارد لپ تاپ های اچ پی شد تا امکان مکان یابی 
آن ها به شکلی ساده فراهم شود. ردیاب های تایل در دستگاه  هایی به کار گرفته 

شدند که از پردازنده ی اینتل استفاده می کردند.
اچ پی به تازگی بیانیه ی جدیدی منتشر کرده که براساس آن، فناوری ردیابی 
تایل قرار است باری دیگر در لپ تاپ های این شرکت حضور پیدا کند. این بار 
قرار اســت فناوری مورد بحث به شــکلی متفاوت در لپ تاپ  پیاده سازی شود. 
 800 HP EliteBook لپ تاپ های جدید مجهز به سیستم ردیاب تایل شامل سری
 EliteBook 8۴0 و EliteBook x360 830 و EliteBook x360 مدل هــای( G8

x360 8۵0( و ورک استیشن قابل حمل ZBook Firefly G8 می شوند.
در ســال ۲0۲1 فناوری مورد بحث به صورت پیش فرض روی آن دســته از 
لپ تاپ های اچ پی که مجهز به پردازنده های نسل یازدهمی سری تایگر لیک اینتل 
)Intel Tiger Lake( یا کارت های بی سیم اینتل هستند، نصب می شود. آن طور 

که تامز هاردور می نویســد، لپ تاپ های مورد انتظار اچ پی قرار است از سیستم 
 HP ردیاب مبتنی بر نرم افزار اســتفاده کنند؛ این در حالی است که خانواده ی
Elite Dragonfly و EliteBook 1000 از قطعه ای سخت افزاری که توسط تایل 
ســاخته شده است بهره می برند. آن لپ  تاپ ها مجهز به ماژول PCIe هستند؛ 
البته از نوع دستگاه های ردیاب تایل که برای ردیابی کلیدهای گم شده یا دیگر 
وسایل از آن ها استفاده می شود.  سی جی پرابر، مدیرعامل تایل، می گوید: »این 
بار راهکار تایل به صورت پیش فرض با اتکا بر نرم افزار نصب می شود و هیچ نیازی 
به سخت افزار اضافه وجود ندارد. این موضوع باعث می شود فناوری ردیابی تایل 

بسیار بیشتر قابل دسترس باشد و بتوان ساده تر از آن استفاده کرد.«
به منظور فعال ســازی سیســتم ردیابی لپ تاپا، باید قابلیت مورد بحث را از 
طریق اپلیکیشــن اختصاصی تایل در ویندوز 10 فعال کرد. دارندگان لپ تاپ 
سپس می توانند از طریق اپلیکیشن موبایل تایل، دستگاه گم شده را مکان یابی 

کنند؛ حتی اگر در حالت Sleep. Hibernate یا خاموش باشد.
امکان ردیابی کردن لپ تاپ ممکن اســت برای بسیاری از افراد و کسب و 
کارها پرکاربرد باشد؛ اما همین موضوع می تواند نگرانی ها در زمینه ی فناوری هایی 
کــه همواره ما را مکان یابی می کنند افزایش دهد.  لپ تاپ های جدید اچ پی در 
ماه جاری میلادی به بازار می آیند. زمانی به تاریخ عرضه نزدیک شویم، قیمت 

آن ها نیز اعلام خواهد شد. 

 Tile با سیستم ردیاب نرم افزاری HP لپ تاپ های جدید

کشف راهی برای آموزش هوش مصنوعی با داده های بسیار کم

شرکت »انویدیا«)NVIDIA( راهی برای آموزش هوش مصنوعی با داده های 
بسیار کم یافته است.

به نقــل از انگجت، شــرکت »انویدیا« رویکرد جدیــدی را برای آموزش 
»شبکه های زایای دشمن گونه«)GANs( ایجاد کرده است که می تواند روزی 

آنها را برای انجام کارهای مختلف و بزرگتری مناسب سازد.
قبل از توضیح کار شــرکت »انویدیا«، بد نیســت کمی در مورد نحوه کار 
»شبکه زایای دشمن گونه«)GAN( بدانیم. هر »GAN« از دو شبکه عصبی رقیب 
تشکیل شده است: یک مولد و یک جدا کننده. هدف الگوریتم در مولد، ایجاد 
تصاویر جدید اســت و جدا کننده هزاران تصویر حاصل را بررســی می کند. 
سپس از این داده ها برای مربیگری یا آموزش همتای خود استفاده می کند.

شبکه های زایای دشمن گونه سنتی به منظور ایجاد نتایج مداوم و باورپذیر 
به حدود ۵0 هزار تا 100 هزار تصویر آموزشــی نیاز دارند و با تعداد تصاویر 
کم به مشــکل می خورند. در این موارد، جدا کننده اطلاعات پایه کافی ندارد 

تا بتواند به طور موثر مولد را مربیگری کند.
»شبکه های زایای دشمن گونه«)Generative Adversarial Networks( یک 
کلاس از چارچوب های یادگیری ماشــین هستند که به دست »ایان گودفلو« 
و همکارانش در ســال ۲01۴ پیشنهاد شــدند. دو شبکه عصبی در یک بازی 
روبــروی یکدیگر قرار می گیرنــد؛ در چارچوب یک بازی با گردایش صفر، که 

سود یک کنشگر ضرر کنشگر دیگر است.
در این روش شــبکه فــرا می گیرد چگونه از داده هــای آموزش، داده های 
جدیــدی به وجود بیــاورد که از دید آماری داده های آموزش و به وجود آمده 
همسان باشــند. برای نمونه، شبکه زایای دشمن گونه آموزش  یافته می تواند 
عکس های جدیدی را به وجود آورد که از دید بیننده درست باشد و بسیاری 
از ویژگی های داده های آموزشی را در بر بگیرد. ایده بنیادی شبکه های زایای 
دشمن گونه بر پایه آموزش جداکننده است. بدین ترتیب، شبکه زایا به جای 
اینکــه در پی کاهش فاصله با یک عکس باشــد، در تلاش برای گمراه کردن 
شــبکه جداکننده خواهد بود. بنابراین مــدل، توانایی این را پیدا می کند که 

به وجود آوردن عکس ها را فرا بگیرد. در گذشــته، یکی از روش های محققان 
هوش مصنوعی برای حل این مشکل، استفاده از روشی به نام »تقویت داده« 
بود. با اســتفاده مجدد از یک الگوریتم تصویر به عنوان نمونه، در مواردی که 
مطالب زیادی برای کار وجود ندارد، آنها ســعی می کردند با ایجاد کپی های 
تحریف شــده از داده های موجود، این مشکل را برطرف کنند. تحریف در این 
حالــت می تواند به معنای برش یک تصویر، چرخانــدن آن یا برگرداندن آن 

باشد. ایده این کار نیز این است که شبکه هرگز یک تصویر را دو بار نبیند.
مشکل این روش این است که منجر به شرایطی می شود که GAN به جای 

خلق چیزی جدید، از آن تحریفات تقلید می کند. 
 )ADA(»رویکرد جدید شرکت »انویدیا« موسوم به »تقویت سازگار جدا کننده
هنوز از همین روش »تقویت داده« اســتفاده می کند، اما این کار را به صورت 
تطبیقی   انجام می دهد. یعنی به جای اینکه تصاویر را در کل مراحل آموزش، 
تحریــف کند، ایــن کار را به صورت انتخابی و به اندازه کافی انجام می دهد تا 

GAN به مشکل نخورد.
نتیجه بالقوه رویکرد جدید »انویدیا« معنادارتر از آن است که تصور کنید. 
آموزش یک هوش مصنوعی برای نوشتن یک بازی جدید ماجراجویی مبتنی 
بر متن، آســان اســت، زیرا مواد زیادی برای کار الگوریتم وجود دارد، اما این 
GAN مورد درباره بسیاری از وظایف دیگر که محققان می توانند برای کمک به

ها متوسل شوند، صدق نمی کند.
به عنوان مثال، آموزش یک الگوریتم برای تشخیص یک اختلال عصبی نادر 
در مغز دقیقاً به دلیل نادر بودن آن دشوار است. با این حال، یک GAN آموزش 

دیده با رویکرد »ADA« می تواند این مشکل را برطرف کند.
همچنین پزشکان و محققان می توانند یافته های خود را با سهولت بیشتری 
به اشتراک بگذارند، زیرا آنها در حال کار بر روی یک پایه از تصاویر ایجاد شده 

توسط هوش مصنوعی هستند، نه بیماران در دنیای واقعی.
شرکت »انویدیا« اطلاعات بیشتری را در مورد رویکرد »ADA« در کنفرانس 

آتی »NeurIPS« که از شش دسامبر آغاز شده است، به اشتراک می گذارد.


